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A. Situația inițiativelor legislative aflate  în procedură  

legislativă la Camera Deputaților 
Sesiunile februarie – iunie și septembrie – decembrie 2023 

(situația la 15 decembrie 2023) 
 

 

Totalul iniţiativelor legislative      2445 

din care:  

– existente la începutul sesiunii februarie - iunie 1671 

– înregistrate în cursul sesiunii februarie - iunie 472 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie - decembrie 302 

1) Dezbătute 

                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 379 

      463 

– votate  

 

 

 

d 

 

     461    

             din care: - înaintate la Senat        34 

                            - în procedura de promulgare   55 

                            - promulgate* 342 

                            - respinse definitiv   30 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1976 

a) pe ordinea de zi 571 

b) la comisii  

 

1383 

 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 

vedere Guvern 

2 

3) Desesizări 18 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 26 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 26 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 0 

 

  Cele 461 de iniţiative legislative votate privesc: 

                     262 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                             din care: 

                               157 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 

                                 29 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 

                                 76 de proiecte de legi 

                      199 de propuneri legislative 

 

                             din careern:n care 

     0  proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                
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* În anul 2023 au fost promulgate 392 de legi, dintre care 50 din inițiativele legislative adoptate în anul 2022. 

B. Situația inițiativelor legislative aflate în procedură 

legislativă la Camera Deputaților 
Sesiunea septembrie – decembrie 2023 

(situația la 15 decembrie 2023) 
 

 

Totalul iniţiativelor legislative      2181 

din care:  

– existente la începutul sesiunii septembrie-decembrie 2023 1879 

– înregistrate în cursul sesiunii septembrie-decembrie 2023 302 

1) Dezbătute 

                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 177 

      213 

– votate  

 

 

 

d 

 

     211    

             din care: - înaintate la Senat        21 

                            - în procedura de promulgare   45 

                            - promulgate* 122 

                            - respinse definitiv   23 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 1976 

a) pe ordinea de zi 571 

b) la comisii  

 

1383 

 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 

vedere Guvern 

2 

3) Desesizări 11 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 26 

          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 26 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 0 

 

  Cele 211 iniţiative legislative votate privesc: 

                     130 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                             din care: 

                               82 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 

                               16 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 

                               32 de proiecte de legi 

                       81de propuneri legislative 

 

                             din careern:n care 

     0  proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                

* În anul 2023 au fost promulgate 392 de legi, dintre care 270 din inițiativele legislative adoptate în sesiunile 

anterioare. 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 31 - 2023  
Săptămâna11– 15 decembrie 2023  

 

 

4 

 

 

 

C. Situaţia inițiativelor legislative aflate  

pe ordinea de zi a Camerei Deputaților 

Şedințele din zilele de luni, 11 și marți, 12 decembrie 2023 

 

         

 

    

 

Pe ordinea de zi la începutul perioadei 84 

Dezbătute 

   din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională        9                              

11         

   - votate 11 

                      - la Senat   2 

                      - la promulgare   9 

Retrimise la comisii   2 

 

 

 

Cele 11 iniţiative legislative votate privesc: 

           8 proiecte de legi iniţiate de Guvern: 

                    din care: 

                      5 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanțelor de urgență ale Guvernului 

                      1 proiect de lege pentru aprobarea Ordonanțelor Guvernului 

                      2 proiecte de legi  

            3 propuneri legislative 
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D. Situaţia proiectelor de legi / propunerilor legislative  

adoptate de Camera Deputaţilor în săptămâna 11 – 14 decembrie 2023 
 

 

I. Proiecte de lege adoptate de Camera Deputaţilor în calitate de Cameră decizională:   

 

1. PL-x 460/2023 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.41/2023 privind transferul 

reţelei sanitare a Ministerului Transporturilor şi Infrastructurii către alte ministere și instituţii cu reţele sanitare proprii aşa cum 

sunt reglementate la art.4 alin.(2) din Legea nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătăţii   

 

2. PL-x 732/2023 - Lege pentru modificarea art.20 din Legea nr.75/1994 privind arborarea drapelului României, 

intonarea imnului national și folosirea sigiliilor cu stema României de către autoritățile și instituțiile publice   

 

3. PL-x 175/2023 - Lege privind aprobarea Ordonanţei Guvernului nr.12/2023 pentru modificarea şi completarea 

unor acte normative care cuprind dispoziţii privind evidenţa persoanelor şi cartea electronică de identitate  

 

4. PL-x 749/2023 - Lege privind abilitarea Guvernului de a emite ordonanțe   

 

5. PL-x 71/2023 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.178/2022 privind sprijinirea 

entităţilor juridice stabilite în România, în vederea participării la proiecte de colaborare susţinute financiar prin intermediul 

Fondului European de Apărare (EDF)  

 

6. PL-x 513/2022 - Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.103/2022 privind unele măsuri 

pentru creșterea capacității de control la frontieră a Autorității Vamale Române  

 

7. PL-x 389/2018 - Lege pentru aprobarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.39/2018 privind parteneriatul 

public-privat  

 

8. PL-x 708/2023 - Lege pentru completarea art.299 din Legea nr.286/2009 privind Codul penal  

 

9. PL-x 547/2022 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţã a Guvernului nr.104/2022 pentru modificarea şi 

completarea Legii nr.17/2014 privind unele măsuri de reglementare a vânzării terenurilor agricole situate în extravilan şi de 

modificare a Legii nr.268/2001 privind privatizarea societăţilor ce deţin în administrare terenuri proprietate publică şi privată a 

statului cu destinaţie agricolă şi înfiinţarea Agenţiei Domeniilor Statului, precum și de completare a Legii nr.287/2009 privind 

Codul civil  

 

II. Proiecte de lege adoptate/respinse de Camera Deputaților în calitate de primă Cameră sesizată și care se 

transmit spre dezbatere Senatului: 

 

1. PL-x 694/2023 - Proiect de lege pentru acceptarea de către România a amendamentului la Acordul privind 

Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare propus prin Rezoluţia nr.696 din 10 iulie 2023, privind eliminarea 

limitei de creditare, aprobată de Consiliul Guvernatorilor Băncii Internaţionale pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare 

 

2. Pl-x 522/2023 - Propunere legislativă pentru modificarea articolului 204 alin.(2) lit.j) din Ordonanţa de Urgenţă 

a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ, publicată în Monitorul Oficial, Partea I, nr.555 din 05 iulie 2019, cu 

modificările şi completările ulterioare.  

 

Se comunică respingerea 
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E. STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului  

pentru a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 
(situația la 15 decembrie 2023) 

 

 

În data de 08 septembrie 2023, Guvernul a discutat şi aprobat Lista priorităţilor legislative ale Guvernului 

pentru cea de-a doua sesiune ordinară a anului 2023, care  cuprinde 73 de proiecte de legi.  

Din totalul proiectelor de legi, 42 au fost înregistrate la Camera Deputaţilor şi au parcurs diferite etape 

ale procesului legislativ:  

 

Stadiul proiectelor de legi Senat CAMERA DEPUTAŢILOR 

Camera decizională 
Proie

cte 

În 

procedură 
ÎN PROCEDURĂ  ADOPTATE / RESPINSE 

Senat: 11 0 

- pe ordinea de zi a 

plenului: 

- la comisiile 

permanente:  

- înregistrate la BP: 

0 

1 

0 

- transmise la Senat: 

- în curs de promulgare: 

- legi promulgate: 

3 

0 

7 

Camera Deputaţilor:  31 0 

- pe ordinea de zi a 

plenului: 

- la comisiile 

permanente: 

- înregistrate la BP : 

3 

15 

0 

- respinse definitiv: 

- în curs de promulgare: 

- legi promulgate: 

0 

5 

8 

Total: 42 0  
1

9 
 

 

23 
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                                                                                                                                                                                                                              ANEXĂ 

 

 

 

STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

 cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului 

pentru cea de-a doua sesiune ordinară parlamentară a anului 2023 
(situaţie – 15 decembrie 2023) 

 
 

 
II..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AAFFLLAATTEE  ÎÎNN  PPRROOCCEEDDUURRĂĂ  LLEEGGIISSLLAATTIIVVĂĂ  LLAA  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR    

                                        

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

1 

PLx 

425/2023 

 

L 

298/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.23/2004 privind stabilirea 

unor măsuri de reorganizare a Autorităţii pentru 

Valorificarea Activelor Bancare prin comasarea 

prin absorbţie cu Autoritatea pentru Privatizare şi 

Administrarea Participaţiilor Statului. (poz. I-b-5) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

 Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.23/2004.  

S  - Adoptată pe 

12.06.2023 

CD -  OZ Plen 
ECON 

 

 

 

 
Raport depus 

pe 12.09.2023 

(365/R/2023) 

 

2 

PLx 

531/2023 

 

L 

359/2023 

Proiect de lege privind instituirea premiului 

naţional „Ambasador Mihnea Constantinescu” 

pentru merite deosebite în combaterea 

antisemitismului, xenofobiei, radicalizării şi 

discursului instigator la ură. (poz. I-a-6) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Instituirea premiului național „Ambasador Mihnea 

Constantinescu”. 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

CD - OZ Plen 
DROM, POL EXT 

și JUR 
 

 

 

 

Raport depus 

pe 13.11.2023 

(631/R/2023) 

 

3 

PLx 

247/2023 

 

L 

101/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.212/2022 privind unele măsuri pentru 

reducerea riscului seismic al clădirilor.  

(poz. I-b-24) 

Modificarea şi completarea Legii nr.212/2022, în vederea 

accelerării măsurilor instituite de către autorităţi cu privire 

la siguranţa cetăţenilor şi a clădirilor cu vulnerabilitate 

seismică.  

S  - Adoptată pe 

29.03.2023 

CD - OZ Plen 
BUG și ADMIN 

 

 

 

Raport depus 

pe 12.12.2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

 (704/R/2023) 

 

4 

PLx 

192/2023 

 

L 

32/2023 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.20/2023 privind stabilirea unor 

măsuri pentru aplicarea Regulamentului (UE) 

2019/1020 al Parlamentului European şi al 

Consiliului din 20 iunie 2019 privind 

supravegherea pieţei şi conformitatea produselor şi 

de modificare a Directivei 2004/42/CE şi a 

Regulamentelor (CE) nr.765/2008 şi (UE) 

nr.305/2011 precum şi pentru modificarea şi 

completarea unor acte normative. (poz. I-b-25) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal şi instituţional pentru punerea în 

aplicare a dispoziţiilor Regulamentului (UE) 2019/1020 al 

Parlamentului European şi al Consiliului din 20 iunie 2019 

privind supravegherea pieţei şi conformitatea produselor şi 

de modificare a Directivei 2004/42/CE şi a Regulamentelor 

(CE) nr.765/2008 şi (UE) nr.305/2011.  

S  - Adoptată pe 

20.03.2023 

CD - ECONOM 

și IND 

pt. raport comun 
 

 

 

 

 

 
TDR: 

12.04.2022 

5 

PLx 

755/2023 

 

L 

627/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.312/2015 privind redresarea şi rezoluţia 

instituţiilor de credit şi a firmelor de investiţii, 

precum şi pentru modificarea şi completarea unor 

acte normative în domeniul financiar. (poz. II-26) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.312/2015, în vederea 

asigurării transpunerii prevederilor art. 45d alin.(4) şi 45h 

alin.(2) din Directiva 2014/59/UE a Parlamentului European 

şi a Consiliului din 15 mai 2014 de instituire a unui cadru 

pentru redresarea şi rezoluţia instituţiilor de credit şi a 

firmelor de investiţii şi de modificare a Directivei 

82/891/CEE a Consiliului şi a Directivelor 2001/24/CE, 

2002/47/CE, 2004/25/CE, 2005/56/CE, 2007/36/CE, 

2011/35/UE, 2012/30/UE şi 2013/36/UE ale Parlamentului 

European şi ale Consiliului, precum şi a Regulamentelor 

(UE) nr.1093/2010 şi (UE) nr.648/2012 ale Parlamentului 

European şi ale Consiliului, astfel cum a fost modificată prin 

art.2, pct.1 şi 3 din Regulamentul (UE) 2022/2036 al 

Parlamentului European şi al Consiliului din 19 octombrie 

2022 de modificare a Regulamentului (UE) nr.575/2013 şi a 

Directivei 2014/59/UE în ceea ce priveşte tratamentul 

prudenţial al instituţiilor de importanţa sistemică globală, cu 

o strategie de rezoluţie cu mai multe puncte de intrare, şi 

metode pentru subscrierea indirectă de instrumente eligibile 

în vederea îndeplinirii cerinţei minime de fonduri proprii şi 

datorii eligibile. 

S  - Adoptată pe 

04.12.2023 

CD - ECONOM 

și BUG 

pt. raport comun 
 

 

 

TDR: 

20.12.2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

6 

PLx 

592/2018 

 

L 

467/2018 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.18/2018 privind reglementarea unor 

măsuri în domeniul inspecţiei economico-

financiare efectuate de Ministerul Finanţelor 

Publice şi pentru completarea unor acte normative. 

(poz. I-b-4) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Abilitarea Ministerului Finanţelor Publice de a exercita 

acţiuni de control asupra modului de utilizare a sumelor 

acordate prin acţiuni de sponsorizare/mecenat în scopul 

susţinerii unor activităţi fără scop lucrativ, al respectării 

destinaţiei fondurilor acordate, precum şi a modului de 

utilizare a fondurilor publice acordate de la bugetul general 

consolidat. 

S  - Adoptată pe 

17.10.2018 

CD - BUG  

Trimis pe data 

de 29.03.2021 

pt. raport 

suplimentar  

 

 

 

 

7 

PLx 

107/2022 

 

L 

27/2022 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.11/2022 pentru modificarea şi 

completarea unor acte normative, precum şi pentru 

modificarea unor termene. (poz. I-b-21) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.207/2015, a Legii 

nr.227/2015, abrogarea alin.(2) al art.III din Legea 

nr.136/2019, precum şi modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.28/1999.  

S  - Adoptată pe 

07.03.2022 

CD - BUG 

pt. raport  
 

 

 

 

TDR: 

05.04.2022 

8 

PLx 

781/2015 

 

L 

390/2015 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.38/2015 privind soluţionarea 

alternativă a litigiilor dintre consumatori şi 

comercianţi. (poz. I-b-15)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Transpunerea prevederilor Directivei 2013/11/UE a 

Parlamentului European și a Consiliului din 21 mai 2013 

privind soluţionarea alternativă a litigiilor în materie de 

consum și de modificare a Regulamentului (CE) nr. 

2006.2004 și a Directivei 2009/22/CE. 

 

S  - Adoptat pe 

02.11.2015 

CD -  IND și 

JUR 

pt. raport comun 
 

TDR: 

12.11.2015 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

9 

PLx 

614/2022 

 

L 

492/2022 

Proiect de lege privind stabilirea responsabilităților 

biroului unic de legătură și ale autorităților 

competente în vederea punerii în aplicare a 

prevederilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 

alin.(1), art.27, art.30, art.37 alin.(1) și ale art.39 

din Regulamentul (UE) 2017/2394 al 

Parlamentului European și al Consiliului din 12 

decembrie 2017 privind cooperarea dintre 

autoritățile naționale însărcinate să asigure 

respectarea legislației în materie de protecție a 

consumatorului și de abrogare a Regulamentului 

(CE) nr.2006/2004. (poz. I-b-16)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal pentru punerea în aplicare a 

dispoziţiilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), art.27, 

art.30, art.37 alin.(1) şi ale art.39 din Regulamentul (UE) 

2017/2394 al Parlamentului European şi al Consiliului 

privind cooperarea dintre autorităţile naţionale însărcinate 

să asigure respectarea legislaţiei în materie de protecţie a 

consumatorului şi de abrogare a Regulamentului (CE) 

nr.2006/2004, în contextul îndeplinirii obligaţiilor ce revin 

României, ce rezidă din calitatea sa de stat membru al 

Uniunii Europene. 

S - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  IND și 

JUR 

pt. raport comun 

 
 

TDR: 

02.11.2022 
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PLx 

523/2023 

 

L 

361/2023 

Proiect de lege privind stabilirea cadrului 

instituţional şi a unor măsuri pentru punerea în 

aplicare a managementului gazelor fluorurate cu 

efect de seră. (poz. I-a-4) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Stabilirea cadrului instituţional şi a unor măsuri pentru 

punerea în aplicare a managementului gazelor fluorurate cu 

efect de seră. 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

CD - IND și 

MED 

pt. raport comun 

 
 

 

 

TDR: 

11.10.2023 

 

 

11 

PLx 

11/2023 

 

L 

804/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Ordonanţei Guvernului nr.26/2011 privind 

înfiinţarea Inspectoratului de Stat pentru Controlul 

în Transportul Rutier. (poz. I-b-19)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 58 deputați +senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.26/2011. Potrivit expunerii de motive, iniţiativa vizează 

eficientizarea activităţii Inspectoratului de Stat pentru 

Controlul în Transportul Rutier.  

 

S - Adoptată pe 

21.12.2022 

CD -  TRSP și 

MUN 

pt. raport comun 

 
 

TDR: 

20.02.2023 

 

12 

PLx 

85/2023 

 

L 

718/2022 

 

Proiect de Lege pentru modificarea art.289 din 

Ordonanţa de urgenţă nr.57/2019 privind Codul 

administrativ. (poz. I-b-23) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

 Modificarea art.289 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 

nr.57/2019. Intervenţia legislativă vizează, în principal, 

înlocuirea Ministerului dezvoltării, lucrărilor publice şi 

administraţiei cu Instituţia Prefectului în procedura de 

atestare a bunurilor din domeniul public al unităţii 

administrativ-teritoriale. 

S  - Adoptată pe 

07.03.2023 

CD -  ADMIN și 

JUR 

pt. raport comun 
 

 

TDR: 

13.02.2023 

 



 

11 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

13 

PLx 

144/2023 

 

L 

87/2023 

 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.188/2000 privind executorii judecătoreşti. 

(poz. I-b-13) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.188/2000. Proiectul 

vizează cadrul legal privind organizarea profesiei de 

executor judecătoresc, în vederea consolidării statului 

acestora, creşterii profesionalismului tuturor categoriilor de 

personal afectate profesiilor juridice conexe, precum şi 

întăririi formelor de răspundere în cadrul fiecărei profesii. 

S  - Adoptată pe 

06.03.2023 

CD -  ADMIN, 

MUN și JUR 

pt. raport comun 
 

 

TDR: 

29.03.2023 

 

14 

PLx 

418/2023 

 

L 

195/2023 

 

Proiect de Lege privind Codul amenajării 

teritoriului, urbanismului şi construcţiilor.  

(poz. I-b-15) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Sistematizarea legislaţiei existente, fundamentarea unor noi 

concepte, reformularea unor principii şi adaptarea unor 

procese, în scopul îmbunătăţirii calităţii mediului construit, 

al asigurării dreptului constituţional la un mediu sănătos, al 

echilibrării interesului general cu cel individual, al 

dezvoltării echilibrate şi sustenabile, al asigurării stabilităţii 

şi predictibilităţii mediului investiţional şi, implicit, al 

competitivităţii economice. Proiectul vizează amenajarea 

teritoriului şi trasarea de linii strategice directoare de 

dezvoltare a teritoriului naţional, planificarea urbanistică 

operaţională, autorizarea executării lucrărilor de construcţii, 

precum şi abordarea întregului ciclu de viaţă al proiectului 

investiţional în construcţii, etapele de derulare ale unei 

investiţii, roluri şi responsabilităţi . 

S  - Adoptată pe 

12.06.2023 

CD -  ADMIN,  

pt. raport  
 

 

TDR: 

27.06.2023 

 

15 

PLx 

258/2023 

 

L 

3/2023 

Proiect de lege privind statutul personalului de 

probaţiune. (poz. I-b-14) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Restructurarea cadrului normativ privind statutul 

personalului de probaţiune. Potrivit legii, personalul de 

probaţiune îşi desfăşoară activitatea atât la nivel central, în 

Direcţia Naţională de Probaţiune, structură cu personalitate 

juridică în cadrul Ministerului Justiţiei, cât şi în structurile 

teritoriale aflate în subordinea Direcţiei. Proiectul vizează 

abrogarea Legii nr.123/2006, a Legii nr.327/2006, precum şi 

a Legii nr.252/2013.  

S  - Adoptată pe 

31.03.2023 

CD -  MUN și 

JUR 

pt. raport comun 

 

 

TDR: 

03.05.2023 

 

16 

PLx 

718/2023 

 

L 

558/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

unor acte normative în domeniul străinilor.  

(poz. II-7) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea unor acte normative în domeniul 

străinilor. 

S  - Adoptată pe 

31.03.2023 

CD -  MUN 

APĂR și JUR 

pt. raport comun 

 

 

TDR: 

21.11.2023 

 

17 

PLx 

730/2023 

 

L 

545/2023 

Proiect de Lege pentru completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.194/2002 privind regimul 

străinilor în România. (poz. II-8) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 

nr.194/2002, după cum urmează: completarea art.46 şi 

art.62, astfel încât să fie eliminată condiţionarea acordării 

dreptului de şedere, pentru membrul de familie al unui 

cetăţean român căsătorit în alt stat membru al Uniunii 

Europene, de transcrierea în registrul naţional de stare civilă 

a certificatului de căsătorie între persoane de acelaşi sex.  

S  - Adoptată pe 

13.11.2023 

CD -  MUN, 

JUR și APĂR 

pt. raport comun 

 

 

TDR: 

06.12.2023 

 



 

12 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

18 

PLx 

437/2021 

 

L 

214/2021 

 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 

Legii nr.82/1993 privind constituirea Rezervaţiei 

Biosferei ”Delta Dunării” . (poz. I-b-6) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator:21 deputați + senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.82/1993, în scopul 

conservării habitatului Deltei Dunării şi îmbunătăţirii 

managementului Rezervaţiei Biosferei „Delta Dunării”, 

precum şi a modului de gestionare a resurselor regenerabile 

din rezervaţie. 

S -  Adoptat pe 

04.10.2021 

CD -  JUR și 

MED 

pt. raport comun 

TDR: 

02.11.2021 

 

19 

 

PLx 

740/2023 

 

Proiect de Lege pentru aprobarea participării 

României la Acordul parţial extins privind 

Registrul daunelor cauzate de agresiunea 

Federaţiei Ruse împotriva Ucrainei , instituit prin 

Rezoluţia CM/Res(2023), adoptată de Comitetul 

Miniştrilor al Consiliului Europei la Strasbourg, la 

12 mai 2023. (poz. II-30) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Aprobarea participării României la Acordul parţial extins 

privind Registrul daunelor cauzate de agresiunea Federaţiei 

Ruse împotriva Ucrainei, instituit prin Rezoluţia 

CM/Res(2023)3, adoptată de Comitetul Miniştrilor al 

Consiliului Europei la Strasbourg, la 12 mai 2023. Această 

alăturare la Acordul parţial extins presupune participarea la 

Conferinţa Participanţilor prin reprezentanţi ai Ministerului 

Afacerilor Externe şi, după caz, ai altor instituţii 

competente.  

CD -  JUR și 

POL EXT 

pt. raport comun 

S -   

 

TDR: 

13.12.2021 

 

  

  

  

  

                              IIII..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AADDOOPPTTAATTEE  //  RREESSPPIINNSSEE  DDEE  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR                        
                      

          

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

1 

PLx 

600/2021 

 

L 

410/2021 

Proiect de lege privind căutarea persoanelor 

dispărute. (poz. I-a-1) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul  

Stabilirea cadrului organizatoric, a procedurilor 

administrative, metodelor şi evidenţelor specifice 

activităţii de căutare a persoanelor dispărute. Potrivit 

proiectului, căutarea persoanelor dispărute se 

desfăşoară în mod coordonat la nivelul unităţilor Poliţiei 

Române, ca activitate de prevenire a infracţiunilor şi de 

menţinere şi asigurare a ordinii şi siguranţei publice, 

realizată în scopul găsirii persoanelor dispărute şi 

prevenirii unui pericol asupra vieţii, integrităţii 

corporale sau sănătăţii acestora. 

 

CD - Adoptat pe 

08.03.2022 

S -  Retrimis pe data de 

07.11.2022 la  

JUR și APĂR pt. raport 

suplimentar comun 

 

 

TDR: 

21.11.2022 



 

13 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

2 

PLx 

123/2023 

 

L 

288/2023 

Lege privind statutul grefierilor şi al altor 

categorii de personal care ocupă funcţii de 

specialitate în cadrul instanţelor judecătoreşti, 

al parchetelor de pe lângă acestea şi al 

Institutului Naţional de Expertize 

Criminalistice. (poz. I-a-8) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

 

Statutul grefierilor şi al altor categorii de personal care 

ocupă funcţii de specialitate în cadrul instanţelor 

judecătoreşti şi al parchetelor de pe lângă acestea, 

precum şi al personalului de specialitate criminalistică 

şi al personalului care ocupă funcţii auxiliare de 

specialitate criminalistică în cadrul Institutului Naţional 

de Expertize Criminalistice. 

 

CD - Adoptată pe 

16.03.2023 

S -  Adoptată pe 

11.12.2023 

 

3 

PLx 

12/2023 

 

L 

805/2023 

 

Lege pentru modificarea şi completarea 

Ordonanţei Guvernului nr.27/2011 privind 

transporturile rutiere. (poz. I-a-5)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.27/2011, iniţiativa urmărind, potrivit expunerii de 

motive, liberalizarea transportului rutier de persoane 

prin servicii regulate interjudeţene. 

S -  Adoptată pe 

21.12.2022 

CD -  Adoptată pe 

15.05.2023 
 

 

 

La promulgare  

din data de 

27.05.2023 

 

4 

PLx 

380/2022 

 

L 

285/2022 

Lege pentru modificarea şi completarea Legii 

nr.335/2013 privind efectuarea stagiului pentru 

absolvenţii de învăţământ superior. (poz. I-b-7)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.335/2013. 

S -  Adoptată pe 

15.06.2022 

CD -  Adoptată pe 

22.11.2023 

 

La promulgare  

din data de 

04.12.2023 

 

5 

PLx 

670/2023 

 

 

L 

681/2023 

 

 

Proiect de Lege pentru ratificarea Convenţiei 

între România şi Principatul Liechtenstein 

pentru eliminarea dublei impuneri cu privire la 

impozitele pe venit şi pe capital şi prevenirea 

evaziunii fiscale şi a evitării plăţii impozitelor 

şi a Protocolului la convenţie, semnate la Berna 

la 10 noiembrie 2022. (poz. II-21) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Convenţiei între România şi Principatul 

Liechtenstein pentru eliminarea dublei impuneri cu 

privire la impozitele pe venit şi pe capital şi prevenirea 

evaziunii fiscale şi a evitării plăţii impozitelor şi a 

Protocolului la convenţie, semnate la Berna la 10 

noiembrie 2022.  

CD - Adoptată pe 

22.11.2023 

S  - BUG și POL EXT 

 

Comisiile 

sesizate în fond 

au depus 

raportul-

favorabil 



 

14 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

6 

PLx 

269/2023 

 

L 

110/2023 

Proiect de Lege privind acţiunile în 

reprezentare pentru protecţia intereselor 

colective ale consumatorilor. (poz. I-b-17)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Stabilirea cadrului legal privind desfăşurarea acţiunilor 

în reprezentare pentru protecţia intereselor colective ale 

consumatorilor în scopul asigurării unui nivel ridicat de 

protecţie al acestora şi al unei bune funcţionări a pieţei 

interne a Uniunii Europene. 

 

S - Adoptată pe 

11.04.2023 

CD -  Adoptată pe 

05.12.2023 
 

La SG din data 

de 11.12.2023 

7 

PLx 

580/2023 

 

L 

475/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi 

completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.57/2019 privind Codul 

administrativ. (poz. I-a-7) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 17 senatori 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.57/2019, în sensul prevederii posibilităţii 

companiilor naţionale, societăţilor naţionale sau 

societăţilor aflate în subordinea, sub autoritatea sau în 

coordonarea autorităţilor administraţiei publice centrale 

sau locale, de a subconcesiona bunurile proprietate 

publică primite în concesiune. 

S -  Adoptat pe 

09.10.2023 

CD - Adoptată pe 

05.12.2023 

 
 

La SG din data 

de 11.12.2023 

8 

PLx 

749/2023 

 

L 

670/2023 

 

 

Lege privind abilitarea Guvernului de a emite 

ordonanţe. (poz. II-39) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 
 

 Abilitarea Guvernului de a emite ordonanţe în domenii 

care nu fac obiectul legilor organice, de la încheierea 

celei de-a doua sesiuni ordinare a anului 2023, până la 

reluarea lucrărilor Parlamentului în prima sesiune 

ordinară a anului 2024. 

S -  Adoptată pe 

04.12.2023 

CD -  Adoptată pe 

12.12.2023 

La SG din data 

de 12.12.2023 

9 

PLx 

292/2023 

 

L 

131/2023 

 

Lege privind asigurarea cadrului naţional 

pentru interoperabilitatea dintre sistemele de 

informaţii ale Uniunii Europene în domeniul 

frontierelor şi vizelor, al cooperării poliţieneşti 

şi judiciare şi al azilului şi migraţiei.  

(poz. I-b-1)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Instituirea cadrului legal necesar pentru aplicarea, la 

nivel naţional, a anumitor prevederi conţinute de 

Regulamentul (UE) 2019/817 şi Regulamentul (UE) 

2019/818 în vederea interoperabilităţii dintre sistemele 

de informaţii ale Uniunii Europene în domeniul 

frontierelor şi vizelor, al cooperării poliţieneşti şi 

judiciare şi al azilului şi migraţiei.  

S -  Adoptată pe 

24.04.2023 

CD - Adoptat pe 

13.09.2023 

Legea nr. 

266/2023 

10 

PLx 

1/2023 

 

L 

115/2023 

 

 

Lege privind organizarea şi funcţionarea 

poliţiei militare. (poz. I-b-12)  
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Organizarea şi funcţionarea poliţiei militare drept 

componentă specializată a Ministerului Apărării 

Naţionale, destinată să îndeplinească atribuţiile 

prevăzute de art.36 alin.(1) din Legea nr.346/2006. 

CD -  Adoptată pe 

07.03.2023 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 
 

Legea nr. 

273/2023 



 

15 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

11 

PLx 

337/2023 

 

L 

398/2023 

 

Lege pentru ratificarea Acordului între 

Guvernul României şi Guvernul Statului 

Kuweit privind cooperarea în domeniul militar, 

semnat la Bucureşti, la 7 decembrie 2022.  

(poz. I-a-3)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi 

Guvernul Statului Kuweit privind cooperarea în 

domeniul militar, semnat la Bucureşti, la 7 decembrie 

2022. Principalele domenii de cooperare prevăzute de 

Acord sunt: cunoaşterea legislaţiei şi reglementărilor 

interne şi internaţionale privind apărarea naţională, 

planificarea şi implementarea bugetului apărării, 

pregătirea personalului militar şi civil, organizarea şi 

funcţionarea sistemelor de transmisiuni în cadrul 

diferitelor categorii de forţe ale armatei, logistică, 

domeniul medical, istorie militară şi arhive, geografie şi 

topografie militară, activităţi militare culturale şi 

sportive.  

CD - Adoptată pe 

20.06.2023 

S -  Adoptată pe 

18.09.2023 

 
 

Legea nr. 

274/2023 

12 

PLx 

758/2022 

 

L 

694/2022 

 

Lege pentru modificarea şi completarea 

Ordonanţei Guvernului nr.2/2000 privind 

organizarea activităţii de expertiză tehnică 

judiciară şi extrajudiciară şi a Ordonanţei 

Guvernului nr.75/2000 privind organizarea 

activităţii de expertiză criminalistică.  

(poz. I-b-12)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 

nr.2/2000 şi a Ordonanţei Guvernului nr.75/2000. 

S -  Adoptată pe 

07.12.2022 

CD -  Adoptată pe 

11.10.2023 
 

Legea nr. 

304/2023 

13 

PLx 

626/2022 

 

L 

538/2022 

Lege pentru aprobarea Ordonanţei Guvernului 

nr.33/2022 privind reglementarea unor măsuri 

financiar-fiscale şi bugetare. (poz. I-b-8) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Aprobarea plăţii cotizaţiei anuale la bugetul 

Organizaţiei pentru Cooperare şi Dezvoltare 

Economică, denumită, în continuare, OCDE, în 

cuantumul care va fi stabilit anual de organizaţie pe 

întreaga perioadă de desfăşurare a procesului de 

aderare a României, precum şi plata facturilor anuale 

aferente cheltuielilor ocazionate de procesul de aderare 

a României la OCDE, din bugetul Ministerului 

Afacerilor Externe.  

S  - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  Adoptată pe 

11.10.2023 

 

Legea nr. 

319/2023 



 

16 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

14 

PLx 

498/2023 

 

L 

571/2023 

Lege pentru ratificarea Acordului de împrumut 

(Finanţare adiţională pentru Proiectul privind 

îmbunătăţirea managementului riscurilor de 

dezastre) dintre România şi Banca 

Internaţională pentru Reconstrucţie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti 

la 25 mai 2023. (poz. I-b-22) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Finanţare 

adiţională pentru Proiectul privind îmbunătăţirea 

managementului riscurilor de dezastre) dintre România 

şi Banca Internaţională pentru Reconstructie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti la 25 mai 2023, în 

valoare de 92 de milioane de euro.  

CD - Adoptată pe 

11.10.2023 

S  - Adoptată pe 

18.10.2023 

 

 

Legea nr. 

331/2023 

15 

PLx 

499/2023 

 

L 

572/2023 

 

Lege pentru ratificarea Acordului de împrumut 

(Proiect privind Prevenirea şi Reducerea 

Poluării din Spaţiul Rural în România) dintre 

România şi Banca Internaţională pentru 

Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la 

Bucureşti la 6 aprilie 2023. (poz. I-b-11) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Proiect privind 

Prevenirea şi Reducerea Poluării din Spaţiul Rural din 

România) dintre România şi Banca Internaţională 

pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Bucureşti 

la 6 aprilie 2023. Ministerul Mediului, Apelor şi 

Pădurilor este desemnat agenţie de implementare şi, în 

această calitate, i se deleagă întreaga autoritate şi 

responsabilitate în realizarea Proiectului.  

CD - Adoptată pe 

11.10.2023 

S  - Adoptată pe 

18.10.2023 

 

 

Legea nr. 

332/2023 

16 

PLx 

547/2023 

 

L 

585/2023 

 

Lege pentru ratificarea Acordului de împrumut 

(Cea de-a doua finanţare programatică pentru 

politici de dezvoltare pentru creştere verde şi 

incluzivă) dintre România şi Banca 

Internaţională pentru Reconstrucţie şi 

Dezvoltare, semnat la Bucureşti la 17 iulie 

2023. (poz. II-4)  

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului de împrumut (Cea de-a doua 

finanţare programatică pentru politici de dezvoltare 

pentru creştere verde şi incluzivă) dintre România şi 

Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, 

semnat la Bucureşti la 17 iulie 2023. Acordul de 

împrumut are o valoare de 591,9 milioane de euro şi este 

acordat pe o perioadă de 12 ani, din care 5 ani perioadă 

de graţie, rambursarea urmând a fi realizată în rate 

semestriale egale, după perioada de graţie (perioada de 

rambursare fiind 2028-2035). 

CD -  Adoptată pe 

18.10.2023 

S - Adoptată pe 

30.10.2023 

Legea nr. 

341/2023 

17 

PLx 

133/2023 

 

L 

807/2022 

Lege pentru completarea Ordonanţei de urgenţă 

a Guvernului nr.98/2010 privind identificarea, 

desemnarea şi protecţia infrastructurilor critice. 

(poz. I-b-2) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.98/2010. Astfel, prin proiect se propune 

ca protecţia infrastructurilor critice naţionale să 

constituie componentă a securităţii naţionale. 

S  - Adoptată pe 

27.02.2023 

CD -  Adoptată pe 

24.10.2023 

 

Legea nr. 

344/2023 
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Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

18 

PLx 

473/2023 

 

L 

554/2023 

 

 

Lege pentru aprobarea Contractului de 

finanţare - Autostrada A7 România-Cofinanţare 

aferentă Mecanismului de redresare şi 

rezilienţă - dintre România şi Banca Europeană 

de Investiţii, semnat la Bucureşti la 12 iunie 

2023 şi la Luxemburg la 14 iunie 2023.  

(poz. I-b-26) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Aprobarea Contractului de finanţare - Autostrada A7 

România-Cofinanţare aferentă Mecanismului de 

redresare şi rezilienţă - dintre România şi Banca 

Europeană de Investiţii, semnat la Bucureşti la 12 iunie 

2023 şi la Luxemburg la 14 iunie 2023. Ministerului 

Transporturilor şi Infrastructurii i se deleagă întreaga 

autoritate şi responsabilitate în realizarea proiectului 

„Autostrada A7 Româniaˮ. 

CD -  Adoptată pe 

26.09.2023 

S - Adoptată pe 

06.11.2023 

Legea nr. 

349/2023 

19 

PLx 

483/2023 

 

L 

564/2023 

 

 

Lege pentru ratificarea Acordului între 

Guvernul României şi Guvernul Republicii 

India privind cooperarea în domeniul apărării, 

semnat la New Delhi, la 28 martie 2023.  

(poz. I-b-10)  

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi 

Guvernul Republicii India privind cooperarea în 

domeniul apărării, semnat la New Delhi, la 28 martie 

2023.  

CD -  Adoptată pe 

04.10.2023 

S - Adoptată pe 

30.10.2023 

Legea nr. 

352/2023 

20 

PLx 

727/2023 

 

L 

628/2023 

Lege privind sistemul public de pensii.  

(poz. II-27) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Asigurarea unui sistem de pensii sustenabil din punct de 

vedere financiar prin instituirea unei formule de calcul 

bazate pe numărul de puncte realizat de fiecare 

beneficiar, potrivit principiului contributivităţii, a unui 

mecanism de indexare a pensiilor clar şi corelat cu 

realităţile economice. 

S  - Adoptată pe 

14.11.2023 

CD -  Adoptată pe 

20.11.2023 

Legea nr. 

360/2023 

21 

PLx 

394/2021 

 

L 

303/2021 

Lege pentru aprobarea plăţii contribuţiei 

financiare pentru participarea Centrului 

Naţional al Cinematografiei la Asociaţia 

Directorilor Agenţiei Europene de Film - 

EFAD, precum şi pentru completarea anexei 

nr.2.2 la Ordonanţa Guvernului nr.41/1994 

privind autorizarea plăţii cotizaţiilor la 

organizaţiile internaţionale 

interguvernamentale la care România este 

parte. (poz. I-b-20) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: Senatul 

Aprobarea plăţii contribuţiei financiare pentru 

participarea Centrului Naţional al Cinematografiei la 

Asociaţia Directorilor Agenţiei Europene de Film-

EFAD. Contribuţia financiară pentru participarea CNC 

la EFAD, reprezintă echivalentul în lei al sumei de 

20.000 euro, aferentă cotizaţiei pentru anii 2014-2020 şi 

se suportă din bugetul CNC, cu încadrarea în bugetul 

aprobat pentru anul 2021. 

S  - Adoptată pe 

20.09.2021 

CD - Adoptată pe 

22.11.2023 
 

Legea nr. 

382/2023 



 

18 

Nr. 

crt 
Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

22 

PLx 

173/2023 

 

L 

11/2023 

Lege pentru modificarea şi completarea Legii 

nr.329/2003 privind exercitarea profesiei de 

detectiv particular. (poz. I-b-3) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.329/2003, în sensul 

clarificării condiţiilor pe care trebuie să le 

îndeplinească o persoană pentru dobândirea calităţii de 

detectiv particular, al eliminării reglementării potrivit 

căreia îndeplinirea funcţiei de poliţist se verifică de 

către inspectoratele de poliţie judeţene sau, după caz, 

Direcţia Generală de Poliţie a Municipiului Bucureşti, 

pe baza datelor şi informaţiilor cuprinse în evidenţele 

specific, precum şi instituirea un mecanism de verificare 

a condiţiei îndeplinirii funcţiei de poliţist ori lucrător în 

cadrul unei instituţii publice cu atribuţii în domeniul 

apărării, ordinii publice sau securităţii naţionale. 

S  - Adoptată pe 

14.03.2023 

CD -  Adoptată pe 

22.11.2023 

 

Legea nr. 

385/2023 

23 

PLx 

621/2022 

 

L 

528/2022 

Lege privind aprobarea Ordonanţei Guvernului 

nr.23/2022 pentru completarea Ordonanţei 

Guvernului nr.41/1994 privind autorizarea 

plăţii cotizaţiilor la organizaţiile internaţionale 

interguvernamentale la care România este 

parte, precum şi pentru aprobarea plăţii 

cotizaţiilor anuale ale României pentru Grupul 

Consultativ Comun CFE şi Comisia 

Consultativă Cer Deschis. (poz. I-b-9) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 

- Cameră decizională: CD 

Completarea Ordonanţei Guvernului nr.41/1994, 

precum şi aprobarea plăţii cotizaţiilor anuale ale 

României pentru Grupul Consultativ Comun CFE şi 

Comisia Consultativă Cer Deschis, în limita 

echivalentului în lei al sumei de 32.000 euro/an, 

respectiv 24.000 euro/an, la care se adaugă şi sumele 

restante de plată în valoare de 4.522,58 euro pentru 

perioada 1 iulie - 30 septembrie 2021, respectiv 2.363,16 

euro pentru perioada 1 octombrie - 31 decembrie 2021. 

 

S  - Adoptată pe 

10.10.2022 

CD -  Adoptată pe 

22.11.2023 

 

Legea nr. 

396/2023 

 

 

LEGENDA 

Abrevieri Comisii: 

1. Comisia pentru politică economică, reformă şi privatizare ECON 

2. Comisia pentru buget, finanţe şi bănci BUG                                                                                                 

3. Comisia pentru industrii şi servicii IND 

4. Comisia pentru transporturi și infrastructură  TRSP 

5. Comisia pentru agricultură, silvicultură, industrie alimentară şi servicii specifice AGRI            

6. Comisia pentru drepturile omului, culte şi problemele minorităţilor naţionale DROM 

7. Comisia pentru administraţie publică și  amenajarea teritoriului  ADMIN 

8. Comisia pentru mediu și echilibru ecologic MED 

9. Comisia pentru muncă şi protecţie socială MUN 

10. Comisia pentru sănătate şi familie SAN 

11. Comisia pentru învăţământ INV 
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12. Comisia pentru cultură, arte, mijloace de informare în masă CULT 

13. Comisia juridică, de disciplină şi imunităţi JUR 

14. Comisia pentru apărare, ordine publică şi siguranţă naţională 

15. Comisia pentru politică externă 

APAR 

POL EXT 

16. Comisia pentru tehnologia informaţiei şi comunicaţiilor INFOCOM 

17. Comisia pentru egalitate de şanse pentru femei şi bărbaţi EGAL 

18. Comisia pentru afaceri europene 

19. Comisia pentru comunitățile de români din afara granițelor țării 

20. Comisia pentru constituționalitate 

21. Comisia pentru știință și tehnologie 

22. Comisia pentru tineret și sport 

23. Comisia pentru antreprenoriat și turism 

24. Comisia specială comună a Camerei Deputaților și Senatului pentru examinarea in. leg. din 

dom. justiției 

 

CAE 

CROMANII 

CONST 

ȘT 

TIN 

ANTRE 

DOMJUST 

 

Alte abrevieri: 

S - Senat 

CD - Camera Deputaţilor 

TDR - Termen depunere raport 

SG - Secretar General 

OZ  -  Ordinea zilei 

BP - Biroul permanent 

R - Raport 

Rs - Raport suplimentar 
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F. Bilanţul activităţii comisiilor parlamentare 

ale Camerei Deputaţilor 
 

( la data de 14 decembrie 2023) 

 

I.  În perioada  11 – 14 decembrie 2023 

 

Comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor au întocmit şi depus 13 rapoarte, din care                    

1 raport suplimentar.                                                                                          

 

      Comisiile permanente au depus 22 avize. 

 

Cele 13 rapoarte depuse sunt:  

 rapoarte de adoptare                                                             10  

 rapoarte de respingere                                                            3 

 

 

  

 

 

Rapoartele elaborate se referă la: 

             

 Ordonanțe de urgență ale Guvernului                                             3 

 Ordonanțe  ale Guvernului                                                              5 

 Proiecte de legi și propuneri legislative                                          5                                     

                             

 

 

 Situaţia pe comisii a rapoartelor depuse este redată în  Anexă. 

La comisii se află în prezent 1346 proiecte de legi şi propuneri legislative, din care  117 pentru raport suplimentar. 

La comisii se află 16 proiecte de legi din Lista Priorităţilor legislative ale Guvernului pentru  a doua sesiune ordinară a 

anului 2023  

II. De la începutul actualei legislaturi 

Comisiile parlamentare au întocmit  2189 de rapoarte, din care: 

Rapoarte 

În anul 

2021 

În anul 

2022 

În anul 

2023 

 rapoarte ale comisiilor Camerei Deputaţilor 
619 600 713 

 rapoarte suplimentare 
73 59 52 

 rapoarte pentru şedinţe comune cu Senatul 
29 22 22 

TOTAL 721 681 787 
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                                                                                                                                                                                                                 ANEXĂ 

            
 

PROIECTE DE LEGI ŞI PROPUNERI LEGISLATIVE 

dezbătute în comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor 

pentru care au fost depuse rapoarte  

în perioada  11 – 14 decembrie 2023 
 

 

             I. Comisia economică 
 

       
             II. Comisia pentru buget 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 562/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.66/2023 pentru modificarea 

şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.64/2022 privind ajustarea 

preţurilor şi a valorii devizelor 

generale în cadrul proiectelor 

finanţate din fonduri externe 

nerambursabile – raport 

comun cu Comisia pentru 

buget, Comisia pentru 

industrii și Comisia pentru 

administrație 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.64/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul vizează evitarea 

blocajelor contractuale şi a şantierelor; 

Guvern 

7.11.23 

13.11.23 

28.11.23 

Raport de aprobare 

(707/R din 12.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 205/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.3/2023 pentru 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.166/2022 

privind unele măsuri pentru 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.166/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul urmăreşte 

precizarea tuturor acţiunilor aflate în 

responsabilitatea Companiei Naţionale „Poşta 

Română” - S.A, respectiv: servicii de emitere, 

tipărire, formare şi condiţionare a plicurilor 

Guvern 

15.05.23 

14.11.23 

4.12.23 

Raport de aprobare 

(702/R din 12.12.23) 
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acordarea unui sprijin 

categoriilor de persoane 

vulnerabile pentru 

compensarea preţului la 

energie, suportat parţial din 

fonduri externe 

nerambursabile – Raport 

comun cu Comisia pentru 

industrii și Comisia pentru 

muncă 

conţinând cârduri de energie, certificate de 

validare a datoriilor şi înştiinţări privind 

neîndeplinirea venitului de eligibilitate şi 

distribuire prin trimitere de corespondenţă cu 

confirmare de primire, tipărirea, distribuirea si 

colectarea declaraţiilor pe propria răspundere 

precum şi efectuarea de plăţi prin serviciul de 

mandat poştal de către beneficiarii de sprijin, 

instituirea definiţiilor pentru beneficiarul de 

sprijin, dovada serviciului de mandat poştal, 

convenţia pentru prestarea serviciului de 

mandat poştal, loc de consum, venit de 

eligibilitate, declaraţie pe propria răspundere, 

trimitere de corespondenţă cu confirmare de 

primire distribuită, eliminarea trimiterilor la 

domiciliul declarat din cuprinsul actului 

normativ şi completarea cu sintagma „sau 

reşedinţa”, instituirea unor precizări privind 

modul de calcul al veniturilor medii lunare şi a 

veniturilor coabitanţilor 

2 PLx 247/2023 

Proiect de Lege pentru 

modificarea şi completarea 

Legii nr.212/2022 privind 

unele măsuri pentru reducerea 

riscului seismic al clădirilor – 

raport comun cu Comisia 

pentru administrație 

Modificarea şi completarea Legii nr.212/2022, 

în vederea accelerării măsurilor instituite de 

către autorităţi cu privire la siguranţa 

cetăţenilor şi a clădirilor cu vulnerabilitate 

seismică. Astfel, consolidarea acestor clădiri 

urmează să fie făcută cu acordul majorităţii 

proprietarilor. Aceeaşi prevedere se aplică şi 

proprietarilor care nu sunt constituiţi în 

asociaţii de proprietari. De asemenea, 

modificările vizează accelerarea activităţilor 

de evaluare vizuală rapidă a clădirilor, pentru 

a obţine o imagine de ansamblu cu privire la 

vulnerabilitatea seismică a clădirilor. Astfel, 

spitalele, şcolile, grădiniţele, liceele, creşele şi 

toate clădirile care sunt instituţii de învăţământ 

vor fi evaluate vizual urgent. Această 

procedură trebuie începută până cel târziu la 1 

Guvern 
7.11.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(704/R din 12.12.23) 
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ianuarie 2024 şi finalizată până cel târziu pe 1 

iunie, anul viitor. Celelalte clădiri publice au 

aceleaşi termene. În cazul blocurilor de 

locuinţe, termenul de începere a evaluării 

rapide este de 1 ianuarie 2025, iar până la 1 

iunie 2026 trebuie finalizat. Totodată, noile 

reglementări interzic închirierea 

apartamentelor din clădirile cu risc seismic 

ridicat (RsI) până după consolidarea acestora 

şi nu vor putea fi organizate evenimente 

aglomerate, în unele condiţii, în astfel de 

clădiri: dacă sunt peste 50 de persoane într-o 

încăpere, fiecăreia revenindu-i un spaţiu mai 

mic de 4 m2 

3 PLx 653/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.41/2023 pentru 

reglementarea unor măsuri 

fiscal-bugetare -  raport 

comun cu Comisia pentru 

administrație 

Instituirea unor derogări de la prevederile 

art.61 alin.(1) şi art.63 alin.(4) şi(41) din 

Legea nr.273/2006, respectiv de la art.3 

alin.(2) din Legea nr.360/2022, în scopul 

asigurării posibilităţii unităţilor administraţiv-

teritoriale de a garanta împrumuturile 

contractate de către operatorii de servicii de 

alimentare cu energie termică din subordine, 

cu respectarea legislaţiei în domeniul 

ajutorului de stat, sau de a contracta 

împrumuturi de la instituţiile de credit, în 

calitate proprie de operatori, pentru achiziţia 

de combustibil necesar asigurării energiei 

termice în sezonul rece 2023-2024 

Guvern 

28.11.23 

7.12.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(705/R din 12.12.23) 

4 PLx 562/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.66/2023 pentru modificarea 

şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.64/2022 privind ajustarea 

preţurilor şi a valorii devizelor 

generale în cadrul proiectelor 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.64/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul vizează evitarea 

blocajelor contractuale şi a şantierelor; 

Guvern 

7.11.23 

13.11.23 

28.11.23 

Raport de aprobare 

(707/R din 12.12.23) 
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             III. Comisia pentru industrii 

finanţate din fonduri externe 

nerambursabile – raport 

comun cu Comisia 

economică, Comisia pentru 

industrii și Comisia pentru 

administrație 

5 PLx 725/2023 

Proiect de Lege pentru 

modificarea alin.(5) al art.43 

din Legea nr.227/2015 privind 

Codul fiscal 

Modificarea art.43 alin.(5) din Legea 

nr.227/2015, în sensul reintroducerii în Codul 

fiscal a prevederii referitoare la exceptarea de 

la obligaţia plăţii contravalorii impozitului pe 

dividende în cazul sumelor acordate cu acest 

titlu de către persoanele juridice române, în 

beneficiul fondurilor de pensii administrate 

privat, al fondurilor de pensii facultative şi al 

organismelor de plasament colectiv fără 

personalitate juridică 

26 

deputați 
12.12.23 

Raport de aprobare 

(711/R din 13.12.23) 

6 PLx 748/2023 

Proiect de Lege pentru 

acceptarea amendamentelor la 

Acordul de înfiinţare a Băncii 

Europene pentru Reconstrucţie 

şi Dezvoltare, semnat la Paris 

la 29 mai 1990, adoptate prin 

Rezoluţiile nr.259 şi 260 din 

18 mai 2023 ale Consiliului 

Guvernatorilor Băncii 

Europene pentru Reconstrucţie 

şi Dezvoltare 

Acceptarea amendamentelor la Acordul de 

înfiinţare a Băncii Europene pentru 

Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Paris la 

29 mai 1990, adoptate prin Rezoluţiile nr.259 

şi 260 din 18 mai 2023 ale Consiliului 

Guvernatorilor Băncii Europene pentru 

Reconstrucţie şi Dezvoltare. Proiectul vizează 

modificarea Acordului de înfiinţare al BERD 

în ceea ce priveşte limitele şi extinderea 

treptată a operaţiunilor Băncii spre Africa 

Subsahariană şi Irak, precum şi eliminarea 

limitării statutare a capitalului privind 

operaţiunile curente ale Băncii 

Guvern 12.12.23 
Raport de aprobare 

(712/R din 13.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 205/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.3/2023 pentru 

modificarea şi completarea 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.166/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul urmăreşte 

precizarea tuturor acţiunilor aflate în 

Guvern 

15.05.23 

14.11.23 

4.12.23 

Raport de aprobare 

(702/R din 12.12.23) 
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Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.166/2022 

privind unele măsuri pentru 

acordarea unui sprijin 

categoriilor de persoane 

vulnerabile pentru 

compensarea preţului la 

energie, suportat parţial din 

fonduri externe 

nerambursabile – Raport 

comun cu Comisia pentru 

buget și Comisia pentru 

muncă 

responsabilitatea Companiei Naţionale „Poşta 

Română” - S.A, respectiv: servicii de emitere, 

tipărire, formare şi condiţionare a plicurilor 

conţinând cârduri de energie, certificate de 

validare a datoriilor şi înştiinţări privind 

neîndeplinirea venitului de eligibilitate şi 

distribuire prin trimitere de corespondenţă cu 

confirmare de primire, tipărirea, distribuirea si 

colectarea declaraţiilor pe propria răspundere 

precum şi efectuarea de plăţi prin serviciul de 

mandat poştal de către beneficiarii de sprijin, 

instituirea definiţiilor pentru beneficiarul de 

sprijin, dovada serviciului de mandat poştal, 

convenţia pentru prestarea serviciului de 

mandat poştal, loc de consum, venit de 

eligibilitate, declaraţie pe propria răspundere, 

trimitere de corespondenţă cu confirmare de 

primire distribuită, eliminarea trimiterilor la 

domiciliul declarat din cuprinsul actului 

normativ şi completarea cu sintagma „sau 

reşedinţa”, instituirea unor precizări privind 

modul de calcul al veniturilor medii lunare şi a 

veniturilor coabitanţilor 

2 PLx 562/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.66/2023 pentru modificarea 

şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.64/2022 privind ajustarea 

preţurilor şi a valorii devizelor 

generale în cadrul proiectelor 

finanţate din fonduri externe 

nerambursabile – raport 

comun cu Comisia 

economică, Comisia pentru 

buget și Comisia pentru 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.64/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul vizează evitarea 

blocajelor contractuale şi a şantierelor; 

Guvern 

7.11.23 

13.11.23 

28.11.23 

Raport de aprobare 

(707/R din 12.12.23) 
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administrație 

3 PLx 389/2018 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.39/2018 privind 

parteneriatul public-privat  – 

raport comun cu Comisia 

juridică 

încheierea, derularea şi încetarea contractelor 

de parteneriat public-privat, stabilirea 

obiectului parteneriatului public-privat, 

respectiv realizarea, reabilitarea şi/sau 

extinderea unui bun care va aparţine 

patrimoniului partenerului public şi /sau 

operarea unui serviciu public, stabilirea 

mecanismului de funcţionare şi a 

caracteristicilor parteneriatului, formele de 

parteneriat, contractual şi instituţional, 

domeniile în care se pot încheia aceste 

contracte, definirea termenilor aferenţi utilizaţi 

în derularea parteneriatului, modul de 

finanţare a investiţiilor, atribuţiile partenerului 

public, stabilirea beneficiarului bunului sau 

serviciului realizat prin parteneriat public-

privat, etapele necesare încheierii şi începerii 

unui contract de parteneriat public privat, 

conţinutul studiului de fundamentare, modul 

de atribuire a contractelor de parteneriat 

public-privat, procedura de selecţie a 

partenerului privat, conţinutul contractului şi 

durata lui, condiţiile de denunţare a 

contractului şi condiţiile de modificare, 

condiţiile de încetare a contractului. Totodadă, 

prin noul proiect de act normativ se abrogă 

Legea nr.233/2016 privind parteneriatul public 

privat, faţă de care, proiectul aduce completări 

şi modificări, astfel: reglementarea posibilităţii 

de a realiza în parteneriat public privat şi 

proiecte care presupun exclusiv operarea unui 

serviciu public, clarificarea conceptului de 

închidere financiară, restricţionarea 

participării partenerului public cu fonduri 

publice în etapa realizării investiţiei la 25% 

din valoarea investiţiei, constituirea în termen 

Guvern 11.12.23 

Raport suplimentar 

de aprobare cu 

amendamente 

(571/RS din 12.12.23) 
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              IV. Comisia pentru agricultură 
 

              

             V. Comisia pentru administrație 

de 1 an a unui Fond special de finanţare a 

contractelor de parteneriat public-privat care 

se încadrează în categoria proiectelor 

strategice, înlăturarea suprapunerilor cu 

legislaţia achiziţiilor publice şi a concesiunilor 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 547/2022 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.104/2022 pentru 

modificarea şi completarea 

Legii nr.17/2014 privind unele 

măsuri de reglementare a 

vânzării terenurilor agricole 

situate în extravilan şi de 

modificare a Legii 

nr.268/2001 privind 

privatizarea societăţilor ce 

deţin în administrare terenuri 

proprietate publică şi privată a 

statului cu destinaţie agricolă 

şi înfiinţarea Agenţiei 

Domeniilor Statului – raport 

comun cu Comisia juridică 

Modificarea legislaţiei aplicabile în domeniul 

înstrăinării prin vânzare a terenurilor agricole 

situate în extravilan. Astfel, proiectul instituie 

o serie de clarificări cu privire la obligaţia 

calculării, reţinerii, virării şi declarării 

impozitului de 80% instituit în cazul intenţiei 

de revânzare a terenurilor înaintea împlinirii 

termenului de 8 ani de la cumpărare. Astfel, se 

instituie modul de calcul, încasare, declarare şi 

virare a impozitului menţionat anterior, 

inclusiv a cotelor procentuale care se fac venit 

la bugetul de stat şi local. Totodată, se 

clarifică şi se simplifică procedura prevăzută 

de Legea nr.17/2014, în sensul stabilirii 

anumitor clarificări în privinţa preemptorilor 

de rang I, respectiv rang II, în vederea 

înstrăinării, prin vânzare, a terenurilor agricole 

situate în extravilan 

Guvern 
5.12.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(706/R din 12.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 
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1 PLx 247/2023 

Proiect de Lege pentru 

modificarea şi completarea 

Legii nr.212/2022 privind 

unele măsuri pentru reducerea 

riscului seismic al clădirilor – 

raport comun cu Comisia 

pentru buget 

Modificarea şi completarea Legii nr.212/2022, 

în vederea accelerării măsurilor instituite de 

către autorităţi cu privire la siguranţa 

cetăţenilor şi a clădirilor cu vulnerabilitate 

seismică. Astfel, consolidarea acestor clădiri 

urmează să fie făcută cu acordul majorităţii 

proprietarilor. Aceeaşi prevedere se aplică şi 

proprietarilor care nu sunt constituiţi în 

asociaţii de proprietari. De asemenea, 

modificările vizează accelerarea activităţilor 

de evaluare vizuală rapidă a clădirilor, pentru 

a obţine o imagine de ansamblu cu privire la 

vulnerabilitatea seismică a clădirilor. Astfel, 

spitalele, şcolile, grădiniţele, liceele, creşele şi 

toate clădirile care sunt instituţii de învăţământ 

vor fi evaluate vizual urgent. Această 

procedură trebuie începută până cel târziu la 1 

ianuarie 2024 şi finalizată până cel târziu pe 1 

iunie, anul viitor. Celelalte clădiri publice au 

aceleaşi termene. În cazul blocurilor de 

locuinţe, termenul de începere a evaluării 

rapide este de 1 ianuarie 2025, iar până la 1 

iunie 2026 trebuie finalizat. Totodată, noile 

reglementări interzic închirierea 

apartamentelor din clădirile cu risc seismic 

ridicat (RsI) până după consolidarea acestora 

şi nu vor putea fi organizate evenimente 

aglomerate, în unele condiţii, în astfel de 

clădiri: dacă sunt peste 50 de persoane într-o 

încăpere, fiecăreia revenindu-i un spaţiu mai 

mic de 4 m2 

Guvern 
7.11.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(704/R din 12.12.23) 

2 PLx 653/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.41/2023 pentru 

reglementarea unor măsuri 

fiscal-bugetare -  raport 

comun cu Comisia pentru 

Instituirea unor derogări de la prevederile 

art.61 alin.(1) şi art.63 alin.(4) şi(41) din 

Legea nr.273/2006, respectiv de la art.3 

alin.(2) din Legea nr.360/2022, în scopul 

asigurării posibilităţii unităţilor administraţiv-

teritoriale de a garanta împrumuturile 

Guvern 

28.11.23 

7.12.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(705/R din 12.12.23) 
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             VI. Comisia pentru mediu 

buget contractate de către operatorii de servicii de 

alimentare cu energie termică din subordine, 

cu respectarea legislaţiei în domeniul 

ajutorului de stat, sau de a contracta 

împrumuturi de la instituţiile de credit, în 

calitate proprie de operatori, pentru achiziţia 

de combustibil necesar asigurării energiei 

termice în sezonul rece 2023-2024 

3 PLx 562/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.66/2023 pentru modificarea 

şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.64/2022 privind ajustarea 

preţurilor şi a valorii devizelor 

generale în cadrul proiectelor 

finanţate din fonduri externe 

nerambursabile – raport 

comun cu Comisia 

economică, Comisia pentru 

buget și Comisia pentru 

industrii 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.64/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul vizează evitarea 

blocajelor contractuale şi a şantierelor; 

Guvern 

7.11.23 

13.11.23 

28.11.23 

Raport de aprobare 

(707/R din 12.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 196/2023 

Proiect de Lege pentru 

modificarea şi completarea 

Legii apelor nr.107/1996 

Prezentarea unor soluţii privitoare la 

modalitatea de preluare şi de administrare a 

unor bunuri imobile necesare edificării unor 

lucrări de investiţii, stabilirea unor excepţii 

privind autorizarea unor construcţii, reducerea 

unor formalităţi birocratice, clarificarea unor 

texte legale ce se dovedesc a fi ambigue ori 

realizarea unor modificări a unor dispoziţii 

menite a elimina interpretările eronate şi a 

facilitării aplicării unor asemenea dispoziţii, 

56 

parlam. 
22.11.23 

Raport de respingere 

(713/R din 14.12.23) 
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             VII. Comisia pentru muncă 

asigurarea accesului la amplasamentele unor 

staţii hidrometrice, în situaţia unor revendicări 

a unor terenuri ori reglementarea mai 

riguroasă a codrului legal sub aspectul 

procedurii de emitere a autorizaţiei de 

gospodărire a apelor 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 205/2023 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei 

Guvernului nr.3/2023 pentru 

modificarea şi completarea 

Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.166/2022 

privind unele măsuri pentru 

acordarea unui sprijin 

categoriilor de persoane 

vulnerabile pentru 

compensarea preţului la 

energie, suportat parţial din 

fonduri externe 

nerambursabile – Raport 

comun cu Comisia pentru 

buget și Comisia pentru 

industrii 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.166/2022. Potrivit 

expunerii de motive, proiectul urmăreşte 

precizarea tuturor acţiunilor aflate în 

responsabilitatea Companiei Naţionale „Poşta 

Română” - S.A, respectiv: servicii de emitere, 

tipărire, formare şi condiţionare a plicurilor 

conţinând cârduri de energie, certificate de 

validare a datoriilor şi înştiinţări privind 

neîndeplinirea venitului de eligibilitate şi 

distribuire prin trimitere de corespondenţă cu 

confirmare de primire, tipărirea, distribuirea si 

colectarea declaraţiilor pe propria răspundere 

precum şi efectuarea de plăţi prin serviciul de 

mandat poştal de către beneficiarii de sprijin, 

instituirea definiţiilor pentru beneficiarul de 

sprijin, dovada serviciului de mandat poştal, 

convenţia pentru prestarea serviciului de 

mandat poştal, loc de consum, venit de 

eligibilitate, declaraţie pe propria răspundere, 

trimitere de corespondenţă cu confirmare de 

primire distribuită, eliminarea trimiterilor la 

domiciliul declarat din cuprinsul actului 

normativ şi completarea cu sintagma „sau 

Guvern 

15.05.23 

14.11.23 

4.12.23 

Raport de aprobare 

(702/R din 12.12.23) 
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             VIII. Comisia pentru sănătate 

 

             IX. Comisia pentru învățământ 

reşedinţa”, instituirea unor precizări privind 

modul de calcul al veniturilor medii lunare şi a 

veniturilor coabitanţilor 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
Plx 537/2023 

Propunere legislativă pentru 

completarea Legii nr.143/2000 

privind prevenirea şi 

combaterea traficului şi 

consumului ilicit de droguri – 

raport comun cu Comisia 

juridică și Comisia pentru 

apărare 

Completarea Legii nr.143/2000, în sensul 

dezincriminării şi sancţionării drept 

contravenţie a faptei constând în deţinerea de 

canabis, în limita a 3 grame, pentru consum 

propriu; 

10 

deputați 

13.11.23 

27.11.23 

4.12.23 

Raport de respingere 

(708/R din 12.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
Plx 560/2023 

Propunere legislativă pentru 

modificarea şi completarea 

Legii învăţământului 

preuniversitar nr.198/2023 

Modificarea şi completarea normelor din 

Legea învăţământului preuniversitar 

nr.198/2023, care privesc educaţia în limba 

română pentru copiii români din afara 

graniţelor ţării; 

18 

parlam. 
12.12.23   

Raport de respingere 

(709/R din 13.12.23) 



32 

 

 

              X. Comisia juridică 

2 Plx 574/2023 

Propunere legislativă privind 

modificarea şi completarea 

alineatelor (2) şi (5) ale 

art.198 din Legea nr.199 din 

5 iulie 2023 a învăţământului 

superior 

Modificarea art.198 alin.(2) şi (5) din Legea 

nr.199/2023, în sensul de a permite 

personalului cluburilor sportive universitare cu 

atribuţii în activitatea de instruire să fie 

asimilat personalului didactic auxiliar 

11 

deputați 
12.12.23   

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(710/R din 13.12.23) 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
PLx 749/2023 

Proiect de Lege privind 

abilitarea Guvernului de a 

emite ordonanţe 

Abilitarea Guvernului de a emite ordonanţe în 

domenii care nu fac obiectul legilor organice, 

de la încheierea celei de-a doua sesiuni 

ordinare a anului 2023, până la reluarea 

lucrărilor Parlamentului în prima sesiune 

ordinară a anului 2024 

Guvern 11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(703/R din 12.12.23) 

2 PLx 547/2022 

Proiect de Lege privind 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţã a Guvernului 

nr.104/2022 pentru 

modificarea şi completarea 

Legii nr.17/2014 privind unele 

măsuri de reglementare a 

vânzării terenurilor agricole 

situate în extravilan şi de 

modificare a Legii 

nr.268/2001 privind 

privatizarea societăţilor ce 

deţin în administrare terenuri 

proprietate publică şi privată a 

statului cu destinaţie agricolă 

şi înfiinţarea Agenţiei 

Domeniilor Statului – raport 

comun cu Comisia pentru 

agricultură 

Modificarea legislaţiei aplicabile în domeniul 

înstrăinării prin vânzare a terenurilor agricole 

situate în extravilan. Astfel, proiectul instituie 

o serie de clarificări cu privire la obligaţia 

calculării, reţinerii, virării şi declarării 

impozitului de 80% instituit în cazul intenţiei 

de revânzare a terenurilor înaintea împlinirii 

termenului de 8 ani de la cumpărare. Astfel, se 

instituie modul de calcul, încasare, declarare şi 

virare a impozitului menţionat anterior, 

inclusiv a cotelor procentuale care se fac venit 

la bugetul de stat şi local. Totodată, se 

clarifică şi se simplifică procedura prevăzută 

de Legea nr.17/2014, în sensul stabilirii 

anumitor clarificări în privinţa preemptorilor 

de rang I, respectiv rang II, în vederea 

înstrăinării, prin vânzare, a terenurilor agricole 

situate în extravilan 

Guvern 
5.12.23 

11.12.23 

Raport de aprobare 

cu amendamente 

(706/R din 12.12.23) 
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3 Plx 537/2023 

Propunere legislativă pentru 

completarea Legii nr.143/2000 

privind prevenirea şi 

combaterea traficului şi 

consumului ilicit de droguri – 

raport comun cu Comisia 

pentru sănătate și Comisia 

pentru apărare 

Completarea Legii nr.143/2000, în sensul 

dezincriminării şi sancţionării drept 

contravenţie a faptei constând în deţinerea de 

canabis, în limita a 3 grame, pentru consum 

propriu; 

10 

deputați 

13.11.23 

27.11.23 

4.12.23 

Raport de respingere 

(708/R din 12.12.23) 

4 PLx 389/2018 

Proiect de Lege pentru 

aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului 

nr.39/2018 privind 

parteneriatul public-privat  – 

raport comun cu Comisia 

pentru industrii 

încheierea, derularea şi încetarea contractelor 

de parteneriat public-privat, stabilirea 

obiectului parteneriatului public-privat, 

respectiv realizarea, reabilitarea şi/sau 

extinderea unui bun care va aparţine 

patrimoniului partenerului public şi /sau 

operarea unui serviciu public, stabilirea 

mecanismului de funcţionare şi a 

caracteristicilor parteneriatului, formele de 

parteneriat, contractual şi instituţional, 

domeniile în care se pot încheia aceste 

contracte, definirea termenilor aferenţi utilizaţi 

în derularea parteneriatului, modul de 

finanţare a investiţiilor, atribuţiile partenerului 

public, stabilirea beneficiarului bunului sau 

serviciului realizat prin parteneriat public-

privat, etapele necesare încheierii şi începerii 

unui contract de parteneriat public privat, 

conţinutul studiului de fundamentare, modul 

de atribuire a contractelor de parteneriat 

public-privat, procedura de selecţie a 

partenerului privat, conţinutul contractului şi 

durata lui, condiţiile de denunţare a 

contractului şi condiţiile de modificare, 

condiţiile de încetare a contractului. Totodadă, 

prin noul proiect de act normativ se abrogă 

Legea nr.233/2016 privind parteneriatul public 

privat, faţă de care, proiectul aduce completări 

şi modificări, astfel: reglementarea posibilităţii 

Guvern 11.12.23 

Raport suplimentar 

de aprobare cu 

amendamente 

(571/RS din 12.12.23) 
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             XI. Comisia pentru apărare 

 
 

              

                                   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

de a realiza în parteneriat public privat şi 

proiecte care presupun exclusiv operarea unui 

serviciu public, clarificarea conceptului de 

închidere financiară, restricţionarea 

participării partenerului public cu fonduri 

publice în etapa realizării investiţiei la 25% 

din valoarea investiţiei, constituirea în termen 

de 1 an a unui Fond special de finanţare a 

contractelor de parteneriat public-privat care 

se încadrează în categoria proiectelor 

strategice, înlăturarea suprapunerilor cu 

legislaţia achiziţiilor publice şi a concesiunilor 

Nr. 

crt. 

Nr. iniţiativă 

legislativă 
Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 

Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 

1 

 
Plx 537/2023 

Propunere legislativă pentru 

completarea Legii nr.143/2000 

privind prevenirea şi 

combaterea traficului şi 

consumului ilicit de droguri – 

raport comun cu Comisia 

pentru sănătate și Comisia 

juridică 

Completarea Legii nr.143/2000, în sensul 

dezincriminării şi sancţionării drept 

contravenţie a faptei constând în deţinerea de 

canabis, în limita a 3 grame, pentru consum 

propriu; 

10 

deputați 

13.11.23 

27.11.23 

4.12.23 

Raport de respingere 

(708/R din 12.12.23) 
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II. DIN ACTIVITATEA GRUPURILOR PARLAMENTARE  

ALE CAMEREI DEPUTAŢILOR 

 

 

 

Grupul parlamentar al  

Partidului Social Democrat 

 

 

➢ Declarații 

 

Programul Grantul pentru Tineri Cercetători Regele Carol I 

 

Domnule preşedinte de ședință, 

Stimaţi colegi, 

România a avut întotdeauna tineri remarcabili ale căror performanțe la olimpiadele naționale și internaționale au adus 

mândrie țării. Acești tineri olimpici au demonstrat excelență și dedicare, contribuind la consolidarea prestigiului țării în diverse 

domenii, iar recunoașterea și susținerea acestor talente stimulează excelența, pregătind tinerii pentru a deveni lideri și inovatori 

în viitor. 

Felicit Ministerul Cercetării, Inovării și Digitalizării, condus de ministrul PSD Bogdan Ivan, pentru finanțarea 

programului „Grantul pentru tineri cercetători REGELE CAROL I”, prin care 68 de elevi de liceu care aleg să iși continue 

studiile universitare în România vor beneficia de peste 3,7 milioane de lei pentru activități de cercetare-dezvoltare și inovare. 

Bursele încep de la 1000 euro și ajung până la 6000 euro anual, în funcție de performanțe. 

Pentru laureații la olimpiadele internaționale: 

- 6.000 euro pe an pentru medalia de aur/premiul 1; 

- 5.500 euro pe an pentru medalie de argint/premiul 2; 

- 4.000 euro pe an pentru medalie de bronz/premiul 3; 

- 3.500 euro pentru mențiune. 

Pentru laureații la olimpiadele naționale: 

- 4.000 euro pe an pentru medalie de aur/premiul 1; 

- 3.500 euro pe an pentru medalie de argint/premiul 2; 

- 3.000 euro pe an pentru medalie de bronz/premiul 3; 

- 2.500 euro pentru mențiune. 

Se mai acordă 1000 euro pentru participarea la evenimente științifice internaționale și/sau pentru protecția drepturilor de 

proprietate intelectuală pentru fiecare participant la grant, iar pentru o echipă formată din cel puțin doi studenți, dintre care 

minim unul olimpic, proveniți din una sau mai multe universități, pentru materiale, subansamble și subcontractări pentru 

realizarea unor demonstratoare tehnologice  sau promovarea unor idei realizate în echipă, cu care aceasta se prezintă și se 

clasifică la concursuri internaționale de prestigiu, 3.500 euro pe an, pe echipă. Pentru acest program au fost semnate contracte de 

finanțare cu 9 universități. 

Răsplata performanțelor tinerilor nu este doar un act de generozitate, ci o investiție în viitorul unei națiuni, iar 

implementarea unor politici și practici eficiente de răsplătire a performanțelor este esențială pentru modelarea unui viitor 

promițător. Tinerii români merită să se poată dezvolta în România și este datoria noastră să îi sprijinim. PSD susține educația iar 

acest lucru se va reflecta și în bugetul pe anul viitor, pentru că suma alocată Educației va fi cea mai mare din istoria țării. 

Vă mulţumesc! 

Deputat 
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Romulus-Marius Damian 

*** 

Hoțul strigă hoții 
 

Acuzațiile din dosarul privind achiziția vaccinurilor anti-COVID sunt scandaloase, prejudiciul de un miliard de euro 

cauzat statului român și, implicit, contribuabililor, fiind un motiv suficient pentru ca vinovații să suporte rigorile legii. Fostul 

prim ministru și foștii miniștri USR ai Sănătății din perioada respectivă, protagoniștii acestui dosar de corupție, vor răspunde în 

situația în care justiția va stabili responsabilitatea lor. 

Ceea ce este însă cel mai surprinzător aspect din acest dosar este faptul că tocmai cei care au acuzat presiunile politice 

asupra Justiției s-au dezis cu totul de aceste principii și le încalcă în cel mai grosolan mod cu putință. Scrisoarea trimisă de USR 

la Comisia Europeană, în care acuză DNA de anchetă abuzivă a celor doi foști demnitari care au condus Ministerul Sănătății, nu 

e doar o bătaie de joc la adresa celor care au votat acest partid, ci și o blasfemie la adresa României. Până acum, niciun partid 

din Uniunea Europeană nu a îndrăznit că scrie la Bruxelles și să se plângă de anchetele procurorilor împotriva propriilor membri 

de partid. 

USR se contrazice astfel, în cel mai penibil mod cu putință, atunci când acuză DNA de anchetă abuzivă. Pe de o parte, ei 

au votat pentru ridicarea imunității fostului premier Cîțu, deci au certificat, în mod categoric, legitimitatea și justificarea 

anchetei DNA. Pe de altă parte, chiar miniștrii USR acuzați în dosar au recunoscut public că fundamentarea deciziei de achiziție 

de vaccinuri a avut loc după luarea deciziei. Pe cale de deducție legică, nu au avut nicio fundamentare în momentul luării 

deciziei.  

Acest dosar mai reflectă un moment trist pentru politica românească, reiterând practic principiul „Hoțul strigă hoții”. Mai 

precis, inițiatorii populistului slogan „Fără penali în funcții publice”, prin intermediul căruia au indus în eroare mulți români de 

bună credință, au demonstrat că mesajul respectiv face parte dintr-un teatru ieftin, electoral, fără acoperire în realitate. 

Inculparea foștilor miniștri USR a relevat, fără echivoc, că „imaculatul” partid are penalii săi. 

Spre deosebire de cei care au condus destinele sănătății în perioada incriminată, PSD, prin ministrul Alexandru Rafila, a 

reușit în mare măsură să repare lucrurile. Astfel, domnul Rafila nu numai că nu a persistat în acțiunile deplasate ale 

predecesorilor săi în funcție din USR, privind achizițiile supradimensionate de vaccinuri, dar a și recâștigat o sumă importantă 

din prejudiciul produs, reușind să revândă, imediat după preluarea mandatului, 7,5 milioane de doze către alte state, recuperând 

astfel 150 de milioane de euro. 

PSD nu a avut, nu are și nu va avea vreo imixtiune în dosarul vaccinurilor și, de altfel, în niciun dosar din justiție, ancheta 

penală fiind o atribuție exclusivă a procurorilor.  

Pe de altă parte, PSD a atras atenția asupra miilor de români decedați în perioada pandemiei, din cauza blocării accesului 

la serviciile medicale, fapte probabil mai grave chiar față de prejudiciul uriaș de un miliard de euro provocat de miniștrii USR. 

Pentru acest bilanț înfiorător trebuie să existe o răspundere politică, la scrutinele de alegeri de anul viitor, dar și morală, a celor 

care au gestionat Sănătatea în acea perioadă.  

Deputat 

Cristina-Elena Dinu 

 

*** 

Un buget al educației și dezvoltării 

Stimaţi colegi, 

Urmează să fie adoptat Bugetul pentru anul 2024, un buget al dezvoltării și al creșterii economice. Subliniez că, din nou, 

bugetul va fi adoptat până la finalul anului curent, ceea ce va da posibilitatea autorităților locale să-și dimensioneze bugetele 

proprii și să-și implementeze proiectele de investiții. 

În acest sens, bugetul pe 2024 va fi cel mai mare buget pentru investiții, 25 de miliarde de euro, peste 7% din PIB! Va 

continua finanțarea marilor lucrări de infrastructură. Astfel, Programul Anghel Saligny are în plus 3,7 miliarde de lei față de 

anul 2023 (total 5,6 miliarde de lei). 

Mai mult, Programul Anghel Saligny are în plus 3,7 miliarde de lei față de anul 2023 (total 5,6 miliarde de lei), iar PNDL 

primește în plus 250 de milioane de lei (total 2,5 mld. lei). 

Creșterea economică va fi de 3,4%! PIB-ul estimat pentru 2024 este de 1734 miliarde lei (347 miliarde euro), mai mult cu 

100 miliarde euro decât în decembrie 2021, momentul  intrării PSD la guvernare, iar deficitul bugetar sub 5%! Vom respecta 

regula UE de reducere cu 0,5 puncte procentuale anual.  
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Un alt indicator important este cel referitor la inflație, care va scădea la 4,6%, în decembrie 2024! La jumătate față de data 

la care PSD, prin Marcel Ciolacu, a preluat mandatul de prim-ministru. 

În altă ordine de idei, pensiile vor crește în două rânduri, așa cum s-a planificat, în ianuarie, cu 13,8%, și-n septembrie, la 

recalculare. De asemenea, vor crește alocațiile pentru copii și salariile bugetarilor, cu excepția demnitarilor, cu 5%. 

Câștigul salarial mediu net lunar în 2024 crește cu 9,3%, și ajunge la 4733 lei (954 euro pe lună față de 694 euro pe lună 

în 2021, când am intrat la guvernare). 

Transferul la Pilonul II de pensii va crește la 4,75% de la 3,75%, iar indemnizațiile primarilor se amână cu încă un an, 

după aceeași logică de mai sus. 

Nu în ultimul rând, educația va primi un buget mai mare cu 61% (+21,8 miliarde lei față de execuția 2023), ceea ce arată 

că bugetul pe 2024 este gândit pentru viitor. 

PSD își face treabă și adoptă un buget echilibrat și orientat către educație și dezvoltare pentru anul 2024! 

Vă mulţumesc!      

Deputat 

Mirela Furtună 

*** 

Semnal de alarmă privind situația dezastruoasă a rețelelor de furnizare energie electrică în judetul Galați! 
 

În  judetului Galați, situația privind alimentarea cu energie electrică a mii de locuințe este la limita suportabilitații!  

Zeci de locuințe rămân fără energie electrică la fiecare fenomen meteorologic puțin mai violent. Când este vânt, furtuna, 

viscol, stâlpii învechiți cedează, conductorii se rup și zeci de mii de locuitori rămân fără alimentare energie electrica. Este de 

notorietate faptul că în ultimii ani investițiile în rețeaua electrică au fost minime, în unele zone inexistente. La fiecare 

deranjament Electrica Galați intră in colaps, fiind incapabilă să repare deranjamentele, apelând la primarii, la voluntari, la 

societăți comerciale agreate pentru a reuși să cârpească stricăciunile din rețea. Sunt localități care așteaptă chiar zile întregi 

reluarea alimentării cu energie electrică. Situație absurdă demnă de Evul Mediu! 

Un scurt istoric al managementului dezastros al Electrica ne indică colapsul spre care, foarte posibil, rețeaua electrică va 

intra în județul Galați. 

În anul 2000 la sucursala Electrica din Tg.Bujor  lucrau 48 de electricieni!!!Astazi sunt doar 7!! Acopera 2 orase mici, 18 

comune si 43 de sate, cu doar 2 electricieni pe tura!Imposibil de gestionat o retea complexa, veche, subdimensionata! 

O nouă gândire vizionară, în detrimentul consumatorilor, pare să dorească să închidă sucursala din Tg.Bujor , intervenția 

la deranjamente urmând a se efectua cu echipaje din Galați!! 

Situatia este extrema, consumatorii au drepturi si trebuie tratați cu maxim respect! Revolta celor care rămân fără energie 

este întemeiată și cere soluții imediate. 

Trag un semnal de alarmă către ANRE, către Ministerul Energiei și către conducerea Electrica S.A.România ! Trebuie 

efectuate în regim de urgență lucrări complexe de modernizare a rețelei electrice în judetul Galați!  

Alocați fonduri pentru înlocuirea stâlpilor și a conductorilor uzați, pentru preîntâmpinarea neplăcerilor cauzate! 

Electrica detine un monopol solid al disprețului față de consumatorii județului Galați. 
 

Deputat 

Laurențiu Viorel Gîdei 

*** 

Declarație politică 

 

După anunțul premierului că România a reușit să facă un pas important pentru integrarea în Spațiul Schengen au început 

să apară imediat tot felul de comentarii care mai de care mai acide la adresa acestui succes. Evident toate aceste critici au în 

spate un partizanat politic, care nu face decât să confirme că politicienii din România nu au reușit încă să depășească 

divergențele de partid atunci când e vorba de interesele naționale ale României. 

Regret aceste poziții și sper din tot sufletul ca ele să devină din ce în ce mai marginale.  

Schimbarea poziției Austriei în chestiunea Schengen este fără îndoială un succes al premierului Marcel Ciolacu și al 

diplomației românești. Aici nu vorbim de partide, ci de oameni de stat care au lucrat împreună, indiferent de apartenența lor 

politică, pentru a debloca o situație care părea înghețată definitiv. Iar mai presus de toate, este un succes al României. 
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Deschiderea frontierelor Schengen pentru spațiul aerian va aduce, desigur, beneficii economice pentru România. Dar în 

acest caz, nu aceste beneficii reprezintă cea mai importantă reușită a României. În acest caz este vorbe de o schimbare a 

contextului și de crearea unui precedent favorabil țării noastre.  

Altfel spus, odată deschisă ușa, ea nu va mai putea fi închisă niciodată în fața României, iar orice pas înainte reprezintă un 

câștig pentru țara noastră. Procesul este ireversibil. 

Am văzut că se vorbește în presa austriacă de faptul că România și Bulgaria ar urma să preia solicitanții de azil din 

Austria care provin din Siria sau din Afganistan. Aici se face o ușoară confuzie în știrile preluate în presa românească. Nu e 

vorba de preluarea tuturor acestor solicitanți de azil, cum se lasă de înțeles în presa de la noi. Jurnaliștii austrieci care prezentat 

această informație au precizat că e vorba doar de acei solicitanți de azil care au ajuns în Austria prin România sau prin Bulgaria. 

Și cred că e corect ca și noi și bulgarii să îi preluăm pe cei care au trecut de granițele noastre și care, în general, sunt mult, mult 

mai puțini decât azilanții care ajung în Austria pe alte rute. Dar chiar și această procedură prin care România își va prelua 

solicitanții de azil ajunși în Austria după tranzitarea țării noastre ne va ajuta pe viitor, din două puncte de vedere: în primul rând 

se putea demonstra că România nu prezintă o sursă pentru problema migrației din Austria. Iar în al doilea rând, când se va 

dovedi că numărul acestor persoane care au tranzitat țara noastră e foarte mic sau chiar inexistent, atunci Austria nu va mai 

putea invoca argumentul migrației pentru a respinge candidatura țării noastre.  

Deci eu zic că suntem pe drumul cel bun. Cel mai important e că am deschis ușa, care nu se va mai putea închide 

niciodată în fața României. Și am convingerea că dacă vom implementa toți parametrii tehnici care urmează să fie negociați cu 

Austria, în final această țară nu mai avea niciun argument pentru a se opune admiterii României în Schengen. De aceea consider 

că acest prim pas este un succes foarte important pentru țara noastră și fac apel către toată clasa politică să ne susținem reciproc 

pentru a parcurge cu succes și ultima parte a candidaturii noastre către Spațiul Schengen. 

Vă mulțumesc. 

Deputat 

Alexandra Huțu 

*** 

Vizita premierului Ciolacu în SUA - un impuls strategic pentru viitorul României! 
 

În contextul unui peisaj internațional marcat de incertitudini și provocări, vizita premierului Marcel Ciolacu în Statele 

Unite ale Americii reprezintă un moment crucial pentru România și o demonstrație a maturității și angajamentului nostru 

diplomatic și strategic. Aceasta nu este doar o vizită obișnuită, ci o reafirmare a parteneriatului profund și durabil dintre 

România și Statele Unite, într-un moment în care echilibrul global este pus la încercare de dinamica geopolitică și de amenințări 

emergente, precum conflictul din Ucraina și amenințările Rusiei asupra lumii Occidentale. 

Premierul Ciolacu, însoțit de un grup de miniștri cheie, a avut întâlniri esențiale cu oficiali de rang înalt ai guvernului 

american, inclusiv cu Secretarul de Stat Antony Blinken, cu șeful Pentagonului Lloyd Austin, și cu secretarul pentru energie, 

Jennifer Granholm. Aceste discuții au subliniat angajamentul ferm al României față de valorile democratice comune, securitatea 

și stabilitatea regională și au consolidat rolul României ca un partener strategic vital în regiunea Mării Negre. 

Un aspect semnificativ al vizitei a fost focalizarea pe potențialul de investiții americane în România, în domenii strategice 

precum energia și tehnologia. În mod special, interesul SUA pentru zona Mării Negre și pentru Portul Constanța deschide 

perspective extinse pentru dezvoltarea economică și strategică. Transformarea României într-un hub de investiții și suport 

logistic pentru proiectele americane din regiune este nu doar o recunoaștere a poziției noastre strategice, ci și o oportunitate 

unică de a stimula creșterea economică și de a aduce tehnologie și expertiză de nivel mondial în țara noastră. 

În cadrul întâlnirilor cu reprezentanții Google și Lockheed Martin, s-au deschis discuții pentru investiții majore în 

digitalizarea României și în modernizarea apărării. Aceste inițiative sunt esențiale pentru a menține pasul cu evoluțiile 

tehnologice globale și pentru a asigura securitatea națională în fața amenințărilor emergente. Cooperarea cu Google în vederea 

construirii unor centre de date și servicii de cloud în România este un pas important în modernizarea infrastructurii informatice a 

statului, cu efecte pozitive asupra eficienței administrative și transparenței guvernamentale. Discuțiile cu Lockheed Martin 

privind mentenanța și reparațiile capitale ale avioanelor F-16 subliniază importanța colaborării în domeniul apărării, vitală 

pentru securitatea națională și regională. 

Această vizită istorică, prima de acest fel după 2016, nu doar că reconfirmă angajamentul României față de parteneriatul 

cu SUA, dar și că suntem un actor responsabil și influent pe scena internațională. Contextul actual, marcat de agresiunea Rusiei 

în Ucraina, necesită o cooperare strânsă și eficientă între aliații transatlantici pentru a asigura un răspuns coordonat și eficace la 

amenințările la adresa securității și stabilității regionale. 
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Dialogurile purtate de premierul Ciolacu cu oficialii americani și cu liderii industriei tehnologice și de apărare subliniază, 

de asemenea, necesitatea unei abordări pro-active în domeniul relațiilor internaționale. România nu se mai mulțumește să fie 

doar un spectator sau un receptor pasiv al deciziilor luate în alte capitale, ci își asumă un rol activ în formarea viitorului său și al 

regiunii în care se află. 

În plus, întâlnirea premierului cu comunitatea românească din SUA a fost un pas important în recunoașterea și 

valorificarea potențialului diasporei românești. Aceasta demonstrează că România nu își uită cetățenii care trăiesc în străinătate 

și că aceștia sunt o parte integrală a eforturilor noastre de a construi o imagine pozitivă și influentă a țării noastre în lume. 

Vizita premierului Marcel Ciolacu în Statele Unite ale Americii marchează un punct de cotitură în politica externă a 

României și un pas major în consolidarea parteneriatului strategic cu SUA. Această vizită nu doar că a adus România mai 

aproape de realizarea obiectivelor sale strategice, dar a și reconfirmat angajamentul țării noastre față de valorile democratice, 

securitatea regională și cooperarea internațională. Este un moment de mândrie și de încredere în viitorul României ca actor 

global responsabil și influent.          Deputat 

Silviu Macovei 

*** 

Despre testele PISA și prioritățile sistemului de educație din România 

Stimați colegi, 

Testele PISA date publicității recent arată o situație îngrijorătoare și confirmă eșecul programului prezidențial ”România 

Educată”. Elevii români în vârstă de 15 ani sunt analfabeți funcțional - adică nu înțeleg ce citesc - în proporție de 49% când este 

vorba de matematică, 42% la limba română și 46% în domeniul științelor.  

România s-a clasat pe penultima poziţie între ţările Uniunii Europene, depăşind doar Bulgaria, iar la nivel global suntem 

în urma sistemelor de educaţie din ţări ca Emiratele Arabe Unite, Turcia şi chiar Ucraina aflată în război! Nu cred că bucură pe 

cineva informația că stăm mai bine ca alte națiuni - care au regresat în ultimii ani, sau că ”reușim” să perpetuăm o stare de 

mediocritate.  

Testele PISA descriu o realitate de care nu putem fi mândri, din contră!, iar ministrul educației oricum s-ar numi acesta 

sau aceasta are datoria să acționeze și să determine modificările necesare pentru a nu repeta această contraperformanță. Din 

păcate, doamna ministru a reacționat ca un veritabil politruc și a încercat să mascheze realitatea: eliminarea datelor 

neconvenabile din traducerea raportului OCDE este o greșeală majoră și un fapt regretabil și condamnabil. Fardarea realității nu 

a fost și nu are cum să fie soluție! Nu cred că aceasta este calea potrivită pentru a îmbunătăți performanțele sistemului 

educational românesc! 

Dincolo de atitudinea nepotrivită a ministerului, un aspect și mai îngrijorător este inegalitatea din sistemul de învățământ 

românesc. Copiii din mediile dezavantajate - din zonele rurale, familiile sărace, comunitățile de rromi, etc.  - se confruntă cu 

dificultăți semnificative, iar rezultatele lor sunt sub așteptări. România continuă să perpetueze una dintre cele mai inechitabile 

sisteme de învățământ, în care copiii din anumite medii au parte de educație peste standardele OECD în timp ce rezultatele 

elevilor din familii dezavantajate din punct de vedere socio-economic sunt la nivelul celor mai dezavantajați din lumea a treia. 

Este realitatea crudă de la care pornim și pe care trebuie să o schimbăm cât mai repede pentru a nu perpetua un cerc vicios care 

dăunează grav dezvoltării națiunii noastre.  

Pentru a remedia deficiențele sistemului de educație este nevoie de măsuri eficiente și bine direcționate, inclusiv creșterea 

finanțării, pregătirea și motivarea profesorilor, îmbunătățirea infrastructurii și extinderea programelor pentru elevii din medii 

dezavantajate. 

Noul cadru legislativ adoptat recent urmează să aducă îmbunătățiri în funcționarea sistemului de învățământ public din 

România, însă schimbările legislative nu vor fi de ajuns dacă nu vom schimba și anumite percepții și metehne vechi și greșite. 

De exemplu, ideea care este larg răspândită încă în societate, că fiecare absolvent trebuie să urmeze cursurile unei facultăți. 

România are nevoie de meseriași buni, nu doar de absolvenți de facultate cu diplomă, astfel că învățământul profesional trebuie 

stimulat și dezvoltat cel puțin la fel de mult precum învățământul universitar.  

În ceea ce privește finanțarea, vestea bună este că bugetul pentru anul 2024 al Educației va crește cu 61% față de acest an 

și va atinge 80 de miliarde de lei, adică 16 miliarde de euro. Este o reușită importantă, însă nu și suficientă.  

Profesorii trebuie remunerați și ei corespunzător importanței activității pe care o desfășoară și responsabilității pe care o 

au: de ei depinde în foarte mare măsură (însă nu exclusiv) educația tinerelor generații. Banii alocați Educației nu sunt o 

cheltuială bugetară ci sunt investiția noastră în viitor. Cu cât investim mai mult, cu atât putem avea și așteptări mai mari, 

inclusiv în ceea ce privește testele PISA.  
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În același timp, conform viziunii PSD, nu este deloc echitabil ca un profesor foarte bun, cu rezultate excepționale, 

inclusiv la testele PISA, să fie plătit la fel ca un profesor superficial și dezinteresat de viitorul elevilor. Este o problemă 

sensibilă, însă, dacă vrem să fim responsabili față de educația copiilor și nepoților noștri, și ne interesează cu adevărat cum va 

arăta viitorul națiunii noastre, trebuie să îmbunătățim substanțial acest sistem de salarizare.  

Ar mai fi foarte multe lucruri de spus și de adăugat pe lista priorităților, însă, deocamdată mă opresc aici. Închei prin a 

spune că trebuie să ieșim din logica discursurilor sterile despre reforma educației și să apucăm, cu curaj și încredere, pe calea 

acțiunilor și a politicilor publice care să schimbe cu adevărat funcționarea în bine a sistemului de învățământ din România. În 

acest sens, sunt deschis să pun la dispoziția autorităților din domeniu toată expertiza și experiența mea de fost cadru didactic.   

Vă mulțumesc pentru atenția acordată!       Deputat 

Ioan Mang 

*** 

Coaliția a configurat cu responsabilitate un buget robust, echilibrat şi realist pentru 2024 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 

Dragi colegi, 

Războiul din Ucraina și conflictul izbucnit în Israel, la începutul lunii octombrie, au marcat, din păcate, anul 2023 și au 

provocat noi contracții bruște şi profunde în economiile majorității statelor din întreaga lume, precum și în cele ale Uniunii 

Europene. Din nou, au fost puse la încercare sistemele energetice, lanțurile alimentare susținute de importuri și de exporturi, cât 

şi protecţia socială, societăţile şi creșterea economică, într-un cuvânt întregul registru în care evoluăm şi colaborăm. Din toate 

aceste raționamente, coaliția PSD-PNL a structurat o proiecție bugetară pentru 2024 care să asigure, în continuare, redresarea şi 

rezilienţa sustenabile ale României. În concepția noastră, a social democraților, proiectul de buget de stat pentru anul viitor 

trebuie să netezească drumul unor reforme importante în economia națională. Și pentru că Guvernul PSD-PNL, condus de 

premierul Marcel Ciolacu, gândeşte mai departe de anul 2024, va prioritiza strategic investiţiile cu importanţă majoră. Această 

structură financiară destinată anului viitor, pe care Parlamentul o va amenda și, ulterior, adopta, se profilează drept una 

sănătoasă, responsabilă şi realistă, axată, în egală măsură pe solidaritate și o mai mare echitate, dar și pe susţinerea investiţiilor. 

Aceste trei direcții principale ne vor conferi stabilitate socială, politică și, totodată, economică.  

Prin structura sa, bugetul va asigura fondurile necesare pentru pensii, salarii și investiții, fără să fie nevoie de creșterea 

taxelor și impozitelor! Așadar, noi, cei de la PSD, reconfirmăm ceea ce am susținut mereu, respectiv că nu vom pune niciodată 

presiune pe buzunarele cetățenilor prin taxe și impozite majorate! Noi ne-am concentrat strict să generăm un viitor mai bun 

pentru toți românii, motiv pentru care, după cum a anunțat public și ministrul Finanțelor, fondurile necesare pentru anul 2024 au 

fost deja direcționate pentru satisfacerea 100% a acestor principale obiective, cât și pentru pregătirea economiei românești ca să 

poată face faţă unor posibile noi provocări şi şocuri externe care s-ar putea produce în viitor.  

În schimb, și de această dată, opoziția le va servi românilor, la fel ca și anii trecuți, tot circ politic. Şi nu doar că vor 

continua să facă acest circ ieftin pe culoarele Parlamentului atât la dezbaterile din comisii, cât şi în plenul reunit, ci îi vor minți, 

mai departe, pe români că guvernul ar dori să le taie pensiile şi salariile. Vă garantăm că nu se va atinge nimeni de veniturile 

românilor! Ba mai mult, confirm cu mândrie că acest buget al anului viitor este creat ca să asigure stabilitatea economică a 

României. Nu presupune tăieri, nu este un buget de recesiune, ci este un buget de dezvoltare, bazat pe susţinerea investiţiilor. 

Este un buget pentru bunăstarea românilor şi pentru dezvoltarea României. Și acesta este doar începutul unui viitor mai bun 

pentru toți românii. Bugetul pentru anul 2024 conține majorările de pensii, așa cum sunt ele prevăzute în noua lege a pensiilor, 

elimină inechitățile salariale dintre categoriile de bugetari și se bazează pe dinamica economică, stimulată de consum și 

investiții. Trebuie să subliniez că anul acesta, investițiile publice au ajuns la 65 de miliarde de lei, cu aproape 35% mai mult 

decât în 2022. Iar toate aceste investiții vor genera noi activități economice, adică noi locuri de muncă și venituri suplimentare 

din taxe și impozite. Pentru anul 2024, guvernul va menține un nivel ridicat al investițiilor de cel puțin 7% din PIB, lucru care 

înseamnă nu numai dezvoltare, ci și creșterea veniturilor bugetare din taxe și impozite.  

PSD le-a promis românilor că va aduce revoluţia bunei guvernări şi se va ţine de cuvânt. Buna guvernare înseamnă 

respectarea angajamentelor, gestionarea eficientă a banului public, responsabilitate, prudenţă într-o perioadă economică în 

continuare dificilă pentru întreaga lume. Iar ca urmare a Legii măsurilor fiscal-bugetare pentru care guvernul și-a angajat 

răspunderea, acele hotărâri vor determina un plus de cel puțin 16 miliarde de lei, anul viitor. Mai mult, țara noastră are la 

dispoziție circa 80 de miliarde de euro fonduri europene. 28,5 miliarde în PNRR, 2 miliarde în exercițiul financiar 2014-2020 și 

încă 49 miliarde în exercițiul financiar al UE 2021-2027. Toți acești bani vin în România ca investiții care generează taxe, 

impozite și locuri de muncă, pentru care se plătesc contribuții sociale și impozit pe venit. 
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Dragi colegi și dragi români, după această prezentare sumară, pe care v-am adus-o și eu la cunoștință, rezultă clar că nu 

trebuie să fii vreun specialist în economie și finanțe ca să-ți dai seama că această structurare a bugetului pentru 2024 este un 

succes al actualului guvern al României. Dar și că acest succes va fi continuat și confirmat și pe viitor datorită acordării 

priorității în mod corect investițiilor și gestionării lor extrem de eficient, conform și noilor angajamente față de partenerii 

europeni și cei din NATO.  

PSD va fi mereu susținătorul și promotorul unei viziuni mai echitabile și mai corecte în societatea românească! Și ne-am 

propus să continuăm în același ritm susținut reconstrucția economiei, restabilindu-i echilibrele prin intermediul noilor pârghii 

fiscale, astfel încât bunăstarea să atingă fiecare familie de români. Această strategie viabilă este încă o dovadă de maturitate și 

responsabilitate politică din partea PSD. Așadar, pentru noi, social democrații, marele test politic nu sunt rundele de alegeri de 

anul viitor, așa cum le percep restul partidelor, ci stabilitatea guvernamentală, menținerea coaliției și guvernarea în interesul 

românilor.             Deputat 

Vă mulțumesc!      Ștefan Mușoiu 

Responsabilitate și rigoare în elaborarea și execuția bugetului Casei Naționale de Asigurări de Sanatate 
 

Stimate domnule președinte,  

Stimați colegi, 

Aflat în plin proces de dezbatere și elaborare a proiectului de buget pentru anul 2024, Guvernul anunță alocări istorice 

pentru cele mai importante domenii de activitate și de interes pentru cetățeni, precum investițiile directe în economie, 

transporturi, educație și nu în ultimul rând în sănătate. Premierul Marcel Ciolacu a anunțat faptul că bugetul sănătății va fi 

majorat cu peste 36% față de anul în curs, ceea ce înseamnă un plus de 4,7 miliarde de lei.  

Suplimentar, premierul a anunțat deja o majorare substanțială a bugetului pe 2023, de 12 miliarde de euro a Casei 

Naționale de Asigurări de Sanatate,  cu peste 3,7 miliarde de lei, în vederea acoperirii cheltuielilor unităților spitalicești, a 

finanțării programelor naționale de sănătate și a medicinei primare, precum și pentru acoperirea costurilor medicamentelor, 

pentru ultimele luni ale acestui an. 

Cu toate acestea, bugetul Casei Naționale de Asigurări de Sănătate, pare a fi un sac fără fund, în condițiile în care banii 

din buget sunt cheltuiți, însă fără o destinație cuantificabilă, fără o prioritizare a solicitărilor, fără a se pune accent pe cresterea 

accesului pacienților la serviciile de sănătate.  

În acest sens, atât premierul Marcel Ciolacu cât și ministrul Sănătății, Alexandru Rafila, au declarat că în aceste condiții 

este imperios necesar să se realizeze o verificare  a modului în care sunt cheltuiți acești bani din bugetul CNAS, având în vedere 

că vorbim despre sume , provenite din contribuțiile cetățenilor.  

Premierul a identificat și soluția  pentru remedierea acestei „situații” injuste și anume digitalizarea fluxurilor de decontare 

și finanțare a tuturor unităților medicale cât și a programelor naționale de sănătate.  

Modul în care conducerea Casei Naționale de Asigurări de Sănătate a gestionat acest buget enorm rămâne pentru moment 

o enigmă. Cu privire la viitor, ministrul Sănătății a declarat că la nivelul instituției pe care o coordonează există deschiderea 

necesară pentru identificarea spitalelor care au nevoie de o susținere financiară mai substanțială, iar Guvernul este implicat în 

rezolvarea acestei probleme, demonstrând deja acest lucru prin sumele alocate suplimentar.  

Personal, consider că trebuie realizată, cu celeritate, o analiză asupra modului în care este gestionat bugetul CNAS, atât în 

medicină primara cât și serviciile din ambulatoriu și spitalicești.  

Ulterior acestei analize, consider că avem nevoie de elaborarea și implementarea unor mecanisme de control și de 

evaluare a utilizării resurselor financiare. De asemenea, sistemul de sănătate românesc necesită o echilibrare între alocările către 

sistemul public și cel privat, precum și adoptarea unor reglementări privind calitatea actului medical, o reformare a sistemului de 

asigurări de sănătate, implicând creșterea responsabilității și implicării, atât a furnizorilor de servicii de sănătate, cât și a 

pacienților, precum o creștere a rolului asigurărilor private de sănătate, cu dezvoltarea medicinei preventive. 
 

Deputat 

Florian-Claudiu Neaga 

*** 

România- locul 4 în Uniunea Europeană la absorbția de fonduri europene! 

Mulțumesc, domnule preşedinte, 

Stimaţi colegi,  

Declaraţia mea politică se numește ”România locul 4 în Uniunea Europeană la absorbția de fonduri europene!,, și se 

referă la rezultatele obținute de Guvernul Ciolacu în absorbția fondurilor europene. 
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În numai 5 luni de la guvernare sub conducerea prim-ministrului PSD, România a reușit să crească rata absorbției de la 

76% la 90% în ceea ce privește fondurile europene. 

Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene sub conducerea ministrului PSD Adrian Cîciu au reușit să crească 

absorbția fondurilor europene aferente exercițiului financiar 2014-2020. 

Ministrul PSD Adrian Câciu a spus foarte clar că România urmărește să devină un exemplu de bună conduită în utilizarea 

eficientă a fondurilor europene. Contribuie, astfel, la modelarea viitoarei politici bugetare europene pentru perioada 2021-2027. 

România ajunge astfel pe locul 4 la nivelul Uniunii Europene cu 21,6 miliarde de euro, valoare nominală a sumei totală 

primite. Ritmul mediu lunar de absorbției a crescut cu aproximativ 400%. 

În timp ce în 8 ani și jumătate, adică 102 luni, absorbția a fost de 76%, respectiv o medie lunară de 0,745%, în decurs de 5 

luni de guvernare Ciolacu, din iunie și până-n noiembrie 2023, absorbția a fost de 14%, respectiv o medie lunară de 2,8%. 

Această realizare ne propulsează în fruntea țărilor din UE, subliniind determinarea și abilitățile echipei PSD aflate la 

guvernare. 

Acest trend ascendant demonstrează încă o dată faptul că Partidul Social Democrat își menține promisiunile făcute 

românilor! 

Vă mulțumesc,          Deputat 

Nicu Niță 

*** 

Bugetul anului 2024, unul al dezvoltării 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Zilele acestea vom avea de votat Legea bugetului de stat pe anul 2024. Este un buget prin care sunt asigurate resursele 

necesare continuării investitiilor sau începerea unor proiecte noi. Vorbim de o alocare de 132 miliarde de lei pentru investiții, 

adică 7,12% din PIB, iar creșterea față de anu 2023 este de 32,2%.  

De exemplu, Ministerul Transporturilor va benefica de o majorare de aproximativ 30 % - Ministerul Sănătății de o 

creștere cu 26%, iar creșterea bugetului Ministerului Educației va fi de 60%. O parte din bani va merge, evident, către investiții 

în autostrăzi, drumuri, căi ferate, școli, spitale, cabinete medicale, rețele de apă și canalizare.  

În plus, programe importante de finanțare de la bugetul de stat, vor beneficia de sume semnificative, iar de acestea vor 

beneficia, în primul rând, autoritățile locale. Programul Anghel Saligny va primi în total 5,6 miliarde de lei, în plus cu 3,7 

miliarde de lei față de anul 2023. Pentru proiectele finanțate prin Planul Național de Dezvoltare Locală se va aloca suma totală 

de 2,5 miliarde de lei, în plus cu 250.000 milioane de lei față de anul 2023. Acestea sunt linii de finanțare vitale pentru 

autoritățile locale și cred că fiecare dintre dumneavoastră ați aflat acest lucru în timpul discuțiilor cu primarii sau președinții 

consiliilor județene.  

În aceste condiții, în momentul în care vom dezbate vom vota acest buget, va trebui ca fiecare dintre noi să se gândească 

la autoritățile locale din județele din care provin. Cel puțin eu, asta voi face. Mă voi gândi că în județul meu trebuie continuate 

lucrările de modernizare a drumului național care trece prin zona turistică Bran – Moieciu.  

Mă voi gândi la municipiile, orașele și comunele din județul meu care au proiecte depuse prin Programul Anghel Saligny 

în valoare de peste 800 milioane de lei. Din acest program îmi vine acum în minte proiectul prin care va fi modernizată o rețea 

de drumuri județene din Țara Făgărașului, care va prelua o parte din traficul rutier de pe DN1, arteră care este aglomerată și în 

zona respectivă, nu doar în Valea Prahovei.  

Mă voi gândi și la faptul că prin votul nostru vom aloca banii pentru Compania Națională de Investiții și, implicit, pentru 

proiectul drumului interjudețean din Valea Doftanei, care trece prin județele Brașov și Prahova. Și acest drum va contribui la 

descongestionarea traficului de pe DN1, de data aceasta din zona Valea Prahovei.  

Iar lista proiectelor din județul meu la care mă voi gândi în momentul în care mi se va cere votul pentru Legea bugetului 

de stat pe anul 2024 este mult mai lungă și cred că fiecare dintre dumneavoastră are o astfel de listă.  

În aceste condiții, îmi exprim speranța că discuțiile pe care le vom purta pe marginea Legea bugetului de stat nu se vor 

reduce doar la niște propoziții critice la adresa unui partid sau a altuia. Îmi exprim speranța că va fi o dezbaterere în care fiecare 

își va prezenta argumentele și, dacă va considera că este necesar, va depune amendamente care să îmbunătățească acest act 

normativ nu să îl distrugă.    

Deputat 

Marian-Iulian Rasaliu 

*** 
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Vizita premierului Marcel Ciolacu în Statele Unite a fost un succes deplin! 
 

Vizita premierului României, Marcel Ciolacu, în Statele Unite ale Americii a fost un real succes. De notat și faptul că este 

prima vizită de acest fel din 2016 încoace, iar situația din regiune impunea un astfel de demers politic. 

Scopul vizitei a fost de a discuta modalități de a susține desfășurarea proiectelor economice comune, creșterea investițiilor 

americane în România și consolidarea sprijinului politic și de securitate. 

Vizita a consolidat parteneriatul româno-american, un parteneriat ce durează de peste 25 de ani. Agenda a cuprins 

întâlniri cu înalți oficiali americani, dar și cu comunitatea românească, față de care premierul și-a reiterat angajamentul de a 

consolida relațiile româno-americane. Principalele domenii abordate au fost apărarea, energia și economia.  

Ținând cont de contextul internațional, domeniul apărării a reprezentat o prioritate.  

În acest context, având mereu în minte conflictul militar de la granițele țării noastre, Statele Unite și-au reafirmat 

angajamentul față de alianța NATO, față de securitatea României și a regiunii Mării Negre. Concret, a fost discutată creșterea 

asistenței militare americane pentru capacitățile de apărare ale României, incluzând aici furnizarea de echipamente și instruire 

militară suplimentară. 

Discuțiile în plan militar au avut și o componentă economică foarte importantă pentru dezvoltarea industriei de Apărare a 

României, cum ar fi crearea unui centru de mentenanță și reparații pentru avioanele militare F16.  

Strategic, România dorește investiții americane cât mai consistente și își propune să devină un veritabil hub al colaborării 

internaționale, mai ales în perspectiva reconstrucției Ucrainei după război. 

Un alt capitol important a fost cel dedicat cooperării în domeniul energiei. 

În urma dialogului diplomatic, cele două țări au convenit să lucreze împreună pentru a promova securitatea energetică în 

regiune. Aceasta include dezvoltarea surselor regenerabile de energie și diversificarea aprovizionării cu energie. De asemenea, 

Statele Unite au anunțat că vor sprijini eforturile României de a deveni un hub energetic regional. 

Se știe că Statele Unite sunt cel mai important partener comercial al României, după Uniunea Europeană. A fost premisa 

pe baza căreia cele două țări au convenit să-și aprofundeze cooperarea pe probleme economice și comerciale. Aceasta include 

promovarea investițiilor și a comerțului între cele două țări. Totodată, Statele Unite au anunțat că vor sprijini eforturile 

României de a adera la Organizația pentru Cooperare și Dezvoltare Economică. 

Un alt moment important al vizitei l-a constituit vizita premierului Marcel Ciolacu la Muzeul Memorial al Holocaustului 

din Washington. Trebuie menționată și întâlnirea cu președintele Congresului Mondial Evreiesc, la care discuțiile s-au 

concentrat pe situația din Fâșia Gaza, dar și pe sprijinirea comunității de români din Israel și a comunității evreiești din 

România.   

Vizita premierului Marcel Ciolacu în Statele Unite a fost un pas pozitiv pentru relația româno-americană. A contribuit la 

consolidarea parteneriatului dintre cele două țări și la promovarea unui număr de interese comune. 

Rezultatele obținute sunt o dovadă a relației puternice dintre România și Statele Unite. Ele vor contribui în mod cert la 

asigurarea securității regionale, o condiție obligatorie pentru prosperitatea economică a ambelor țări. 
 

Deputat 

Viorel Salan 

*** 

Declarație politică 

Stimate doamne și stimați domni deputați,  

Pentru că ne aflăm în ultima lună a anului, când ne reîntâlnim cu tradițiile legate de sărbătoarea Crăciunului aș vrea să 

denunț o serie de dezinformări privind reglementările în domeniul producției și comercializării cărnii de porc. Aici problema 

principală îi vizează pe micii fermieri, care cresc porci pentru consumul propriu, dar și pentru comercializarea lor în afara 

gospodăriei.  

S-a spus în ultimele zile, că Guvernul vrea să interzică acest mic comerț al cărnii de porc și că, în acest sens, s-ar pregăti 

acordarea unor vouchere în valoare de 1.000 de lei ca o formă de compensare pentru cei care nu vor mai putea face acest lucru.  

Din capul locului trebuie să infirm aceste informații false.  

Nimeni nu interzice și nici nu s-a dorit interzicerea creșterii și sacrificări porcilor în propria gospodărie. Aceasta este o 

informație falsă!  

În al doilea rând, nu este interzisă comercializarea cărnii de porc produsă în gospodăria proprie. Aceasta este de asemenea 

o informație falsă! 
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În al treilea rând, nu există nicio intenție a guvernului de a da compensații sub formă de vouchere în urma interdicției 

creșterii și comercializării cărnii de porc în gospodăriile de tip familial. Așa cum am precizat, comercializarea cărnii de porc din 

gospodărie nu este interzisă, deci nu există nici măsuri de compensare a unei interdicții inexistente. Această idee a voucherelor 

compensatorii aparține unui coleg de la PNL, vicepreședinte al Comisiei de Agricultură, domnul Emil Dumitru, care doar e 

exprimat o propunere, dare care nu a depus nicio propunere legislativă în acest sens. Din punctul meu de vedere, o astfel de 

propunere, care pe fond e bine intenționată, ca o compensație pentru crescătorii de porci afectați de pesta porcină, este totuși 

neinspirată pentru că ar încuraja consumul de carne de porc din import.  

Așadar, să terminăm cu dezinformarea. Nu s-a interzis nimic și nici nu se interzic e nimic. 

Micii fermieri își vor putea crește porcii în propria gospodărie, îi vor putea sacrifica în propria gospodărie și vor putea 

comercializa carnea produsă în propria gospodărie cu condiția unui aviz gratuit din partea medicului veterinar care să ateste că 

animalul sacrificat era sănătos, e o măsură de protecție necesară pentru siguranța alimentară.  

Prin urmare, nu există nici cel mai mic obstacol care să-i împiedice pe români să își urmeze tradițiile de Crăciun! Deci să-

i lăsăm pe români să își petreacă liniștiți sărbătorilor și să nu-i mai intoxicăm cu tot felul de știri false. 

Vă doresc și dumneavoastră Sărbători Fericite și Liniștite! 

Vă mulțumesc.          Deputat 

Dan-Constantin Șlincu 

*** 

Dinamica investițiilor SUA în România va fi accelerată în domeniile strategice 
 

Vizita premierului Marcel Ciolacu în Statele Unite ale Americii reprezintă, fără îndoială, un succes al politicii externe a 

României, din perspectivă națională. 

Scopul principal al vizitei a fost extinderea parteneriatul strategic cu SUA la un nivel superior, îndeosebi pe segmentul 

economic. România poate deveni o destinație importantă a investițiilor economice americane, în tehnologia datelor, în domeniul 

energetic și militar. De asemenea, țara noastră poate avea un rol determinant pentru prezența Statelor Unite în regiunea Mării 

Negre, Balcanii de Vest, Ucraina sau chiar Orientul Mijlociu. 

Din punct de vedere militar, există beneficii reciproce pentru ambii parteneri stretegici, care vor fi intensificate în 

următorii ani. România este interesată de modernizarea Armatei, prin utilizarea tehnologiei de vârf a industriei militare din 

SUA. Întrevederile purtate la nivel înalt de primul ministru au cuprins și posibilitatea dezvoltării unor producții militare 

americane în țara noastră, pentru deservirea Flancului Estic al NATO și a Ucrainei. În acest sens, conducerea PSD a Guvernului 

a reiterat ideea continuării alocării procentului de 2,5% din PIB pentru Apărare, mai ales în condițiile în care o parte 

semnificativă din buget va fi direcționată către investiții în industria de armament.  

În același context, partenerii americani susțin poziția cheie a României în ceea ce înseamnă asigurarea unei baze logistice 

eficiente pentru armata americană în regiunea Mării Negre. 

În cadrul vizitei, premierul a discutat și cu conducerile marilor companii tehnologice americane pe tema parafării unor 

parteneriate, care să permită dezvoltarea de oportunități sustenabile de investiții majore, în centre de date și servicii de cloud, 

pentru infrastructura informatică a statului român.  

România are la dispoziție miliarde de euro, din fonduri europene, pentru creșterea accesului la servicii publice de calitate, 

prin digitalizarea sistemului informatic guvernamental. Astfel de colaborări cu societățile americane de profil vor contribui 

fundamental la construcția unui sistem informatic modern și eficient, care să ne permită să facem progrese notabile în 

combaterea evaziunii fiscale, în creșterea colectării bugetare și în ușurarea vieții de zi cu zi a românilor. 

Nu în ultimul rând, întrevederile la nivel înalt ale domnului Ciolacu în Statele Unite ale Americii au vizat și aderarea 

statului român la programul Visa Waver, ca o continuare firească a evoluției pozitive a parteneriatului economic dintre SUA și 

România. De altfel, investitorii americani din economia națională și-au declarat susținerea României pentru a intra în programul 

Visa Waver.  

În concluzie, vizita premierului a fost axată pe rezolvarea problemelor stringente ale țării în raport cu puternica putere 

reprezentată de America, dinamica investițiilor SUA în România urmând să fie accelerată în următoarea perioadă, mai ales din 

punct de vedere economic și militar. 

Deputat 

Elena Stoica 

 

*** 

 

https://www.facebook.com/hashtag/investi%C8%9Bii?__eep__=6&__cft__%5b0%5d=AZUFlbcMAhGgZwZyxB87NtXC9Rw3AiofXKYglZc7Nu6dmdSb3jjycHH1CXU1p5zpl0zHTgt2TFI0dmYKow4W46Kdp33WRY9WWE4PDdUwsKIiI2fNA3NjJqij-JwcpYSp1x5USGm-c1ihTuTTtxq7BzC8puqWUAtwbbN62hJmV2PHr6RtR3lcyySnPupRRAV0xJg&__tn__=*NK-R
https://www.facebook.com/hashtag/eficient?__eep__=6&__cft__%5b0%5d=AZUFlbcMAhGgZwZyxB87NtXC9Rw3AiofXKYglZc7Nu6dmdSb3jjycHH1CXU1p5zpl0zHTgt2TFI0dmYKow4W46Kdp33WRY9WWE4PDdUwsKIiI2fNA3NjJqij-JwcpYSp1x5USGm-c1ihTuTTtxq7BzC8puqWUAtwbbN62hJmV2PHr6RtR3lcyySnPupRRAV0xJg&__tn__=*NK-R
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Pneumonia, o afecțiune cu un impact devastator 

Domnule președinte, 

Stimați colegi / Doamnelor și domnilor, 

Astăzi, aș dori să vă aduc în atenție o problemă de sănătate gravă care afectează, din păcate, tot mai mulți copii în întreaga 

lume – pneumonia, sa trag un semnal de alarmă referitor la pneumonie, o afecțiune cu un impact devastator la nivel global, 

responsabilă pentru milioane de decese anual. Pneumonia este o inflamație a țesutului pulmonar care poate fi cauzată de bacterii, 

virusuri sau alți agenți infecțioși. Este una dintre principalele cauze de deces în rândul copiilor, iar importanța igienei, 

administrarea corectă a antibioticelor și luarea unor măsuri adecvate sunt esențiale pentru prevenirea și tratarea acestei afecțiuni. 

Igiena corespunzătoare a copiilor joacă un rol crucial în prevenirea răspândirii infecțiilor respiratorii, inclusiv a 

pneumoniei. Spălarea regulată a mâinilor cu apă și săpun este primul pas în prevenirea infecțiilor. De asemenea, este important 

să se evite expunerea la persoane bolnave și să se adopte obiceiuri sănătoase de viață, cum ar fi o alimentație echilibrată, 

exercițiile fizice și odihna adecvată. 

Recomandarea antibioticelor în tratarea pneumoniei trebuie făcută cu responsabilitate. Utilizarea excesivă sau incorectă a 

antibioticelor poate contribui la creșterea rezistenței bacteriene, punând în pericol eficacitatea acestor medicamente în viitor. 

Este esențial ca administrarea antibioticelor să fie prescrisă de către profesioniști din domeniul sănătății și să fie respectată cu 

strictețe conform indicațiilor medicale. 

De asemenea, Organizația Mondială a Sănătății (OMS) acordă o atenție deosebită problemelor legate de sănătatea 

copiilor, inclusiv prevenirea și tratarea pneumoniei. OMS promovează vaccinarea, îmbunătățirea accesului la serviciile de 

sănătate și educația comunităților în privința măsurilor preventive. 

Cu toate acestea, încă există o preocupare crescută în legătură cu numărul de decese în rândul copiilor cauzate de 

pneumonia. Este crucial să intensificăm eforturile la nivel global pentru a îmbunătăți accesul la serviciile medicale, pentru a 

educa părinții și comunitățile cu privire la semnele și simptomele pneumoniei și pentru a spori finanțarea cercetărilor în 

domeniul medical, în vederea dezvoltării de tratamente și vaccinuri mai eficiente. Pneumonia rămâne o provocare majoră pentru 

sistemul de sănătate global. Conștientizarea, prevenția și accesul la tratament adecvat sunt esențiale pentru a reduce numărul 

impresionant de decese cauzate de această boală infecțioasă și pentru a proteja sănătatea publică. 

În încheiere, este imperativ să conștientizăm gravitatea pneumoniei în rândul copiilor și să luăm măsuri colective pentru 

prevenirea și tratarea acestei afecțiuni. Împreună, putem asigura un viitor mai sănătos și mai sigur pentru copiii noștri și pentru 

generațiile viitoare. 

Deputat, 

Vasilică Toma 

 

*** 

Investițiile în modernizarea rețelei de energie electrică și înlocuirea stâlpilor electrici din lemn  

sunt o prioritate pentru Munții Apuseni! 

Stimate domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Ca deputat al Munților Apuseni, mi-am propus ca astăzi să dau glas din nou moților pe care îi reprezint cu mândrie în 

această Cameră și să aduc în atenția publică noi aspecte relevante pentru dezvoltarea zonei montane a județului Alba.  

Datorită frumuseții lor, munții Apuseni sunt denumiți pe bună dreptate "Mica Elveție a României". Aici, turiștii vin vara 

pentru aerul curat, drumeții în natură, vizite la cascade, chei, peșteri și alte obiective, iar iarna pentru practicarea sporturilor 

specifice. Datorită acestui lucru, în Apuseni s-a dezvoltat o tradiție pentru turism, cetățenii investind sume considerabile în 

pensiuni și unități de cazare, proprietarii fiind recunoscuți și apreciați pentru ospitalitate și mâncarea pregătită ca acasă! Cu toate 

acestea, o problemă majoră pentru turiști este infrastructura rutieră deficitară, pentru care am solicitat în repetate rânduri sprijin 

financiar. O altă problemă e reprezentată de întreaga rețea de alimentare cu energie electrică care este deficitară. Și aceasta este 

tema declarației politice de astăzi. 

În fiecare iarnă, după primele căderi de zăpadă, avem sute sau chiar mii de gospodării fără energie electrică. Pe lângă 

acestea, micile unități de cazare, care nu își permit achiziționarea unui generator electric separat, rămân și ele în beznă.  Din 

cauza zonelor mai greu accesibile, remedierea unei avarii poate dura câteva zile bune, fapt care generează prejudicii 

proprietarilor și îngreunează dezvoltarea turismului local. 

Pentru evitarea unor astfel de situații sunt necesare investiții în înlocuirea stâlpilor de distribuție a curentului electric, mai 

ales a celor din lemn, dar și a celorlalți din beton care nu mai prezintă siguranță, deoarece pot cădea la primul viscol din această 
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iarnă. De asemenea, rețeaua de alimentare cu energie electrică trebuie modernizată pentru a asigura o stabilitate mai mare. Este 

importantă și tăierea copacilor care se află de-a lungul liniilor electrice întrucât au existat mai multe situații în care aceștia au 

căzut peste liniile electrice și au provocat avarii semnificative. 

Rezolvarea acestor probleme trebuie să fie o prioritate, pentru a oferi moților condiții civilizate de viață, dar și turiștilor o 

experiență plăcută, fără întreruperi în ceea ce privește alimentarea cu energie electrică la fiecare viscol și căderi masive de 

zăpadă.   

La munte, zăpada trebuie să fie doar o bucurie!        

 

 

Deputat 

Radu-Marcel Tuhuț 

 

*** 

Declarație politică 
 

Recent, Club România, o comunitate a oamenilor vizionari, profesioniști și de ce să ne fie frică de termen, avangardiști, a 

lansat Volumul 8 al Seriei Caietelor Documentare sub titlul: „Identitate și Cultură. Național, European, Universal”, pe care l-am 

editat alături de Marius Stoian, fondatorul Club România și Mireille Rădoi. Provocarea e să găsim corespondențele dintre 

identitate și cultură, fără a face din prima un titlu de putere și din a doua un instrument pentru o hegemonie locală sau regională. 

E tot mai dificil astăzi să discuți despre elementul național fără teama unui naționalism contrapus. E tot mai idealist să 

înțelegi universalismul în timpuri în care relativismul cultural mai degrabă desparte lumi, decât să le apropie. Cum facem ca 

discursul cultural să fie o soluție la toate excesele și indiferențele cocktailului de elemente naționale, europene și universale? 

Primul pas e să ne reîmprietenim cu identitatea culturală. Vedem că recursul la cultură nu e primul gest al celor care sunt 

întrebați cine sunt. Astăzi, identitatea și patriotismul sunt chestiuni de competență, deci de cunoștință și de cultură. 

Unul dintre texte vizează o analiză a PNRR-urilor statelor europene din perspectiva finanțării domeniului Culturii. 

Experiența ministerială m-a învățat că nu totul se rezumă la bugete, ci la idei; că state cu o sensibilitate culturală aparte fac din 

acest domeniu unul esențial; că vezi un stat modern și civilizat după numărul și calitatea paginilor tipărite ale unui jurnal sau 

unei reviste; că publicul de duminică de la teatru sau operă e asemenea creștinului de duminică al unei biserici, lăudabil, dar nu 

neapărat autentic. Nu suntem țara care a subfinanțat cel mai mult Cultura, dar suntem țara care nu și-a luat niciun angajament 

major față de domeniu. Celălalt text vizează un ICR pentru secolul 21: de ce? Pentru  că institutele culturale întrețin creativitatea 

și sunt reputația noastră externă pe o scenă internațională în care România trebuie să conteze, să se pronunțe, să fie recunoscută. 

Suntem o identitate care a produs avangardă, a se vedea dadaismul care astăzi ne cutreieră absurdul contractului social și criza 

coagulării comunitare. Dar ca să ne asumăm tot ce suntem, fără complexe și fără false umilințe, ar trebui să folosim cultura ca 

resursă identitară și să ne câștigăm un loc, un timp și o libertate de a fi noi înșine. 

Mă bucur că suntem dintre conștiințele lucide ale celor care au îndrăznit să afirme, în paginile acestui volum, o Românie 

identitară. Nu suntem puțini, dar marele avantaj e că suntem critici. 

 

Deputat 

Ioan Vulpescu 

*** 

        

➢ Întrebări 

 
Adresată domnului Nicu Marcu, președintele Autorității Naționale pentru Supraveghere Financiară 

 

Informații privind soluționarea cazurilor de malpraxis prin compensații financiare 

 

Domnule președinte,  

Malpraxisul reprezintă, la ora actuală, o realitate de netăgăduit, iar alegațiile împotriva medicilor sunt tot mai frecvente. 

Cele mai expuse ramuri ale medicinei la malpraxis sunt chirurgia, ortopedia, obstetrica și ginecologia, întrucât în aceste domenii 

prejudiciile aduse pacienților sunt, de regulă, grave sau, de multe ori, se soldează cu decese.  
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Malpraxisul însumează greșeala de diagnostic, tratament chirurgical sau medicamentos ori deficiența de supraveghere 

postoperatorie, imputabilă unui cadru medical, respectiv medic, stomatolog, farmacist, tehnician sau asistent medical etc., care 

cauzează un prejudiciu fizic, psihic sau material pacientului.  

Potrivit legislației din domeniu, în situația în care un pacient consideră că a fost victima unei greșeli, are dreptul să 

acționeze cadrul medical culpabil în justiție. Astfel, victima poate da în judecată cadrul medical la instanța civilă, ridicând 

pretenții prin care solicită constatarea greșelii medicale și repararea prejudiciului suferit. Pe de altă parte, pacientul și/sau 

aparținătorii acestuia, în caz de deces al bolnavului, pot formula o plângere penală pentru malpraxis, dacă fapta culpabilă 

constituie și o infracțiune, respectiv vătămare corporală din culpă sau ucidere din culpă.  

Pe acest fond pe cât de complex, pe atât de îngrijorător, vă rog să-mi comunicați care este numărul polițelor de malpraxis 

încheiate anul acesta, care este cuantumul despăgubirilor oferite de firmele de asigurări, precum și al celor achitate în urma unor 

înțelegeri amiabile și care este valoarea sumelor plătite în urma hotărârilor judecătorești definitive.  

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,           Deputat 

Adrian Alda 

 

*** 

 

Adresată domnului Marius Petrescu, directorul general ORNISS 

 

Instruirea persoanelor care intră în posesia certificatelor de securitate 

Stimate domnule director general,  

Având în vedere ultimele informații apărute în spațiul public cu privire la retragerea certificatelor de securitate în mod 

abuziv de către instituția pe care o gestionați, instituție care se află sub controlul parlamentar al comisia de specialitate unde îmi 

desfășor activitatea, vă rog să îmi răspundeți în scris la următoarele întrebări:  

 Care este numărul avizelor de securitate retrase în anul curent în raport cu numărul avizelor de securitate acordate ale 

aceluiași an?  

 În calitate de reprezentant al Comisiei pentru Apărare, Ordine Publică și Siguranța Națională din Parlamentul României 

și în virtutea certificatului de securitate pentru acces la informații de înaltă secretizare N.A.T.O. nr ****04/*****023 pe care îl 

dețin, vă rog să îmi comunicați oportunitatea introducerii unei instruiri mai complexe a celor care intră în posesia unor astfel de 

certificate de securitate, atât pentru a reduce riscurile de a fi transformați în ținte vulnerabile pentru serviciile secrete ale altor 

state, cât și pentru a nu exista scurgeri de informații nedorite către alți actori implicați în proces.  

 

 

Deputat 

Iulian-Alexandru Badea 

*** 

 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

 

Creșterea ratei de participare în învățământul superior a tinerilor din mediul rural 

Stimată doamnă ministru,  

În urma analizării celor mai recente studii publicate de către Unitatea Executivă pentru Finanțarea Învățământului 

Superior, a Cercetării, Dezvoltării și Inovării (UEFISCDI), instituție publică cu personalitate juridică aflată în subordonarea 

Ministerului Educației am constatat că 65% dintre absolvenții de liceu din mediul rural nu se înscriu în învățământul superior, 

comparativ cu 35% din urban, iar 80% dintre studenții veniți din comunități dezavantajate se confruntă cu dificultăți financiare 

în facultate.  

În același timp, Monitorul Educației și Formării din 2021, realizat de Comisia Europeană, arăta că „rata de absolvire a 

învățământului superior în România rămâne cea mai scăzută din toate țările UE”. Datele din urmă cu doi ani scoteau în evidență 

faptul că procentul tinerilor români care terminau o facultate era aproape de două ori mai mic 23,3 % față de media Uniunii 

Europene de 41,2%. Una dintre cauze identificate și în prezent era nivelul scăzut de participare la sistemul universitar a tinerilor 

din mediile dezavantajate.  
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Având în vedere aspectele prezentate, dar și programele inițiate de mediul academic în colaborare cu organizațiile non-

guvernamentale din domeniul educației, precum și al administrațiilor locale din județele și orașele care nu au centre universitare, 

vă rog să-mi comunicați dacă susțineți ca Ministerul Educației să inițieze o campanie permanentă națională la nivel loca de 

ghidaj, susținere, consiliere educațională și psihologică, îndrumare și monitorizare pentru elevii de gimnaziu și liceu prin care 

să-i determine să urmeze studii universitare teoretice sau tehnice în acord cu aptitudinile fiecărui tânăr.  

Un astfel de demers l-au început colegii mei din administrația locală, a județului și municipiului Botoșani alături de 

parlamentari și mediul educațional în urmă cu 4 ani și a început să dea roade, astfel că acum o parte tinerii din județul Botoșani 

au posibilitatea ca pentru anumite specializări să poată studia la facultate, la ei acasă, nu în altă parte. Implementarea strategiei 

Consiliului Județean și a primăriei municipiului Botoșani a fost aceea de păstrare a tinerilor în județ prin specializarea acestora 

pe domenii de interes local. Botoșaniul ca și alte zone din regiunea Moldovei a suferit prea mult din cauza tinerilor care au 

plecat la studii în alte părți, dar și a locurilor de muncă slab plătite.  

Începând cu anul universitar 2021- 2022 Agenţia Română de Asigurare a Calităţii în Învăţământul Superior a autorizat 

patru specializări pentru filiala din Botoşani a Universităţii „Alexandru Ioan Cuza”. Este vorba de secția Finanţe Bănci, secția 

Administraţie Publică sub formă de studii universitare de licenţă, cu învăţământ la distanţă, secția Retorica discursului ştiinţific, 

literar, jurnalistic, publicitar şi electoral şi o secţie de Drept privat sub formă de studii universitare de master, învăţământ cu 

frecvenţă redusă. Fiecare secţie va avea disponibile 25 de locuri. 

În opinia mea, a venit timpul să punem bazele învățământului superior și în orașele mai mici, dar cu perspective reale de 

afirmare și de atragere a marilor companii internaționale cu angajați bine pregătiți și bine plătiți.  

Toți tinerii din mediul rural au dreptul să beneficieze de experiența profesorilor și tradiția centrelor universitare din 

România, în județul lor, să nu mai fie obligați să facă naveta sute de kilometri pentru a urma o facultate.  

În județul Botoșani, am discutat cu mai mulți primari și reprezentanți ai instituțiilor de stat și ai companiilor private și toți 

au confirmat că este nevoie de profesioniști în zona de administrație publică, în zona de economică, agricultură, IT etc.  

Solicit răspuns în scris.  

Deputat 

Alexandra Huțu 

 

*** 

➢ Interpelări 
 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: Adrian Alda, deputat 

Obiectul interpelării: Participarea eficientă a magazinelor izolate la Sistemul de Garanție-Returnare 
 

Domnule ministru,  

Sistemul de Garanție-Returnare a fost implementat și în România, începând cu data de 30 noiembrie. Această soluție 

eficientă și necesară reciclării recipientelor din sticlă și plastic i-a convins pe aproximativ 80% dintre operatorii economici să se 

înregistreze online pe Retur RO SGR. Și totuși această problemă a colectării sticlelor goale rămâne și se și justifică parțial 

pentru magazinele izolate, aflate pe dealurile sau vârfurile de munte greu accesibile.  

Vă rog să-mi comunicați ce măsuri aveți în vedere pentru facilitarea accesului la Sistemul de Garanție-Returnare și al 

micilor magazine situate în zone la care se ajunge în continuare cu greutate, dar și care considerați că va fi cea mai bună 

strategie pentru încurajarea populației, pe care acestea o deservesc, să conștientizeze problema poluării și să ia parte la acest 

demers guvernamental și, concomitent, global, necesar stopării ei.  

Solicit răspuns scris.  

Cu stimă,      

 

*** 

 

Adresată: domnului Marian Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 

De către: Virgil Alin Chirilă, deputat 

Obiectul interpelării: Măsuri complexe pentru reducerea numărului de accidente rutiere 
 

Stimate domnule ministru,  
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Având în vedere semnalele de alarmă trase de Uniunea Societăților de Asigurare și Reasigurare din România prin 

elaborarea documentului Carta Albă a Siguranței Rutiere cât și înființarea Coaliției pentru Siguranță Rutieră a căror rapoarte au 

arătat în coroborare cu datele Eurostat că 86 de oameni dintr-un milion își pierd viața în accidente rutiere în fiecare an, 

comparativ cu 46 la nivel european, vă rog să-mi comunicați ce măsuri ați implementat și cu ce rezultate dintre următoarele 

programe propuse: educație rutieră în școli pe toată perioada anului școlar, supraveghere permanentă în trafic, consiliu 

interministerial pentru siguranță rutieră, pedepse majorate pentru recidiviștii care conduc sub influența alcoolului sau a 

drogurilor, inclusiv în situația depistării repetate în trafic, nu doar în cazul producerii de accidente rutiere.  

În același timp vă rog să-mi comunicați dacă și de când veți realiza împreună cu Ministerul Educației un program 

permanent prin care anumite zile din fiecare lună să fie dedicate anual siguranței rutiere și nu doar o săptămână. De asemenea, 

ați luat în calcul alături de Ministerul Educației ca educația rutieră să devină materie care să se predea în școli, fapt care ar 

conduce la o mai bună conștientizare a pericolelor la care se expun cei care nu respectă regulile de circulație?  

Totodată, vă rog să-mi comunicați în ce stadiu se află procesul de achiziție și introducere a unui sistem automat de camere 

video, pe un model demonstrat ca funcțional în țări în care numărul de accidente este astăzi mult mai mic decât la noi?  

De asemenea, vă rog să-mi transmiteți care este situația conectării bazelor de date ale Poliției cu cele ale asigurărilor 

obligatorii gestionate de Biroul Asiguratorilor din România, care conține informații complexe privind mașinile asigurate RCA, 

daunele provocate de acestea și chiar rezervele constituite de firmele de asigurare pentru aceste daune. Astfel se va putea face o 

monitorizare mai fidelă prin accesarea informațiilor referitoare la cauzele accidentelor rutiere și ale comportamentului 

participanților la trafic.  

Solicit răspuns în scris, în termenul legal de 15 zile.  

 

*** 

 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

De către: Alexandra Huțu, deputat 

Obiectul interpelării: Clarificări privind stabilirea pragurilor pentru acordarea burselor de merit și a burselor de reziliență în 

învățământul preuniversitar 
 

Stimată doamnă ministru,  

Apreciez ca fiind binevenită propunerea pe care ați anunțat-o în spațiul public, aceea de modificare a Legii Educației, 

pentru a introduce un prag, cât mai înalt, al mediei de la care se poate acorda bursa de merit, care așa cum este normal trebuie să 

stimuleze performanța școlară, nu lenea și dezinteresul. Cu această ocazie, am constatat că aveți în vedere și introducerea unui 

nou tip de stimulent, bursa de reziliență, care se va acorda primilor 30% dintre elevii unei clase, cu media peste 7.  

Așadar, în urma introducerii unor noi criterii de departajare pentru acordarea unor tipuri diferite de burse, ați luat în calul 

o diferențiere și pentru elevii, cu media cuprinsă între nota 9.00 și nota 9.50?  

În opinia mea și a colegilor mei considerăm că nu este corect ca cei cu media între nota 9.00 și nota 9.50 să beneficieze 

tot de bursă de reziliență.  

În acest context Ministerul Educației are în vedere o departajare mai clară a elevilor care vor beneficia de bursă de merit 

și cei care vor primi bursă de reziliență?  

Totodată, urmează să corectați și discriminarea elevilor de clasa a V-a care, deși au dreptul legal la burse de merit, nu le 

pot lua pentru că în anul anterior nu au primit note, ci calificative, deci nu pot avea o medie. Aveți în vedere un alt criteriu în 

cazul acestor elevi astfel încât cei mai performanți dintre ei să poată primi bursele de merit care li se cuvin?  

Vă mulțumesc.  

Solicit răspuns în scris.  

Cu deosebită stimă,      *** 

 

Adresată: domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: Dan-Constantin Șlincu, deputat 

Obiectul interpelării: Explicații privind creșterile de prețuri din 2022 în 2023 practicate de furnizorii de gaze în contractele cu 

consumatorii casnici 
 

Stimate domnule ministru,  
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Zilele trecute, am comparat facturile emise de același furnizor de gaze, pentru același punct de consum în luna octombrie 

2022 și octombrie 2023, pentru a observa prețurile din contract și prețurile achitate efectiv de client. Astfel am observat că prețul 

efectiv achitat de consumator, acesta fiind plafonat la nivelul de 0,31 lei/Kwh, a scăzut cu 5,3%. Însă, în același timp, a crescut 

prețul gazelor din contract cu 4,8%, acesta fiind dublu față de cel efectiv plătit.  

Care sunt cauzele și cum poate interveni legal Ministerul Energiei pentru a combate acest comportament abuziv al 

furnizorilor de gaze având în vedere că în momentul în care a fost stabilit prețul în contract de 0,55475 lei/kWh fără TVA, prețul 

gazelor naturale pe piața de gaze internațională era de 136,59 euro/MWh (cotații TTF- 1 august 2022). În același timp în anul 

2023, când furnizorul a stabilit un preț cu 4,8% mai mare decât în anul precedent prețul gazelor naturale pe piața internațională 

de gaze era de 49,85 euro/MWh (cotații TTF 1 august 2022), deci un preț de 2,74 ori mai mic.  

De ce au crescut prețurile din contractele de gaze în România dacă cele de pe piețele internaționale au scăzut?  

Datele Eurostat confirmă faptul că prețul în Semestrul I 2023 față de perioada similară din anul 2022 a crescut cu 77% 

pentru electricitate (locul 3 în Europa) și de 134% la gazele naturale (locul 2 în Europa). De când a început calendaristic iarna, 

prețul gazelor pe piețele europene a tot scăzut, dar în schimb în România au tot crescut, deși așa cum știți nivelurile de stocare a 

gazelor sunt încă foarte ridicate, mult peste așteptări atât la noi în țară, cât și în restul statelor U.E.  

Furnizorii, în special prin activitatea de trading, au avut în 2022, profituri enorme, mai ales ca urmare a faptului că statul a 

decontat sume considerabile în urma prețurilor plafonate către populație.  

În contextul prezentat, care este previziunea Ministerului Energiei pentru următorii ani pe piața gazelor naturale în ceea ce 

privește consumatorii români și prețul plătit, mai ales că aceștia nu beneficiază de cele mai mici tarife, așa cum se întâmplă în 

Ungaria și Bulgaria?  

Solicit răspuns în scris, în termenul legal de 15 zile.  

Cu stimă,  

*** 

 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Reorganizarea Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor 
 

Stimate domnule ministru, 

în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecaredintre membri săi au obligația să răspundă la 

întrebările sau interpelările formulatede deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul (1), dinRegulamentul 

Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresatemembrilor Guvernului, se transmit deputatului în cel mult 15 

zile. 

La solicitarea prim-ministrului României, Marcel Ciolacu, trebuie săprezentați propuneri de reorganizare a ministerului 

pe care-l reprezentați. 

Ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor are în subordine un număr mare deregii și agenții, ceea ce poate duce la o 

coordonare dificilă și la întârzieri în procesele administrative. 

Persoanele care au nevoie de acorduri sau avize din partea ministerului sunt obligate să parcurgă un număr mare de etape 

și să depună documente în mai multe locuri, ceea ce poate fi ineficient și frustrant pentru cetățeni și mediul de afaceri 

Activitățile de control și monitorizare a respectării legislației în domeniul mediului sunt împărțite între mai multe instituții 

aflate în subordinea ministerului, ceea ce poate duce la o lipsă de coerență și activități de control pasate între instituții care evită 

să ia măsuri concrete. 

În fața acestor fapte este clar că este necesară crearea unui structuri clare și eficiente la nivel de minister cu reducerea 

numărului de instituții subordonate, simplificarea procedurilor prin reducerea birocrației, digitalizarea procesului de obținere 

avize și acorduri, precum și proceduri clare de monitorizare și aplicare de sancțiuni în cazul nerespectării legislației în domeniul 

Mediului. 

Prin urmare, Domnule Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 

- Câte agenții și regii sunt în subordinea Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor? 

- Care este strategia dumneavoastră în ceea ce privește solicitarea prim-ministrului României, Marcel Ciolacu, de 

reorganizare a Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor? 

- Care este orizontul de timp preconizat necesar pentru reorganizarea ministerului? 

- Ce impact va avea asupra angajaților comasarea regiilor și agențiilordin subordinea ministerului? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 
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*** 

 

Adresată: domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 

De către: Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Energia eoliană 
 

Stimate domnule ministru, în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi 

au obligația să răspundă la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, 

aliniatul (1), din Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se 

transmit deputatului în cel mult 15 zile. Sectorul energetic reprezintă o componentă esențială a economiei și dezvoltării durabile 

a oricărei țări, iar producția de energie eoliană a câștigat tot mai mult teren în ultimii ani devenind o componentă importantă a 

mixului energetic global. 

România are un potențial considerabil în ceea ce privește energia eoliană, datorită condițiilor favorabile de vânt în 

anumite regiuni ale țării și poate deveni un lider în acest domeniu. 

Există numeroase beneficii ale producției de energie eoliană în România. În primul rând, aceasta aduce beneficii 

economice semnificative, prin crearea de locuri de muncă și investiții în infrastructură. De asemenea, producția de energie 

eoliană contribuie la reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră, care ar putea afecta calitatea aerului și sănătatea umană. 

Astfel, energia eoliană joacă un rol important în combaterea schimbărilor climatice și în menținerea unui mediu sănătos. 

Diversificarea surselor de energie, inclusiv prin implementarea energiei eoliene, este esențială pentru o economie stabilă 

și durabilă. Această diversificare reduce dependența de sursele tradiționale de energie, cum ar fi combustibilii fosili, și 

contribuie la securitatea energetică a țării. În plus, diversificarea acestor surse deschide noi oportunități pentru România în ceea 

ce privește producția și exportul de produse (piese și componente) pentru industria energiei eoliene. Acest lucru ar putea stimula 

dezvoltarea industriei românești și ar oferi un avantaj competitiv important, având în vedere costurile relativ mai scăzute ale 

forței de muncă și ale altor resurse din țară. 

Pe lângă beneficiile economice și de mediu, producția de energie eoliană contribuie și la dezvoltarea comunităților locale. 

În cazul parcurilor eoliene, se pot încheia contracte cu proprietarii de terenuri, ceea ce aduce venituri suplimentare pentru 

aceștia. De asemenea, unele proiecte de energie eoliană includ componente de responsabilitate socială, cum ar fi investiții în 

educație, infrastructură sau conservarea mediului înconjurător. 

În concluzie, energia eoliană reprezintă o oportunitate semnificativă pentru România în ceea ce privește sectorul 

energetic. Aceasta contribuie la diversificarea surselor de energie, la reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră și la 

dezvoltarea economică și durabilă a țării. 

Prin valorificarea potențialului său în acest domeniu, România poate deveni un jucător important în industria energiei 

eoliene și poate beneficia de avantajele oferite de tranziția globală către surse de energie regenerabilă. 

Prin urmare, Domnule Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 

- Care sunt cele mai mari parcuri eoliene din România și câtă energie produc? 

- Care sunt programele de finanțare pentru înființarea de parcuri eoliene și realizarea de investiții în dezvoltarea parcurilor 

eoliene existente? 

- Care sunt planurile și prioritățile Ministerului Energiei în ceea ce privește dezvoltarea sectorului energiei eoliene în 

România? 

- Care sunt obstacolele și provocările în calea dezvoltării sectorului energiei eoliene în România? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 

Cu deosebit respect, 

*** 

 

Adresată: domnului Adrian-Ioan Veștea, ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației 

De catre: Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării:  Stadiu proiecte prin PNRR/2022/C15/01, PNRR/2022/C15/02, componenta 15 — Educație, Investiția 1 

— Construirea, echiparea și operaționalizarea a 110 creșe 
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Stimate domnule ministru, în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi 

au obligația să răspundă la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, 

aliniatul (1), din Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se 

transmit deputatului în cel mult 15 zile. 

Obiectivul general al Planului Național de Redresare și Reziliență (PNRR) este să contribuie la dezvoltarea României prin 

implementarea unor programe și proiecte esențiale. 

Anul trecut, Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației, a publicat în Monitorul Oficial condițiile de 

accesare a fondurilor europene aferente Planului național de redresare și reziliență în cadrul apelului de proiecte 

PNRR/2022/C15/01, PNRR/2022/C15/02, componenta 15 — Educație, Investiția 1— Construirea, echiparea și 

operaționalizarea a 110 creșe. 

Componenta 15 a PNRR, "Educație", are ca obiectiv principal: Creșterea capacității de reziliență a sistemului educațional 

prin modernizarea infrastructurii educaționale și a dotării aferente, în corelare cu nevoile prezente și viitoare ale pieței forței de 

muncă, în vederea asigurării participării la un proces educațional de calitate, modern și incluziv. 

În conformitate cu prevederile Legii Educației Naționale nr. 1/2011, împreună cu modificările și completările ulterioare, 

educația timpurie reprezintă primul nivel al învățământului preuniversitar din România. Ea cuprinde două etape importante: 

nivelul antepreșcolar, care se adresează copiilor cu vârsta cuprinsă între naștere și 3 ani, și nivelul preșcolar, care se adresează 

copiilor cu vârsta cuprinsă între 3 și 6 ani. 

Această etapă a educației este considerată fundamentală pentru dezvoltarea armonioasă a copiilor și pregătirea lor pentru 

etapele ulterioare ale învățământului. 

Investițiile în infrastructură și dotare ar crea un mediu educațional optim, adaptat cerințelor și provocărilor contemporane 

și sunt esențiale pentru îmbunătățirea calității vieții viitoarelor generații. De asemenea, pot asigura oportunități egale de educație 

pentru toți copiii. 

Sistemul românesc de educație timpurie are multiple caracteristici și componente, de aceea sunt necesare eforturi continue 

pentru a crește accesibilitatea la acest tip de educație. 

Prin urmare, Domnule Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsurile la următoarele întrebări: 

- Care este stadiul actual al implementării proiectelor de construcție a creșelor? 

- Care sunt principalele probleme întâmpinate în implementarea proiectelor și ce soluții aveți la acestea? 

- Care sunt măsurile luate pentru a asigura respectarea termenelor în implementarea proiectelor de construcție a creșelor 

în România? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 

 

*** 
 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

De către: Ilie Toma,deputat 

Obiectul interpelării: Bursele de merit 
 

Stimată doamnă ministru, în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare  dintre membri săi 

au obligația să răspundă la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, 

aliniatul (1), din Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se 

transmit deputatului în cel mult 15 zile. 

Până în anul școlar precedent, bursele de merit erau acordate elevilor care obțineau o medie anuală generală de la 9,50 în 

sus. Însă, odată cu eliminarea pragului, au apărut cazuri în care elevi cu medii sub 5 primesc bursă de merit în valoare de 450 de 

lei. 

Legea care elimină pragul mediei la acordarea burselor de merit și stabilește că acestea vor fi acordate în proporție de 

30% dintre elevii fiecărei clase de gimnaziu și liceu, în ordinea descrescătoare a mediilor generale anuale, a generat controverse 

și discuții aprinse în rândul publicului. 

Încă de la prezentarea metodologiei de acordare a burselor, s-a atras atenția asupra posibilității apariției unor discrepanțe 

semnificative odată cu eliminarea pragului mediei anuale minime, fapt care s-a confirmat și în practică. 

Decizia de a elimina pragul mediei, luată cu scopul de a oferi oportunități egale tuturor elevilor și de a le recunoaște 

eforturile și reușitele, pune acum pe picior de egalitate elevi cu medii sub 5 și elevi care primeau bursă pe baza mediei anuale de 

9,5 conform legii și vechii metodologii. 
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Ceea ce s-a dorit a fi o oportunitate egală a devenit o mare dezamăgire pentru cei care obțin rezultate deosebite la 

învățătură. 

Poziția dumneavoastră oficială este că primirea bursei nu este o problemă, ci faptul că elevii au fost admiși la liceu cu o 

notă sub baremul de trecere, fapt care nu s-a întâmplat doar o dată. Dar, în calitate de ministru al Educației, aveți în mână toate 

instrumentele necesare de a corecta legile existente sau a propune altele noi, astfel încât, elevii să fie îndrumați spre școli și 

specializări potrivite pentru ei în funcție de aptitudini, interese și vocație. 

Sistemul educațional trebuie să ofere suport și resurse adecvate pentru a asigura succesul și dezvoltarea personală a 

fiecărui elev, iar acesta trebuie încurajat și susținut, nicidecum descurajat, așa cum se întâmplă în prezent din cauza 

modificărilor în acordarea burselor de merit. 

Prin urmare, Doamna Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 

- Cum încurajați performanța școlară a elevilor într-un mod echitabil și motivant, în contextul eliminării pragului mediei? 

- Care sunt propunerile sau alternativele pentru a corecta eventualele discrepanțe generate de eliminarea pragului mediei 

la acordarea burselor de merit? 

- Cum poate fi asigurată oportunitatea egală pentru toți elevii în ceea ce privește acordarea burselor de merit, fără a 

elimina pragul mediei? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 

Cu deosebit respect, 

*** 

 

 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

De către: Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Programe de tip remedial 
 

Stimată doamnă ministru, în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au 

obligația să răspundă la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul 

(1), din Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit 

deputatului în cel mult 15 zile. 

În declarațiile publice, ați menționat că Ministerul Educației are în vedere propunerea de programe de tip remedial pentru 

copiii care obțin performanțe „sub un standard acceptabil” la Evaluarea Națională. 

Această inițiativă ar putea fi un mod de a sprijini elevii care întâmpină dificultăți în învățare și de a le oferi oportunități 

suplimentare de a-și îmbunătăți performanța. Sistemul educațional trebuie adaptat potențialului copiilor și nevoilor lor 

individuale, este esențial să fie flexibil și să și ofere un mediu în care copiii să poată învăța în ritmul lor propriu, în funcție de 

interese și aptitudini. Prin urmare, Doamna Ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 

- Care este criteriul utilizat de Minister pentru a defini „standardul acceptabil" la Evaluarea Națională? 

- Când și cum vor fi organizate și implementate aceste programe de tip remedial? 

- Vor fi disponibile în școli sau se va opta pentru crearea unor centre speciale? 

- Ce tip de activități, resurse și materiale didactice vor fi incluse în aceste programe de tip remedial pentru a sprijini elevii 

în îmbunătățirea performanței lor școlare? 

- Aceste programe de tip remedial vor fi disponibile în mod gratuit pentru toți elevii care obțin rezultate sub standardul 

acceptabil? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 

 

*** 

 

Adresată: doamnei Luminița Odobescu, ministrul Afacerilor Externe 

De către: Ilie Toma, deputat 

Obiectul interpelării: Solicitanții de azil în România 
 

Stimată doamnă ministru, în conformitate cu art. 112 din Constituția României, ‘’Guvernul și fiecare dintre membri săi au 

obligația să răspundă la întrebările sau interpelările formulate de deputați sau senatori’’. De asemenea, potrivit art. 170, aliniatul 
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(1), din Regulamentul Camerei Deputaților, răspunsurile la întrebările scrise, adresate membrilor Guvernului, se transmit 

deputatului în cel mult 15 zile. 

Perioada pandemiei, actele de agresiune asupra Ucrainei și situația conflictuală escaladată din Israel au generat 

instabilitate politică, socială și economică și au determinat mulți oameni să caute protecție și siguranță în alte țări, România fiind 

una din opțiuni. Drept consecință, autoritățile din România s-au confruntat cu o creștere semnificativă a numărului de solicitări 

de azil în țara noastră. 

Creșterea solicitărilor de azil rămâne o provocare pentru autoritățile tuturor țărilor din UE, care trebuie să gestioneze în 

mod adecvat aceste cereri și să asigure respectarea drepturilor omului și a standardelor în domeniul azilului. 

România este percepută ca o țară cu stabilitate politică și socială, ceea ce o face o destinație atractivă pentru cei care caută 

protecție și autoritățile române au responsabilitatea de a asigura o primire adecvată și umană pentru solicitanții de azil și de a 

oferi sprijin pentru integrarea lor în societatea românească. 

Integrarea solicitanților de azil este un proces complex și necesită eforturi comune din partea autorităților și a societății în 

ansamblu. 

Prin urmare, doamna ministru vă rog să-mi comunicați răspunsul la următoarele întrebări: 

- Care este numărul total al cetățenilor străini care au depus cerere de azil în România pe perioada pandemiei și de la 

izbucnirea conflictelor din Ucraina și Israel? 

- Care au fost și sunt principalele țări de proveniență ale solicitanților de azil? 

- În ce regiuni de pe teritoriul României sunt stabilite persoanele beneficiare de azil? 

- Câți solicitanți de azi care îndeplinesc condițiile pentru a fi încadrați în muncă pe teritoriul României au un loc de 

muncă? 

- Câți copii sunt înregistrați în sistemul de învățământ? 

- Există programe sau inițiative specifice pentru integrarea solicitanților de azil și refugiaților în societatea românească? 

Solicit răspuns verbal și în scris. 

Cu deosebit respect,      *** 

 

 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: Radu Tuhuț, deputat 

Obiectul interpelării: Care sunt soluțiile ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor la pagubele cauzate de porcii mistreți? 
 

Stimate domnule ministru,  

În urmă cu 2 ani am solicitat ministrului Tanczos Barna să adopte măsuri adecvate care să limiteze daunele provocate de 

porcii mistreți care distrug arii vaste de culturi în această perioadă. Populația de porci mistreți se înmulțește necontrolat, fără a 

exista o evidență clară asupra efectivelor. Aceștia migrează în urma partidelor de vânătoare dar și atunci când sunt în căutare de 

hrană. De cele mai multe ori, situația de pe hârtii nu corespunde cu cea din teren, iar cel mai mult au de suferit fermierii.  

Procedurile de despăgubire ale celor afectați de ravagiile produse de mistreți nu sunt cele mai simple, iar termenele 

prevăzute privind semnalarea atacurilor (mai ales în anotimpurile în care terenurile nu se lucrează) și pentru primirea 

despăgubirilor (în situațiile în care se acordă) nu sunt în avantajul oamenilor. Au fost nenumărate situații în care, deși terenurile 

le-au fost atacate de mistreți, oamenii au renunțat la despăgubiri din cauza procedurilor ample.  

Având în vedere aspectele menționate, precum și solicitările cetățenilor din munții Apuseni, vă solicit să interveniți 

pentru reducerea efectivelor de mistreți (după efectuarea unui recensământ), astfel încât să avem o populație optimă, iar 

drepturile și interesele agricultorilor să fie respectate. De asemenea, vă rog să îmi răspundeți la următoarele întrebări:  

1. Câți porci mistreți se află pe fondurile de vânătoare din județul Alba și care este, de fapt, populația optimă?  

2. Care au fost cotele de vânătoare aprobate în cazul porcilor mistreți în anii 2020, 2021, 2022 și 2023?  

Având în vedere toate aspectele menționate anterior, vă rog să îmi răspundeți în scris la adresa cabinetului parlamentar 

precum și la grupul parlamentar al Partidului Social Democrat din Camera Deputaților.  

 

*** 

 

Adresată: domnului Mircea Fechet, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 

De către: Radu Tuhuț, deputat 

Obiectul interpelării: Care sunt soluțiile ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor la seria atacurilor urșilor din județul Alba 
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Stimate domnule ministru,  

Încă de la începutul mandatului de deputat, în urmă cu 3 ani, am atras atenția asupra atacurilor repetate ale urșilor asupra 

gospodăriilor din Munții Apuseni, precum și asupra pagubelor enorme produse de acești urși. Din păcate, atacurile urșilor au 

continuat și în acest an, motiv pentru care în urmă cu doar câteva zile am realizat mai multe vizite, alături de domnul primar 

Petricele Doru, în cadrul gospodăriilor atacate de urși din comuna Vidra.  

Pentru moment, atacurile au înregistrat doar pagube materiale însă nu putem aștepta ca această situație să degenereze 

până în momentul în care să ajungem la pierderi de vieți omenești. Copiii din comunele din munții Apuseni merită să trăiască în 

siguranță, fără frica de a ieși pe stradă sau în curți de frica urșilor.  

În urmă cu 2 ani am solicitat ministrului Tanczos Barna să îmi transmită care sunt măsurile pe care intenționează să le 

adopte în vederea protejării acestor comunități de atacurile ușilor. Răspunsul primit prin adresa nr. 16650 din data de 12 august 

2021, menționa faptul că a fost adoptat Planul național de acțiune pentru conservarea populației de urs brun care însă nu a putut 

fi pus în aplicare la data respectivă din cauza lipsei unui studiu de estimare a populației de urs, motiv pentru care s-a procedat la 

scoaterea la licitație a acestor servicii. În același context, a fost adoptată Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 81/2021 privind 

aprobarea metodelor de intervenție imediată pentru prevenirea și combaterea atacurilor exemplarelor de urs brun.  

Ulterior adoptării Ordonanței menționate mai sus, ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor a demarat proiectul intitulat 

„Implementarea planului național de acțiune pentru conservarea populației de urs brun din România”, prin care ministerul avea 

drept obiectiv identificarea parametrilor precum arealul de distribuție, mărimea populației speciei, habitatul acesteia și 

perspectivele viitoare ale acesteia.  

Având în vedere toate aspectele menționate anterior, vă rog să îmi transmiteți următoarele date:  

1. A fost realizat studiul pentru estimarea populației de urs brun din România?  

2. Care sunt cele mai importante aspecte generate de concluziile acestuia și care sunt măsurile propuse spre 

implementare?  

3. Ce valori înregistrează mărimea populației de urs la nivelul fiecărui județ?  

4. A fost demarată o procedură pentru achiziționarea și instalarea unor sisteme de protecție a animalelor domestice din 

regiunile afectate de atacurile urșilor?  

5. Care este procedura actuală pe care trebuie să o parcurgă un cetățean a cărui gospodărie a fost atacată de urs pentru a-și 

declara pagubele și pentru a-i fi decontate de către stat?  

6. Care este valoarea despăgubirilor acordate de Guvern pentru gospodăriile atacate de urși în județul Alba, în anii 2021, 

2022 și 2023?  

7. În cât timp sunt analizate solicitările de despăgubire și care sunt problemele care duc la întârzierea efectuării 

decontărilor?  

Având în vedere toate aspectele menționate anterior, vă rog să îmi răspundeți atât oral cât și în scris la adresa cabinetului 

parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului Social Democrat din Camera Deputaților. 

 

 

*** 
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Grupul parlamentar al  

Partidului Naţional Liberal 
 

➢ Declarații 

 

 

„Punctele Gastronomice Locale - O Lege Pentru Păstrarea și Promovarea Tradițiilor Culinare Românești” 

 

Stimate colege, stimați colegi, 

Într-un demers remarcabil pentru conservarea și promovarea tradițiilor culinare românești, Parlamentul a adoptat recent 

Legea pentru înfiinţarea şi funcţionarea Punctelor Gastronomice Locale. Proiectul, care a primit susținere unanimă în plenul 

Camerei Deputaților, marchează un pas important către punerea în valoare a resurselor naturale, meșteșugurilor și bucătăriei 

tradiționale autentice românești. 

Moștenind o istorie bogată și diversificată, suntem datori să protejăm și să transmitem generațiilor viitoare aceste comori 

ale culturii noastre. Punctele Gastronomice Locale se dovedesc a fi soluția ideală pentru susținerea producției primare rurale, 

concentrându-se în special pe gospodăriile țărănești. 

Din ce în ce mai mulți gospodari își deschid porțile pentru a oferi turiștilor experiențe culinare autentice în zonele lor de 

trai. Acești oameni harnici împărtășesc bucate tradiționale și mâncare pregătită cu drag în propriile gospodării, cucerind nu doar 

inimile românilor, ci și pe cele ale vizitatorilor străini. 

Aceste Puncte Gastronomice Locale nu numai că vor stimula turismul rural, dar vor crea și noi oportunități pentru 

fermieri prin promovarea și vânzarea produselor proprii, inclusiv a celor artizanale. Cu această inițiativă, se deschide drumul 

către piețe de desfacere extinse, consolidând și mai mult economia locală. 

Partidul Național Liberal (PNL) susține activ promovarea produselor alimentare românești, într-un efort de a conserva 

autenticitatea și calitatea acestora. Inițiativa Legii Punctelor Gastronomice Locale vine ca o confirmare a acestei angajări și ca 

un pas important în direcția creșterii vizibilității produselor locale. 

Legea permite micilor producători de mâncăruri tradiționale să își creeze spații de servire publică chiar în locuințele lor. 

Aceasta este o veste excelentă pentru acei producători care își doresc să împărtășească tradițiile gastronomice cu publicul larg, 

oferindu-le o experiență autentică și personalizată. 

Pentru că PNL vrea promovarea produselor alimentare românești, am inițiat și legea prin care producătorii români care 

procesează în țară materiile prime, obținând un produs realizat integral în România, vor putea accesa schema de certificare 

voluntară ”De Origine România – DOR”. 

Prin aplicarea logo-ului DOR, companiile românești își vor spori competitivitatea, iar consumatorii vor avea posibilitatea 

să aleagă produsele românești autentice. Ministerul Agriculturii se va implica activ în promovarea produselor DOR atât pe plan 

național, cât și internațional, pentru a aduce recunoaștere și succes producătorilor noștri. 

Având în vedere că Uniunea Europeană dispune deja de 420 de scheme similare, care sprijină producătorii în afirmarea 

identității și tradiției produselor, aderarea României la acest demers vine ca o confirmare a angajamentului nostru față de 

valorile noastre culturale și gastronomice. 

În concluzie, Legea pentru înfiinţarea şi funcţionarea Punctelor Gastronomice Locale reprezintă un pas semnificativ către 

protejarea, promovarea și transmisia tradițiilor noastre culinare unice. Prin susținerea micilor producători și deschiderea căilor 

de promovare, vom contribui la consolidarea identității românești în domeniul gastronomic și la întărirea legăturilor dintre 

comunitățile locale și vizitatori.  

Să ne bucurăm de produsele noastre tradiționale, să le promovăm și să le protejăm. Să le transmitem tinerelor generații 

valorile și tradițiile noastre, pentru că acestea sunt adevăratele noastre comori. 

Vă mulțumesc!      

Deputat 
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George Cătălin Stângă 

*** 

 

 

 

Apelul pentru proiecte în sectorul energiei, prin Fondul pentru Modernizare, a fost un succes 
 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Debutul perioadei de depunere a aplicațiilor pentru proiecte privind sprijinirea investițiilor în noi capacități de producere a 

energiei electrice din surse regenerabile pentru autoconsum pentru entități publice, finanțate din Fondul pentru Modernizare- 

„Programul-Cheie 1 – Surse regenerabile de energie și stocare a energie” a fost un real succes. Din prima zi a acestui apel, peste 

700 de aplicații au fost depuse, totalizând aproximativ 1,8 miliarde de lei, ceea ce se traduce în aproximativ 70% din valoarea 

fondurilor alocate acestui program care se ridică la 500 de milioane de euro.  

Succesul înregistrat arată interesul autorităților și instituțiilor locale pentru tranziția la o energie verde, sustenabilă și 

sigură pentru prezentul și viitorul țării noastre. Aplicanții la acest program sunt diverși, conform criteriilor de eligibilitate aceștia 

pot fi: unitățile administrativ teritoriale, sub-diviziuni ale unităților administrativ teritoriale; unitățile și subunitățile din sistemul 

național de apărare; cultele recunoscute oficial în România; instituţiile de învăţământ superior de stat, institutele naționale, 

institutele, centrele și stațiunile de cercetare-dezvoltare de drept public ș.a.m.d. 

Sprijinul financiar sub formă de grant, în cadrul apelului de proiecte, are la bază principiul ,,primul venit, primul evaluat 

și contractat, cu respectarea condițiilor din ghid” și este acordat pentru investiţii destinate producţiei de energie electrică din 

surse regenerabile de energie eoliană, solară sau hidro, contribuind la atingerea obiectivelor asumate de România în cadrul 

Planului Național Integrat Energie Schimbări Climatice, la obiectivele Pactului verde european ca strategie de creștere 

sustenabilă a Europei și de combatere a schimbărilor climatice în concordanță cu angajamentele Uniunii de punere în aplicare a 

Acordului de la Paris și obiectivele de dezvoltare durabilă ale ONU, Programul-cheie 1: Surse regenerabile de energie și 

stocarea energiei și în cadrul PNIESC. 

Vă mulțumesc!          Deputat 

Ervin Molnar 

*** 

Partidul Național Liberal va susține un buget axat pe investiții 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Suntem aproape de sfârșitul acestui an, ceea ce înseamnă că în curând vom avea de dezbătut și votat bugetul de stat și 

bugetul asigurărilor sociale de stat. Săptămâna aceasta Guvernul urmează să pună în transparență decizională proiectul de buget 

ce a rezultat din discuțiile în cadrul Coaliției. Pentru noi, pentru Partidul Național Liberal, acest buget trebuie să respecte 

anumite principii, printre care: creșterea sumelor pentru investiții, alocarea sumelor pentru creșterea salariilor profesorilor și a 

investițiilor din Educație, zero taxe noi în 2024, respectarea angajamentului de a crește contribuțiile pentru Pilonul 2 de pensii. 

Acestea sunt liniile roșii peste care noi, liberalii, nu vom putea trece. De asemenea, am insistat ca bugetul pentru investiții să 

crească pentru că în acest fel sprijinim economia și putem să oferim finanțarea pentru implementarea proiectelor care fac o 

adevarată diferență în viața comunităților locale din țară. Trebuie să reamintesc și faptul că PNL a majorat anul trecut cu 30% 

salariile personalului din învățământ, dintr-o creștere totală promisă de 50%, de aceea vom fi foarte clari și intransigenți în ceea 

ce privește alocarea sumelor aferente creșterii cu încă 20% în anul 2024 a salariilor.  

Anul 2024 este al Educației, așa cum a spus și ministrul liberal al Finanțelor. Educația va beneficia de un buget record 

care va însemna nu doar salarii mai mari pentru profesori, dar și continuarea programelor și investițiilor din acest domeniu. Însă, 

foarte important va fi să ne atingem și țintele privind deficitul bugetar. 2024 va fi un an greu și provocator din mai multe puncte 

de vedere. Am convingerea că acest buget, deși nu perfect, este cel mai bun pe care îl puteam avea în condițiile date. După 

dezbaterea și adoptarea în Parlament, România poate intra în anul următor cu un plan pus la punct, cu un buget construit pe 

analize și predicții realiste, suficient de robust pentru a face față atât cheltuielilor preconizate, cât și pentru a garanta creșterea 

economică a României. 

Vă mulțumesc!           Deputat 

Bogdan Iulian Huțucă 

*** 
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Când vezi că românii din străinătate se întorc acasă, știi că echipa din care faci parte și pe care o susții face treabă bună 
 

O parte adesea neglijată în spațiul public, dar foarte importantă a muncii de reprezentare politică pe care noi, deputații 

aleși de dumneavoastră, o desfășurăm pentru a ne îndeplini obligațiile față de cei care ne-au votat și față de români în general 

este munca de documentare, fără de care nu am ști la fel de bine de ce aveți mai mare nevoie și ce să facem pentru 

dumneavoastră, cei pe care îi reprezentăm. În ceea ce mă privește, poate și datorită formației de cercetător, mi-a plăcut 

întotdeauna să mă documentez și am înțeles importanța acestui demers, așa că îl practic și acum cu aceeași dăruire și urmând 

două direcții fundamentale: documentarea teoretică și cea practică, prin discuții cu oamenii pe care îi reprezint. 

Ei bine, documentându-mă zilele acestea, m-am bucurat să întâlnesc un articol cu adevărat dătător de speranță, care nu 

doar că mi-a confirmat o tendință pe care deja o sesizasem, însă manifestată în cadrul altui sector socio-profesional, ci m-a făcut 

să cred că și viitorul poate fi la fel de promițător în materie. Ce am citit în articolul specificat? Am citit despre întoarcerea în 

România a câtorva zeci de mii de români cu studii superioare, care au studiat și/sau au lucrat în străinătate, dobândind cunoștințe 

și experiență deopotrivă de importante și pe care acum le vor utiliza în România, în beneficiul lor și al întregii societăți. Însă, 

dincolo de asta, m-am întrebat ce generează acest fenomen și cum se face că are loc tocmai acum, când suntem atât de 

bombardați mental de tot felul de știri, care mai de care mai apocaliptice, dar nu întotdeauna desprinse din realitate. 

Și, analizând lucrurile, am realizat că în colegiul meu, vorbind cu oamenii între care mi-e atât de drag să mă aflu, mulți 

dintre ei îmi spun (ce-i drept, nu de mult timp), două lucruri principale: că nu mai sunt atât de mulțumiți cu viața din străinătate 

și că, în ultima vreme, și în România au început să aibă parte de condiții pe care până de curând le găseau doar în străinătate. Or, 

oamenii despre care vorbesc sunt oamenii aceia harnici, dintr-o bucată, care muncesc din greu să construiască edificiile sau 

autostrăzile pe care acum le folosesc alții, care cultivă hrana pe care acum o mănâncă alții (sau chiar noi, când mâncăm produse 

din import), conduc camioanele care transportă bunurile altora etc. – într-un cuvânt, acei oameni pe care ar fi minunat să-i avem 

din nou printre noi și pe care, mai mult, ar fi minunat ca cei dragi lor (copii, parteneri, părinți, frați și surori) să-i aibă din nou 

lângă ei.  

De ce nu mai sunt atât de mulțumiți de viața din străinătate? Pentru că, pentru mulți dintre ei, acea viață înseamnă 

sacrificii enorme. Înseamnă dormit în cabinele tirurilor, împărțit camere sau apartamente cu mai mulți străini, trăit în barăcile 

șantierelor, consumat doar produsele cele mai ieftine etc., și asta doar pentru a câștiga bănuții pe care apoi să-i trimită familiei, 

care să realizeze aici casa pe care și-au dorit-o, să ofere copiilor educația visată ori să strângă capitalul cu care să-și deschidă, 

apoi, mica afacere care le va permite să trăiască aici, alături de cei dragi. Însă toate acestea nu se pot face la nesfârșit, pentru că 

anii trec, copiii cresc iar puterile scad. Cât despre cei care au o familie și își cresc copiii acolo, de la ei știu că o familie medie cu 

doi copii care trăiește în vestul Europei și în care părinții au slujbe normale, de oameni muncitori, nu doar că nu mai poate 

realiza economii dar, în condițiile inflației galopante care a lovit toată lumea dezvoltată și ale concurenței acerbe provenite din 

partea forței de muncă din țările în curs de dezvoltare, cu greu își mai poate acoperi cheltuielile. Or, ce rost mai are traiul în 

străinătate dacă de la o lună la alta nu mai rămâne nimic? De ce și-ar mai duce cineva viața printre străini dacă nu poate înțelege 

din acea viață mai mult decât făcea deja aici? 

Însă, spre bucuria mea și a noastră în general, nu doar aceste motive, care nu țin de noi și nu ni se datorează, sunt cele 

care îi fac pe români să revină în țară. Dincolo de ele, România în sine a devenit mult mai ofertantă, și fără modestie pot afirma 

că a devenit astfel datorită eforturilor făcute de Partidul Național Liberal, singurul partid care, fie că a deținut rolul principal în 

Guvern sau a participat la actul de guvernare, a ținut cu tot dinadinsul să direcționeze resurse nu doar spre cheltuieli, ci în 

special spre dezvoltarea României, spre investițiile care fac din țara noastră una modernă, europeană, viabilă. 

Programe precum cel de Dezvoltare Locală, Anghel Saligny sau Planul Național de Redresare și Reziliență finanțează 

șantierele de care avem nevoie care, la rândul lor, oferă locuri de muncă românilor și creează dezvoltare pe orizontală, în rândul 

furnizorilor de diferite materii prime care, la rândul lor, angajează români. Pentru prima dată în decenii, avem deschise șantiere 

de autostrăzi în toată țara, din Moldova în Oltenia și din Muntenia în Ardeal. Și pe toate lucrează români care altfel s-ar fi 

răspândit în toate cele patru zări. Or, regiunile traversate de autostrăzi înregistrează creșteri ale PIB-ului produs chiar și de 20% 

față de perioada dinainte de existența autostrăzilor, ceea ce înseamnă noi afaceri care produc noi bunuri și servicii. În plus, 

fondurile europene stau la dispoziția românilor harnici, inovativi și întreprinzători, care deschid noi companii și le fac să 

funcționeze. Așadar, în România a început să merite să revii, ceea ce mă bucură nespus. Prin urmare, îi invit pe toți românii din 
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străinătate să facă tot posibilul să se întoarcă acasă, pentru că au unde. Îi așteptăm cu drag noi, reprezentanții lor dar, mai ales, îi 

așteaptă copii, soții, părinții, frații și surorile. Noi doar le-am facilitat reunirea, însă pentru fiecare dintre noi aceasta merită 

fiecare dram de efort depus pentru a-i vedea înapoi acasă!     

 

Deputat 

Cătălina Ciofu 

 

*** 

 

Sistemul public de sănătate din România are capacitatea de a-și recăpăta încrederea pacienților! 

 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Cu o subfinanțare cronică a unităților spitalicești, în care necesarul minim de funcționare este asigurat doar de la fondul 

de rezervă bugetară, spitalele nu vor asigura niciodată servicii la calitatea așteptată de pacienți și dorită de medici. Cu investiții 

puține, sporadice, doar pentru asigurarea  minimală a funcționării unităților sanitare, nu vom reuși să acoperim setea de 

cunoaștere și de inovare a medicilor, care vor să performeze aici, în România, în țara lor, nu peste hotare. Cu amânări nesfârșite 

ale implementării unor reforme veritabile, cu tergiversări și încropiri de soluții, românii vor continua să se uite la sistemul 

național de sănătate cu o speranță mai degrabă rezervată. 

Stimați colegi,  

Chiar dacă sunt puțini și extenuați, avem medici de toată isprava, care reușesc performanțe incontestabile în lupta cu 

boala, chiar dacă, în multe cazuri, sunt lipsiți de cel mai elementare mijloace medicale. Avem asistenți și asistente deosebit de 

implicați și dăruiți meseriei, pe care orice sistem de sănătate din lume și i-ar dori. Avem bilogi, chimiști, personal de urgență, 

oameni de excepție. În spitalele românești, avem oameni care pot schimba în mod fundamental imaginea sistemului nostru 

național de sănătate. Ceea ce ne lipsește, însă, este voința politică din ultimele decenii în a identifica surse sigure și stabile de 

finanțare a serviciilor de sănătate. Ne lipsește o dinamică investițională accelerată, care să pună la dispoziția personalului 

medical nu numai saloane moderne și săli de operații bine dotate sau ambulanțe noi, funcționale, ci și medicamente inovative, 

acces la descoperiri științifice recente și instrumentar medical de ultimă generație. Nimeni nu poate să conteste faptul că 

politicile de sănătate sunt costisitoare, însă, în moștenirea noastră culturală se spune că sănătatea ”e mai bună decât toate”.   

Cred cu putere că dacă vom reuși să valorificăm oportunitățile de finanțare din PNRR și din fondurile de coeziune, dacă 

vom asigura medicilor condiții corecte de muncă, iar pacienților timp scurt de intervenție și acces la medicația corespunzătoare, 

sistemul public de sănătate are toate șansele să recapete încrederea pacientului român, de care s-a bucurat odinioară. 

Vă mulțumesc, 

Deputat 

Cristina-Agnes Vecerdi 

 

*** 

 

Fondurile alocate proiectelor derulate de autoritățile locale românești nu trebuie să sufere reduceri 
 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Partidul Național Liberal la guvernare a însemnat o constantă preocupare și atenție oferită comunităților locale din 

România, precum și o continuă deschidere și susținere pentru toate proiectele de investiții menite să consolideze autonomia 

unităților administrativ-teritoriale, dezvoltarea infrastructurii rutiere, energetice, școlare sau sportive, precum și capacitatea 

acestor administrații locale de a oferi servicii publice de calitate. De când a preluat portofoliul guvernamental al administrației și 

dezvoltării locale, PNL s-a asigurat că toate proiectele ce vizează investiții, fie ele din fonduri naționale sau europene, vor 

continua neîntrerupt și vor fi duse la bun sfârșit.  

Programe precum „Anghel Saligny”, PNRR sau PNDL 1 și PNDL 2 sunt vitale pentru racordarea țării noastre la 

standardele momentului, diminuarea decalajelor dintre localități, regiuni, precum și dintre mediul urban și rural. Există, pe 

„Anghel Saligny”, 5.500 de beneficiari pentru proiecte pentru apă-canalizare, gaze naturale și infrastructură rutieră, peste 2.800 

de contracte semnate, cu o valoare de aproximativ 30 de miliarde de lei. De aceea, este imperios ca bugetul alocat Ministerului 
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Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației să fie unul substanțial și suficient pentru satisfacerea tuturor proiectelor aflate 

în desfășurare, precum și pentru demararea de investiții și programe viitoare. Acești bani nu sunt un moft, nu reprezintă 

finanțarea unor chestiuni neglijabile, ci sunt vitali pentru dezvoltarea comunităților locale din România. 

Acesta a fost mereu angajamentul nostru la guvernare. Ne-am asumat și am luptat mereu pentru a nu trece cu vederea 

nevoile autorităților locale și pe cele ale cetățenilor. Prin urmare, bugetul de stat care va fi construit pentru anul 2024 trebuie să 

cuprindă alocările financiare de care MDLPA are nevoie. Guvernarea PNL înseamnă stabilitate, resonsabilitate, investiții 

naționale și locale. Asta am făcut în 2023, ne propunem să continuăm în același fel și în 2024. 

Vă mulțumesc!  

Deputat 

Florin Claudiu Roman 

 

*** 

 

 

Unele politici greșite de astăzi, au efecte pe termen lung! 

 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Traversăm o perioadă dificilă din punct de vedere bugetar, pentru că, în anul 2023, bugetul a fost construit în mod eronat, 

pe cifre nerealiste și pe venituri care nu s-au concretizat.  Cu toate acestea, cât timp Guvernul a fost condus de Nicolae Ciucă, s-

au găsit resurse financiare pentru a susține toate cheltuielile statului român. Mai mult decât atât, s-au găsit bani și pentru 

majorarea salariilor cadrelor didactice și personalului auxiliar, s-au găsit bani și pentru prima de carieră didactică, s-au găsit bani 

și pentru cardul de energie și multe asemenea măsuri de sprijin pentru populație.  

Îmi este greu să înțeleg de ce, după ce s-a realizat rotativa guvernamentală în vara acestui an, Guvernul nu mai are bani 

pentru nimic, nici măcar pentru investițiile comunităților locale, chiar dacă Guvernul a promovat mai multe acte normative prin 

care tot mai mulți români plătesc impozite sau taxe mărite. Îmi este greu să înțeleg de ce, de la 1 ianuarie 2024 s-a avansat 

soluția amânării majorării contribuțiilor angajaților la fondul de pensii administrat privat, de ce salariile profesorilor nu cresc cu 

procentul prevăzut deja în lege, de ce frustrarea și neîncrederea oamenilor în politicieni va crește și mai mult.   

Stimați colegi,  

Îmi exprim speranța că Guvernul nu va transmite Parlamentului un buget conceput strict cu scopuri electorale vădite, 

pentru că în anul 2024 românii vor fi chemați la urne de 5 ori. Vreau să cred că vom avea un buget corect costruit, care să 

continue politica investițională demarată de Partidul Național Liberal, care ne-a adus creștere economică și resurse bugetare 

suplimentare, care să genereze un echilibru între toate categoriile sociale și între sectorul public și mediul privat. Am 

convingerea că Partidul Național Liberal se va impune, din nou, și anul în 2024 nu vom auzi despre impozite noi sau majorate, 

ci doar de o eficiență mai mare a statului, de angajați  încurajați să muncească, de pensionari răsplătiți pentru munca de o viață și 

de antreprenori încurajați să investească.  

Vă mulțumesc,           Deputat 

Dumitru Rujan 

 

*** 

 

”O educație performantă nu se poate face decât cu personal didactic bine plătit și bine calificat!” 

 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor deputați, 

Anul acesta, Partidul Național Liberal a reușit să promoveze două legi noi în domeniul educației, care printr-o bună 

punere în aplicare trebuie să conducă la o creștere a calității procesului de învățământ din țara noastră. De asemenea, tot anul 

acesta, un an în care bugetul public a fost construit în mod precar, cu venituri supraestimate, Guvernul liberal condus de Nicolae 

Ciucă a reușit să majoreze, în mod semnificativ, salariile din sistemul de învățământ, atât pentru cadrele didactice, cât și pentru 

personalul auxiliar. Mai mult decât atât, tot în baza deciziei PNL, începând cu luna octombrie, cadrele didactice din România au 

primit carduri pentru cariera didactică, cu o valoare de 1.500 de lei, cu ajutorul cărora să își poată achiziționa materiale și 
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aparatură necesare unui act educațional modern și eficient. Toate acestea măsuri concrete pe care guvernele liberale le-au pus în 

aplicare în ultimul an se adaugă eforturilor administrației publice locale, care au investit enorm în infrastructura școlară, astfel 

încât elevii și profesorii să beneficieze de condiții cât mai bune.  

Stimați colegi, 

În anul 2023, an dificil din punct de vedere financiar, PNL a reușit să-și îndeplinească toate angajamentele față de 

profesori și învățători. Este de dorit ca, începând de la 1 ianuarie 2024, Guvernul să facă eforturi și să respecte angajamentele 

asumate în fața dascălilor, atât cu privire la majorările salariale, cât și cu privire la finanțarea, în ansamblu, a sistemului de 

învățământ. 

Salariile motivante în sistemul de învățământ vor aduce cu ele tot mai mulți tineri bine pregătiți la catedră, iar școlile nu 

vor mai fi nevoite să improvizeze cu suplinitori necesarul de cadre didactice. Cu profesori și învățători mai bine plătiți, mai bine 

pregătiți, mai performanți, în câțiva ani vom constata că și perfomanțele elevilor și studenților vor crește. De aceea, este necesar 

ca Prim-ministrul să identifice soluțiile pentru a respecta angajamentele privind majorările salariale pentru personalul din 

învățământ, de la 1 ianuarie 2024. 

Vă mulțumesc,           Deputat 

Ioan Balan 

 

*** 

 

PNL a devenit singurul partid românesc membru al Uniunii Democrate Internaționale 

 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

PNL își consolidează poziția sa externă și statutul României prin aderarea la Uniunea Democrată Internațională, cea mai 

mare uniune a partidelor de centru-dreapta din lume. UDI a fost creată acum 40 de ani, în 1983, de către personalități precum 

Margaret Thatcher, Helmut Kohl, Jacques Chirac și George Bush Senior, când Războiul Rece dintre occidentul democrat-liberal 

și totalitarismul comunist era în desfășurare, iar perspectivele căderii Cortinei de Fier nu erau vizibile la orizont. Și atunci, ca și 

acum, la Moscova se afla un lider politic provenit direct din KGB: Iuri Andropov - în 1983, Vladimir Putin - în 2023. Deci, 

chiar dacă lupul și-a schimbat părul, fie că a fost condusă de țar, secretar-general sau președinte, Rusia nu a încetat, până la ora 

actuală, să reprezinte un inamic declarat al valorilor pe care se fundamentează societățile noastre astăzi. Fiind cel mai vechi 

partid liberal din Europa, PNL a devenit și singurul partid românesc din Uniunea Democratică Internațională, alături de 

principalele partide ale dreptei din marile țări ale lumii democratice, precum SUA, Franța, Germania, Marea Britanie sau 

Japonia. Prin aceasta, el a căpătat, astfel, o anvergură internațională consolidată.  

PNL este astăzi în alianța marilor partide de dreapta din lume pentru a întări cel mai puternic front politic democratic al 

momentului, cel reprezentat de partidele care susțin doctrina liberalismului. Azi, împreună, avem datoria să ne opunem forțelor 

extremiste și anti-democratice din Europa și din lume, care reprezintă regimuri politice autoritare sau vor să impună astfel de 

regimuri, care susțin agresiunea rusă în Europa. Prin noul său statut internațional, Partidul Național Liberal se va afla de acum 

pe o poziție care îi va permite să urmărească mai bine interesele României și ale românilor.   

Vă mulțumesc!  

Deputat 

Marian Crușoveanu 

*** 

De sărbători să cumpărăm de la români! 

Stimate colege, stimați colegi, 

Am intrat în luna sărbătorilor de iarnă, acea perioadă magică din an în care ne adunăm în cadrul familiilor noastre, 

împărțim cadouri și ne reunim în jurul mesei. Este o perioadă în care ne bucurăm de prezența celor dragi și ne încărcăm cu 

energie pozitivă pentru anul ce urmează. 

În acest context, vin cu un îndemn către fiecare dintre voi. Când mergeți la cumpărături pentru sărbători, alegeți să 

cumpărați de la români, produse românești. Fie că este vorba de alimente pentru masa de Crăciun, cadouri pentru cei dragi sau 

decorațiuni pentru casa voastră, alegeți să susțineți producătorii locali. 

Prin această alegere simplă, contribuim la dezvoltarea economică locală, susținem antreprenorii și deschidem noi 

oportunități. În plus, produsele românești sunt realizate cu pasiune și dedicare, iar calitatea lor este incontestabilă. 
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Într-o lume globalizată, unde produsele de import sunt la doar un click distanță, alegerea de a cumpăra local poate părea o 

decizie neînsemnată. Cu toate acestea, dacă fiecare cetățean ar cheltui 200 de lei pe lună pentru produse locale, în locul 

produselor de import, s-ar acumula miliarde de lei în economie. Acest lucru nu este doar o teorie, ci o realitate care poate fi 

realizată prin implicarea fiecăruia dintre noi. 

Cumpărând local, dezvoltăm țara. Aceasta nu este doar o frază de efect, ci o realitate economică. Atunci când milioane de 

cetățeni aleg să cumpere local, aceasta înseamnă o creștere adițională a Produsului Intern Brut (PIB).  

Dar cumpărarea locală nu se rezumă doar la creșterea PIB-ului. Este, de asemenea, o modalitate de a susține economia 

locală și mediul de afaceri. Într-o economie locală puternică, companiile pot crea mai multe locuri de muncă. În plus, banii 

cheltuiți local rămân în comunitate, contribuind la dezvoltarea acesteia. 

Alegând autohton, contribuim la dezvoltarea economică locală, susținem antreprenorii și deschidem noi oportunități. Într-

o economie globală, antreprenorii locali se confruntă cu o concurență acerbă. Prin cumpărarea de produse locale, îi ajutăm să își 

crească afacerile și să devină mai competitivi. 

De la produse alimentare, la cele neperisabile, încurajez pe toți să aleagă local. Nu doar că veți contribui la dezvoltarea 

economiei locale, dar veți avea și ocazia de a descoperi produse de calitate, realizate cu pasiune și dedicare de către 

antreprenorii locali. 

În concluzie, alegerea de a cumpăra local este o decizie care are un impact semnificativ asupra economiei noastre. Prin 

această alegere simplă, putem contribui la dezvoltarea țării, susținerea antreprenorilor locali și crearea de locuri de muncă.  

Haideți să facem din această perioadă magică o ocazie de a susține economia locală și de a contribui la dezvoltarea țării 

noastre. Împreună putem face o diferență! 

Vă mulțumesc!          Deputat 

Mircea Roșca 

 

*** 

 

"Varianta de ocolire a orașului Podu Iloaiei - prioritate 0!" 
 

În calitate de deputat al Circumscripției electorale Nr. 24 Iași, sunt profund preocupat de progresul proiectului de 

construire a variantei de ocolire a orașului Podu Iloaiei. Această inițiativă, esențială pentru reducerea ambuteiajelor și 

îmbunătățirea fluxului de trafic, a întâmpinat întârzieri semnificative, afectând viața cotidiană a ieșenilor. 

Este evident pentru toată lumea că orașul Podu Iloaiei se numără printre cele mai aglomerate localități din județul Iași, 

poate chiar din întreaga regiune a Moldovei, din punct de vedere al traficului. Aceasta reprezintă un inconvenient atât pentru 

locuitorii din Podu Iloaiei, cât și pentru cei ce tranzitează orașul. 

Calendarul inițial, asumat de Ministerul Transporturilor, prevedea finalizarea drumului ocolitor în aprilie 2025. În luna 

mai a acestui an, a fost semnat contractul pentru realizarea studiului de fezabilitate, cu un termen de 5 luni pentru finalizare. În 

prezent, în decembrie 2023, situația este departe de a fi optimistă. Studiul de fezabilitate, care trebuia predat la sfârșitul lunii 

noiembrie 2023, nu a fost încă finalizat. 

În mod clar există probleme de management în cadrul Direcției Regionale de Drumuri și Poduri (DRDP) Iași. De aceea, 

am făcut apel pentru schimbări la nivelul conducerii. Acest lucru este crucial pentru accelerarea proiectelor de infrastructură și 

pentru asigurarea unei coordonări eficiente între diferitele entități implicate. 

Guvernul României va construi două pasaje în zonă: un pasaj subteran pietonal denivelat, amplasat în dreptul Primăriei 

Podu Iloaiei, proiect finanțat prin PNRR, și un pasaj rutier peste cale ferată pe DN28, la km 69, la intrarea în localitatea Podul 

Iloaiei, proiect finanțat de către BEI. Dar trebuie să împingem înainte și proiectul centurii de ocolire a orașului. Ieșenii nu mai au 

răbdare, nici noi, autoritățile, nu mai putem avea răbdare. Iașului i se cuvine această investiție. 

În calitate de reprezentant al cetățenilor din Iași, îmi reiterez angajamentul de a urmări îndeaproape evoluția acestui 

proiect și de a menține presiunea asupra tuturor părților implicate pentru accelerarea lucrărilor. Am făcut un apel către 

Ministerul Transporturilor să intervină activ în rezolvarea acestei situații și să asigure un management eficient și responsabil al 

proiectelor de infrastructură din regiune. 

Proiectul drumului ocolitor al orașului Podu Iloaiei nu este doar o chestiune de infrastructură, ci și un simbol al 

angajamentului liberal față de dezvoltarea și prosperitatea regiunii Iași. În calitate de deputat, voi continua să mă asigur că vocea 

cetățenilor Iașiului este auzită și că proiectele esențiale pentru comunitatea noastră sunt tratate cu seriozitatea și eficiența pe care 

le merită. 

Deputat 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 31 - 2023  
Săptămâna11– 15 decembrie 2023  

 

 

63 

 

Alexandru Muraru 

*** 

”Un decident performant nu trebuie să rezolve probleme, ci să le prevadă și să le preîntâmpine!” 

Domnule președinte,  

Doamnelor și domnilor deputați,  

Nu sunt de acord cu ipoteza că un ministru bun este acela care a rezolat nu știu ce problemă! Un ministru bun este acela 

care are capacitatea de a anticipa apariția unor probleme și de a lua măsuri înainte ca problemele să apară. Oare se bucură vreun 

fermier român că a primit niște mărunțiș ca despăgubiri pentru culturile compromise de secetă? Cu siguranță, nu! Fermierii 

români s-ar fi bucurat dacă ar fi avut sisteme de irigații și apă și dacă și-ar fi văzut munca ajunsă în hambare sau la 

comercializare pe piețe. Oare se bucură vreun fermier român că a primit niște firimituri de compensații pentru deciziile eronate 

în privința comerțului internațional cu cereale venite din Ucraina? Cu siguranță, nu! Orice fermier român și-ar fi dorit să 

concureze cu cerealele venite de oriunde din lume, dar concurența să fie loială, corectă. 

Stimați colegi,  

După atâtea bâlbe și ezitări, după atâtea prejudicii înregistrate de fermieri și industria alimentară românească, ne-am fi 

așteptat măcar la o schimbare minimală de viziune la nivelul ministerului de care depinde soarta agriculturii românești.  

Cine a avut așteptări, s-a înșelat! Problemele amintite sunt doar un cap de listă pentru cele care apar aproape zilnic. 

Schemele de ajutor pentru industria alimentară vestesc un eșec major. Plățile din fonduri europene pentru fermieri înregistrează 

întârzieri nepermis de mari. După concurența neloială a cerealelor ucrainene, acum a venit momentul zahărului.  

Importul de zahăr din Ucraina, la prețuri și de 7-8 ori mai mici, va distruge și ultimele urme din industria românească a 

procesării sfeclei de zahăr! Din păcate, actualul ministru al agriculturii, nici nu a putut să prevadă, nici nu a luat măsuri și nici nu 

are soluții la această nouă problemă. Cu siguranță, având asemenea decidenți nepricepuți, șirul provocărilor pentru fermierii 

români și industria alimentară românescă nu se va opri aici. Singurul care poate face ceva, este premierul Ciolacu, care poate 

face un efort și găsește în partidul domniei sale un om cu adevărat competent care să conducă destinele agriculturii românești. 

Am încredere că poate să găsească.     

 

Deputat 

Nicolae Giugea 

 

*** 

 

Declarație politică 

Stimate colege, stimați colegi, 

Bugetul pentru anul 2024 trebuie să asigure bunăstarea și dezvoltarea României! 

Procesul de dezbatere a bugetului este crucial pentru stabilirea diectiei financiare a tarii, iar in urmatoarele zile acesta va 

ajunge in Parlament. 

Însă odată cu discutiile pe marginea legii bugetului de stat pentru anul 2024, a aparut si multe stiri false su analize bazate 

pe documente aparute pe surse. Dezmintim vehement stirea careia salariile demnitarilor vor fi mjurate prin proiectul bugetului 

Un buget al dezvoltării care acordă atenție specială educației, sănătății și investitiilor în infrastructura care au un impacte 

semnificativ asupra viitorului României, și vine complementar finanțărilor alocate prin PNRR. 

Așadar, acest buget va dubla suma alocată anului trecut educației. Vor exista bani pentru majorările salariale pentru 

profesori și se vor face toate investițiile în școli și în programe de dezvoltare. 

Ministerul Educatiei va primi în 2024 un buget cu 61% mai mare decat executia bugetara din 2023. 

Vor fi distribuiți mai mulți bani și la Ministerul Sănătății, aproape cu 26% în plus față de anul 2023. Este o majorare și la 

Casa de Sănătate, astfel, sumele alocate se ridică la cifra de 12 miliarde de euro la CNAS. 

Ministerul Transporturilor va primi o majorare de 30% față de prezent. Asta înseamnă că vom avea drumuri mai sigure, 

mijloace de transport   moderne si performante și investiții în proiecte noi de infrastructură rutiera. 

Având în vedere că ultimele ordonanțe inițiate de colegul meu, Marcel Boloș, ministrul finanțelor, au adus mai mulți bani 

la buget, primarii au început să primească deja în conturi sumele aferente plăților pentru toate facturile până în luna decembrie. 

La anul vor exista mai multe fonduri disponibile pentru proiectele locale. 

Așa este corect, când există o creștere economică, oamenii trebuie să vadă că lucrurile merg spre bine în propriile 

localități.            Deputat 
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Christine Thellmann 

*** 

”Aderarea la Schengen pe cale aeriană – un succes de etapă și un compromis necesar!” 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor, 

Nu putem să nu ne bucurăm că, după atâția ani în care România a fost ținută în mod nejustificat la poarta Spațiului 

Schengen, noua poziție a Austriei va face posibilă aderarea țării noastre în mai multe etape, prima fiind aderarea pe cale aeriană. 

Este un succes incontestabil al miniștrilor liberali ai justiției și afacerilor interne din ultimii doi ani, sprijiniți din țară de Guvern, 

de Parlament, de mediul de afaceri și de toți românii, din țară sau din străinătate. Acest succes, însă, trebuie privit cu prudență, 

pentru că statul austriac și-a condiționat votul favorabil de mai multe elemente, printre care și de întărirea controlului la 

frontierele terestre. Că ne place sau nu, migrația în spațiul Uniunii Europene reprezintă o mare problemă, însă nu România este 

de vină! 

Stimați colegi, Satisfacția pe care ne-o aduce aderarea la Schengen pe cale aeriană, nu trebuie să conducă la o încetinire a 

eforturilor de a adera complet la Schengen, inclusiv pe cale terestră. Frontierele terestre reprezintă o miză economică deosebită 

pentru țara noastră, unele firme românești continuând să înregistreze pierderi semnificative din cauza costurilor generate de 

cozile și controalele de la frontiere. Numai în sectorul transportului de marfă, pierderile anuale se ridică la peste 1,6 miliarde de 

euro. Așadar,  România trebuie să continue eforturile de securizare a frontierelor, pentru a nu da niciunui stat membru 

argumente nefavorabile pentru următoarea etapă de aderare. Am încredere că atât Alina Gorghiu, ministrul justiției, cât și 

Cătălin Predoiu, ministrul afacerilor interne, vor reuși să aducă României îndeplinirea integrală a acestui obiectiv strategic 

național.    

Vă mulțumesc,         Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 

 

*** 

 

PNL reduce rata activităților ilegale prin dotarea punctelor vamale cu sisteme de scanare 

 

Domnule președinte de ședință, 

Stimați colegi, 

Conform Ministerului de Finanțe condus de PNL, Birourile vamale de frontieră vor fi dotate în următorii ani cu 26 de 

sisteme de scanare, primele aparate urmând să fie livrate și montate chiar la începutul anului viitor. Această măsură vine ca parte 

a unui efort mai larg al Ministerului Finanțelor de a moderniza infrastructura vamală pentru a asigura o gestionare eficientă a 

frontierelor în interesul securității naționale și pentru a consolida mecanismele de combatere a contrabandei și fraudei la 

frontiere. Este o măsură extrem de bine venită, dat fiind faptul că Partidul Național Liberal a atras atenția, în repetate rânduri, 

asupra faptului că punctele noastre vamale nu beneficiază de scannere necesare contracarării operațiilor și acțiunilor cu caracter 

ilegal. Achiziția celor 26 de scanere este parte din proiectul „Dotarea birourilor vamale de frontieră cu sisteme de scanare 

autovehicule și containere (sisteme de securitate) și înființarea Centrului național de analiză imagistică în cadrul căruia se vor 

integra sistemele de scanare autovehicule și containere din dotarea A.V.R.”, semnat în cursul zilei de luni, 4 decembrie a.c. 

Beneficiarul proiectului este Autoritatea Vamală Română, iar finanțarea este asigurată din bugetul național și din bugetul 

Planului Național de Redresare și Reziliență.  

Printre obiectivele principale ale acestui demers se numără eficientizarea controlului vamal asupra mijloacelor de 

transport; integrarea sistemelor de securitate și realizarea monitorizării în timp real a analizelor imagistice asupra rezultatelor 

scanărilor efectuate cu echipamentele de scanat și îmbunătățirea calității și eficienței serviciilor prestate de echipele de control 

operativ. Deasupra acestora, obiectivul principal este diminuarea impactului negativ asupra încasărilor la bugetul de stat și 

consolidarea acestuia. Partidul Național Liberal, prin reprezentanții săi la nivel guvernamental și legislativ, lucrează zi de zi 

pentru consolidarea capacității statului de a-și îndeplini funcțiile, lucru de care beneficiază direct cetățeanul român. 

Vă mulțumesc!       

 

 

Deputat 

Vetuța Stănescu 
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*** 

PNL a elaborat un set de măsuri pentru creştere incluziunii financiare a românilor 
 

La inițiativa PNL, Parlamentul României a adoptat un act normativ deosebit de important pentru viitorul incluziunii 

financiare și a predictibilității acestui domeniu vital al evoluției pozitive a economiei naționale.  

Proiectul de lege pentru modificarea şi completarea unor acte normative, în scopul creşterii incluziunii financiare, a cărei 

coinițiator sunt, vine în sprijinul românilor care doresc să devină parte activă în procesul financiar, respectiv să fie implicați în 

toate componentele acestui mecanism. 

La modul concret, legea incluziunii financiare este destinată tuturor cetățenilor care doresc să fie sustenabili și rezilienți 

din punct de vedere bugetar și al optimizării balanței dintre venituri și cheltuieli. Practic, a definitiva un buget alocat tuturor 

disponibilităților financiare şi a-l monitoriza până la următorul salariu reprezintă o operațiune valabilă şi pentru persoanele cu 

venituri peste medie şi pentru cei care au salariul minim pe economie.  

Această inițiativă legislativă, votată majoritar de Camera Deputaților, în calitate de for decizional, va avea multiple 

beneficii. Pe de o parte, legea are rolul bine determinat de a oferi populației informațiile necesare cu privire la destinația sumelor 

de bani cheltuite, îndeosebi în ceea ce înseamnă repartizarea nejustificată a resurselor financiare. Pe de altă parte, noul act 

normativ va consolida demersurile derulate la nivel naţional de către PNL, în scopul diversificării și direcționării conceptului de 

educaţie financiară către segmentul cel mai important al populației, respectiv înspre milioanele de români care nu fac parte, în 

prezent, din niciun circuit financiar. Pentru a oferi alternative viabile cetățenilor care, din multiple motive, nu au acces la 

mecanismele financiare primare, inclusiv la deținerea unui card bancar, spre exemplu, legea incluziunii financiare va oferi 

instrumente la îndemâna oricui, destinate informării și pregătirii adecvate a românilor în relația cu finanțele de care dispun. 

Creșterea gradului de înțelepciune a cetățenilor în raport cu banii pe care-i câștigă reprezintă un alt efect pozitiv al 

propunerii legislative propuse de PNL. 

Nu în ultimul rând, noul act normativ va conferi un mediu propice creșterii gradului prosperității românilor, prin 

acordarea unor stimulente care or încuraja cetăţenii să participe cooperant la circuitul financiar.  

Sunt convinsă că, după promulgarea de către președinte, legea incluziunii financiare va avea consecințe pozitive pentru 

dezvoltarea unor proiecte inovative în acest domeniu, inclusiv inițierea unor demersuri concrete privind evoluția educaţiei 

financiare şi a accesului pe scară largă a românilor la serviciile financiare. 

 

Deputat 

Cristina Burciu 

 

*** 

 

Certificatul de atestare a originilor românești pentru produsele agroalimentare, un proiect important al PNL  

pentru salvarea fermierilor autohtoni 
 

Parlamentul României a votat un demers legislativ propus de PNL, a cărui coinițiator sunt, care reglementează instituirea 

schemei de certificare voluntară „De Origine România - DORˮ. 

Programul garantează în mod oficial faptul că produsul alimentar achiziţionat este realizat pe teritoriul României şi 

fabricat din materii prime de origine românească, fiind destinat exclusiv producătorilor şi procesatorilor autohtoni. 

Potrivit proiectului de lege, schema este voluntară și se aplică etichetării produselor agroalimentare care utilizează în 

procesul de fabricație materii prime de bază 100% românești. 

Pentru a beneficia de certificatul „De Origine România - DORˮ, solicitanții trebuie să transmită Ministerului Agriculturii 

și Dezvoltării Rurale un dosar, care cuprinde o cerere tip, atestatul de producător, lista produselor pentru care se solicită 

certificarea și înregistrarea, un caiet de sarcini, precum și o declarație pe proprie răspundere de atestare a originii ingredientului 

primar.  

Conform actului normativ, beneficiarii etichetării voluntare trebuie să dovedească îndeplinirea anumitor caracteristici de 

către produsul alimentar vizat de schemă.  

În situația produselor neprelucrate, solicitanții trebuie să prezinte probe potrivit cărora producția, cultivarea sau 

reproducerea, inclusiv recoltarea și mulsul, în cazul vacilor, ovinelor și caprelor, au loc pe teritoriul României. În cazul cărnii, 

de asemenea, aceasta trebuie să fie obținută de la animale născute, crescute și sacrificate în țara noastră.  
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Un alt criteriu este ca produsele de origine animală, altele decât carnea, să fie obținute de la animale crescute în România. 

Nu în ultimul rând, fabricarea preparatelor prelucrate trebuie realizate din produse neprelucrate din țară, în conținutul cărora este 

permisă utilizarea, în procent de până la 25% din greutatea acestora, conform reteței, a unor ingrediente care nu pot fi înlocuite 

cu ingrediente similare produse pe teritoriul României. 

Legea inițiată de parlamentarii liberali va fi extrem de eficientă, în contextul în care patrimoniul gastronomic național nu 

este valorificat la adevăratul potential și nu susține corespunzător valoarea adăugată autentică, creată de producătorii români, din 

cauza lipsei unei strategii clare de brand de țară și a predictibilității coerente din domeniul agroalimentar. 

Pe fondul vulnerabilității României în ceea ce privește balanta comercială cu produse agroalimentare și a afectării 

autonomiei alimentare naționale, prin pierderile înregistrate în ultima perioadă în sectoare strategice naționale, precum cel al 

cărnii de porc, panificația și produsele lactate, consider că intrarea în vigoare a acestei legi va diminua substantial pericolul 

închiderii altor unități de producție, precum și a pierderii securității alimentare locale, regionale și nationale. 
 

Deputat 

Maria Stoian 

 

*** 

Reglementarea inteligenței artificiale 

Dragi colegi,  

Ne apropiem de încheierea anului în care am fost martorii unor evoluții incredibile în domeniul tehnologiei. Am înțeles cu 

toții că societatea este într-o continuă mișcare și noi suntem nevoiți să ne adaptăm modul de trai și obiceiurile pentru a ne mișca 

odată cu ea. Însă, ca orice inovație, și inteligența artificială a fost subiectul a numeroase dezbateri la nivel național și mai ales 

european. Fiind un capitol nou, atractiv în special pentru generațiile tinere, întrucât simplifică viața considerabil, inteligența 

artificială s-a dezvoltat într-un ritm alert care, din păcate, poate permite și abuzuri, lucru pe care cu toții ne dorim să îl evităm. 

Din această perspectivă, acordul politic semnat la nivelul UE săptămâna trecută constituie un pachet legislativ fără precedent.  

După cum a menționat și comisarul european pentru piață internă, Thierry Breton, am devenit primul continent ce a 

introdus metode de reglementare a IA, după sesiuni extinse de negocieri. Pornind de la apariția sistemului ChatGPT, un 

generator de texte al companiei californiene OpenAI, a devenit mai mult decât evidentă amploarea pe care a putut să o ia 

fenomenul, alături de riscurile aferente. Circularea în social media a conținutului fals, creat cu ajutorul IA, dar și ușurința cu care 

opinia publică poate fi manipulată de imagini și video-uri înșelătoare a tras un semnal de alarmă pe care statele membre ale UE 

l-au auzit concomitent.   

Atingerea unui consens pentru a menține echilibrul dintre siguranță și asigurarea unei piețe libere și competitive a 

reprezentat o adevărată provocare. Pe de-o parte, europarlamentarii au insistat asupra unor mijloace de reglementare care să 

constrângă sistemul IA generative la anumite norme de integritate și transparență. Pe de altă parte, statele membre s-au temut că 

prea multe măsuri restrictive vor distruge potențialul de creștere a companiilor ce operează în acest domeniu. După negocieri 

extinse, s-a ajuns la un acord care rezolvă aceste griji.  

Ministrul francez al Digitalizării, Jean-Noël Barrot, a confirmat că prioritară este oferirea unui spațiu pentru Europa de a-

și dezvolta propriile tehnologii, dar și păstrarea autonomiei strategice. Viteza nu trebuie să primeze în locul calității.  

Concret, reglementările adoptate vizează doar sistemele catalogate ca având un „risc ridicat”, în domenii sensibile, 

precum „infrastructura critică, educaţia, resursele umane sau aplicarea legii”, se stipulează în spațiul public. Va fi asigurat un 

control uman asupra mașinii, utilizatorii vor fi informați când intră în contact cu IA și va fi implementat un sistem de 

management al riscurilor. Mai mult decât atât, ne asigurăm că valorile europene sunt aplicate la fiecare pas. Infracțiunile 

săvârșite vor fi sancționate cu amenzi și de 7% din cifra de afaceri (plafonul fiind de 35 de milioane de euro). Cel mai vizibil 

semn de progres în ceea ce privește adoptarea legislației în cauză se află însă la nivel instituțional, prin planul de creare a unui 

birou european al IA în cadrul Comisiei Europene.  

Avem reușite tangibile cu care să ne mândrim la final de an. Am fost martorii unor adevărate provocări, dar care doar ne-

au ambiționat să colaborăm și mai strâns în plan extern și intern, să punem în aplicare mereu instrumentele principale al 

democrației: dezbaterile și votul.  

Vă mulţumesc!          Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 
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Performanța energetică a clădirilor – între provocare și necesitatea de actualizare a cadrului  

de reglementare în acord cu noile prevederi europene 
 

Stimate domnule președinte de ședință, 

Doamnelor și domnilor deputați,  

Am depus în Parlamentul României, în vederea dezbaterii și adoptării, Propunerea legislativă pentru modificarea și 

completarea Legii nr.372/2005 privind performanța energetică a clădirilor. Această inițiativă reprezintă rezultatul consultărilor 

cu membrii comisiilor de specialitate, mediul academic și experții Ministerului Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației. 

Actuala propunere legislativă răspunde nevoii de a aduce claritate în ceea ce privește conceptele de anvelopă termică a 

clădirii și surse regenerabile de energie. În plus, este prevăzut în textul propunerii obligativitatea includerii unui raport de 

conformare nZEB (clădire cu consum aproape egal cu zero) în certificatul de urbanism emis de primărie. Standardele NZEB 

impun cerințe specifice pentru clădiri, orientate către utilizarea eficientă a energiei, iar acestea devin definitorii începând cu 

2026. 

Este esențial să dezvoltăm și să acționăm conform unei politici coerente în domeniul eficienței energetice în sectorul 

clădirilor. Această abordare va trebui susținută fără întrerupere de campanii de informare ample, astfel încât publicul să fie 

conștient de pașii necesari, beneficiile implicate și resursele financiare disponibile pentru renovare. Susținerea sectorului de 

construcții, mobilizarea fondurilor și asigurarea unei cadrul de reglementare predictibil sunt elementele cheie pentru a accelera 

procesul de renovare a clădirilor. 

Lansarea unui amplu program de renovare reprezintă o prioritate nu doar la nivel național, ci și european. Recent, 

Directiva privind Performanța Energetică a Clădirilor a ajuns la un acord provizoriu între Consiliul și Parlamentul European, 

stabilind instituirea de planuri naționale pentru renovare a clădirilor. Aceste planuri vor defini strategiile naționale de 

decarbonizare a parcului imobiliar și vor aborda obstacolele majore, inclusiv cele legate de finanțare, formare și atragerea forței 

de muncă calificate. 

Propunerea legislativă înregistrată în Parlamentul României pentru actualizarea legislației privind eficiența energetică în 

clădiri reprezintă un demers necesar, care se bucură de susținerea colegilor, indiferent de culoarea politică, reconfirmând 

angajamentul nostru pentru un viitor sustenabil și eficient  din punct de vedere energetic. 

Vă mulțumesc!      

Deputat 

Oana Özmen 

 

*** 

 

 

 

➢ Întrebări 
 

 

Adresată domnului Sorin Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Situația proiectului de ocolire a orașului Podu Iloaiei 

Stimate domnule ministru Sorin Grindeanu, 

Mă adresez dumneavoastră cu privire la un proiect de infrastructură critic pentru județul Iași: elaborarea Studiului de 

Fezabilitate pentru „Varianta de ocolire a orașului Podu Iloaiei”. Acest proiect este de o importanță vitală pentru ameliorarea 

situației de trafic din zonă și pentru fluidizarea circulației pe drumul european E583. 

Proiectul se confruntă cu întârzieri semnificative, iar stadiul actual al lucrărilor și a pregătirii documentației este incert. În 

mod specific, sunt preocupat de întârzierea în recepționarea Studiului de Fezabilitate, care a fost inițial programată pentru 

octombrie, dar care a suferit amânări repetate. Această situație are un impact negativ semnificativ asupra vieții locuitorilor din 

zonă și a celor care tranzitează regiunea. 
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Având în vedere aceste aspecte, vă rog să-mi furnizați informații referitoare la stadiul actual al proiectului, măsurile luate 

pentru accelerarea procesului și orice alte acțiuni pe care Ministerul Transporturilor le are în vedere pentru a asigura finalizarea 

în timp util a acestui proiect esențial pentru infrastructura rutieră a județului Iași.  

De asemenea, sunt interesat să aflu dacă există planuri pentru abordarea problemelor de management identificate în 

cadrul Direcției Regionale de Drumuri și Poduri Iași, care contribuie la întârzierile menționate. 

Cu stimă,      

Deputat 

Alexandru Muraru 

*** 

Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii și Dezvoltării Rurale 
 

Plata despăgubirilor producătorilor agricoli afectaţi de secetă 

 

Stimate domnule ministru, 

Direcţiile pentru Agricultură şi Dezvoltare Rurală judeţene nu au finalizat plata ajutoarelor acordate producătorilor 

agricoli care au suferit pagube din cauza secetei din vara trecută. Fermierii care au suferit prejudicii din cauza secetei urmează 

să primească despăgubiri bănești, în funcție de hectarele cultivate. 

La nivel naţional, se pare că este vorba despre sute de mii de producători agricoli afectaţi, suma totală fiind de ordinul a 

sute de milioane lei.  

Vă rog să îmi răspundeți: 

1. Care sunt restanţele avute în acest moment de MADR pentru plata despăgubirilor agricultorilor afectaţi de secetă în 

2022 şi 2023, atât la nivel naţional, cât şi în judeţul Cluj? 

2. Care este suma totală plătită în acest an de MADR producătorilor clujeni care au suferit pierderi din cauza fenomenelor 

meteorologice periculoase? 

Solicit răspuns scris.        Deputat 

Cristina Burciu 

 

*** 

Adresată domnului Cătălin-Marian Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Prospectele intrării României în Schengen în lunile următoare 

 

Stimate domnule ministru, 

Săptămâna trecută a avut loc la Bruxelles ultima reuniune a Consiliului Justiție și Afaceri Interne pe anul acesta, unde s-a 

aflat pe agenda zilei și aderarea României la spațiul Schengen. Din păcate, veștile nu sunt foarte optimiste. Ca și pași următori, 

parlamentul şi guvernul de la Haga ar urma să decidă dacă vor ridica veto-ul dat cu privire la aderarea Bulgariei la Schengen, iar 

mai apoi se va putea estima când se va da un vot unanim și pentru aderarea României.  

S-au făcut speculații despre organizarea unui Consiliu JAI extraordinar la sfârșitul lunii, în urma căruia ar fi inițiat 

procesul de aderare a României în două etape. Prima etapă ar putea avea loc chiar din martie, respectiv intrarea frontierelor 

aeriene în spaţiul Schengen. Un alt scenariu se referă la o potențială decizie de extindere a spațiului Schengen în COREPER, 

prin care abținerea Austriei nu ar opri complet procesul.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră: 

Care este cel mai plauzibil scenariu? 

Conform informațiilor apărute în spațiul public, Belgia ar adopta retorica Austriei în ceea ce privește nevoie de reformare 

a spațiului de liberă circulație, înainte de a fi extins, a precizat ministrul pentru Migrație Nicole de Moor. Sunt aceste declarații 

motiv de îngrijorare pentru noi?  

Solicit răspunsul scris.      

 

Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 
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Adresată domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului  
 

Migrarea forței de muncă 

Stimate domnule ministru, 

Fondul Monetar Internațional a publicat recent o analiză a pieței muncii din România, din perspectiva particularităților 

demografice ale țării, mai exact, din perspectiva unui trend al participării reduse a persoanelor apte pe piața muncii. Ne 

confruntăm cu un număr semnificativ mai mare de seniori raportat la tineri și cu a doua cea mai scăzută rată a activității 

populației pe piața muncii la nivelul UE, 66,8%. Concluzia la care s-a ajuns este următoarea: „Asta sugerează că măsurile de 

stimulare a participării la forța de muncă ar putea fi o modalitate naturală de a compensa cel puțin parțial efectele declinului 

demografic”, conform FMI. 

Natalitatea este pe un segment descendent, în timp ce numărul persoanelor calificate pentru muncă care aleg să emigreze 

se menține constantă. Însă, din 2017 până în 2022, numărul vizelor de muncă a crescut semnificativ, fapt datorat participării 

migranților din Ucraina și țări asiatice pe piața muncii. Per total însă, în România, vorbim de o forță de muncă îmbătrânită care 

afectează în timp productivitatea.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră: 

Cum credeți că va arăta situația în 2024, având în vedere că războiul din Ucraina continuă și este probabil ca România să 

mai primească refugiați? 

Cum ar putea fi persoanele stimulate mai eficient pentru a participa la forța de muncă?  

Solicit răspuns în scris. 

Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației  
 

Rezultatele testelor PISA 

Stimată doamnă ministru,  

Rezultatele recente ale testelor PISA nu arată încurajator pentru țara noastră. În 2022, au participat 690.000 de elevi din 

81 de state. Din România, 7.400 de elevi au susținut testul de competențe la Matematică, Lectură și Științe, cu un procent 

semnificativ mai mare de participanți din mediul urban. Din nefericire, doar 51% dintre elevi au putut atinge nivelul de bază la 

Matematică, respectiv 58% la Lectură. Aceste procente ne plasează pe ultimele locuri în UE, fiind identificate și discrepanțe 

mari între rezultatele din mediul rural și urban.  

Cu toate că suntem printre puținele țări ale căror rezultate nu au fost afectate de pandemia de COVID-19, conform datelor 

colectate de OECD, a fost semnalată o altă situație îngrijorătoare, ce se referă la decalajul dintre mediul rural și urban. Despre 

acest aspect, ați susținut că: „Avem nevoie și de un pachet de măsuri sociale pentru ca fiecare familie să aibă un nivel social 

care să-i permită să nu depindă de aportul elevului în gospodărie în detrimentul activității lui la școală”. 

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  

- Va fi acest pachet de măsuri sociale o prioritate în 2024? 

- Cum s-ar putea investi mai eficient în pregătirea profesorilor? 

Solicit răspuns în scris.  

 

Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 

 

Adresată domnului Sebastian Burduja, ministrul Energiei 
 

Potențialul eolian al Mării Negre 
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Stimate domnule ministru,  

Dobrogea este cotată ca având cel mai mare potențial de dezvoltare a energiei eoliene din Europa de Sud-Est, arată un 

studiu al Erste Group efectuat în 2010. În momentul de față, nu mai poate fi integrată nici o capacitate în zona Dobrogei, deci 

construirea de proiecte noi pentru moment, nu este posibilă. Așadar, investitorii și-au mutat focusul asupra Mării Negre, prin 

proiecte de instalare a turbinelor offshore. O companie și-a exprimat deja intenția de a investi 12 miliarde de euro într-un proiect 

de 3000 MW.  

Marea Neagră are un potențial de peste 70 GW datorită vânturilor care bat dinspre România, dar locurile de instalare a 

parcurilor eoliene offshore trebuie alese cu atenție pentru a evita ariile protejate, anumite zone de pe fundul mării – considerate 

în mare parte situri arheologice –, zonele turistice și cele de interes strategic și militar.  

Banca Mondială aproximează potențialul eolian offshore al țării noastre la 76 GW- 22 GW, turbine fixe şi 54 GW- 

turbine plutitoare. Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră: 

- Cât din potențialul eolian real al Mării Negre ar putea fi exploatat anul viitor? 

- Când ar putea fi adoptat un proiect de lege privind reglementarea sectorului eolian offshore? 

Solicit răspuns în scris.  

 

Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 

 

Adresată Doamnei Alina Gorghiu, ministrul Justiției  

 

Legea fugarilor 

Stimată domnă ministru, 

La finalul lunii noiembrie, a fost adoptat un proiect de lege ce presupune modificarea Codului Penal pentru a pedepsi 

suplimentar persoanele condamnate care părăsesc țara pentru a nu merge la închisoare. Denumită „legea fugarilor”, cetățenii 

condamnați care în 7 zile nu se prezintă pentru a-și executa pedeapsa vor avea sențința suplimentată între 6 luni, respectiv 3 ani. 

Proiectul a fost votat cu 230 de voturi „pentru” în Camera Deputaților.  

Ulterior, Înalta Curte Casație și Justiție (ICCJ) a atacat legea la CCR pe fondul îngrădirii dreptului la un proces echitabil 

și a dreptului la libertate. 

Conform declarațiilor făcute, ați fi deschisă la propuneri din partea CCR pentru ca inițiativa, o pârghie importantă de 

pedepsire a celor care se consideră mai presus de lege, să fie declarată constituțională și să poată intra în aplicare.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră: 

- Cum ar putea fi modificată legea pentru a fi declarată constituțională?  

- Când anticipați că va intra legea în aplicare? 

Solicit răspuns în scris.          

 

Deputat 

Mugur Cozmanciuc 

 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății 
 

Lipsa unui medic neurolog la spitalul din Tecuci 

Stimate domnule ministru, 

Vă aduc la cunoștință o situație alarmantă de la nivelul spitalului Anton Cincu din Tecuci, unitate care se află în 

subordinea Consiliului Județean Galați.  

Problema care mi-a fost semnalată de către un tecucean cu dizabilități este următoarea: la spitalul din Tecuci nu există un 

medic neurolog, deși există foarte multe persoane care au nevoie de această specializare. Din cauza acestei situații, tecucenii 

sunt nevoiți să meargă pentru tratament în municipiul Galați sau în alte orașe pentru a se trata.  

Domnule ministru, având în vedere cele expuse, aș dori să îmi spuneți dacă sunteți la curent cu situația de la spitalul din 

Tecuci și ce măsuri pot fi luate pentru ca pacienții din Tecuci să poată beneficia de serviciile unui medic neurolog 
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Menționez că doresc răspunsul în scris. 

Vă mulțumesc!          Deputat  

George-Cătălin Stâncă 

*** 

Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Lotul  5 Pitești – Curtea de Argeș al Autostrăzii A1 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile găsite în presă reiese că dumneavoastră declarați că în urma vizitei pe șantierul lotului 3 Pitești-Curtea de 

Argeș al Autostrăzii A1, lucrările au ajuns la un progres de aproximativ 55% și estimați că anumite tronsoane din acest lot ar 

putea fi puse in circulație anul viitor înaintea termenului contractual. 

Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

- Care sunt segmentele din lotul 5 Pitești – Curtea de Argeș al Autostrăzii A1 care vor fi puse fi puse în circulație în anul  

2024? 

- Care este data pe care o considerați optimă pentru punerea în circulație a segmentelor respective? 

- Care este data pe care o considerați optimă pentru punerea în circulație a întregului lot 5 Pitești – Curtea de Argeș al  

Autostrăzii A1? 

Cu stimă,                   Deputat  

Radu-Marin Moisin 

 

*** 

Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Magistrala CFR Braşov-Sighişoara 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile găsite în presă reiese că dumneavoastră admiteți că lucrările la Magistrala CFR Brașov-Sighișoara 

înregistrează întârzieri semnificative și că doar două dintre cele patru utilaje care vor face săpăturile pentru tunelurile în munți 

sunt pregătite în acest moment. În același timp dumneavoastră afirmați că România nu va pierde fondurile europene accesate 

pentru aceste investiții, iar aceste investiții trebuie să meargă în ritm alert. 

Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

- Care sunt măsurile reale și concrete pe care le considerați optime pentru accelerarea  

proiectului de modernizare a Magistralei CFR Brașov-Sighișoara și respectarea termenelor impuse de Programul CEF? 

- Care sunt măsurile de control și monitorizare a contractului cu constructorul pentru a asigura  

progresul corespunzător al proiectului și evitarea viitoarelor întârzieri? 

Cu stimă,           Deputat 

Radu-Marin Moisin 

 

*** 

Adresată domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
  

Stadiul înființării celor 100 de noi subunități de pompieri și SMURD 

Stimate domnule inspector general, 

Din informațiile găsite în presă în data de 08.03.2022 furnizate de site-ul Agerpres1 reiese că Ministerul Afacerilor Interne 

și Inspectoratul General pentru Situații de Urgență (IGSU) au anunțat planurile de înființare a 100 de noi subunități de pompieri, 

cu un accent deosebit pe extinderea acestor servicii în mediul rural, inițiativă care vine în contextul unei preocupări crescute 

pentru îmbunătățirea capacității de reacție la situații de urgență în întreaga țară. 

Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

 
1 https://www.agerpres.ro/social/2022/08/03/raed-arafat-avem-un-proiect-prin-care-urmarim-infiintarea-a-100-noi-unitati-de-pompieri--

959178 
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Care sunt măsurile concrete pe care Inspectoratul General pentru Situații de Urgență (IGSU) le-a luat pentru a asigura o 

implementare eficientă a proiectului de înființare a celor 100 de noi subunități în zonele rurale și pentru a obține fondurile 

europene necesare pentru acest demers? 

Care este numărul total de subunități noi înființate de care va beneficia județul Cluj în urma implementării acestui proiect 

și care este locația exactă a acestora? 

          Deputat 

Radu-Marin Moisin 

 

*** 

Adresată domnului Sorin Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 
 

Tronsonul 2 al Autostrăzii Sibiu-Făgăraș 

Stimate domnule ministru, 

Din informațiile găsite în presă reiese că CNAIR (Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere) a 

desemnat câştigătorul pentru proiectarea şi execuţia tronsonului 2 al Autostrăzii Sibiu – Făgăraş. 

Având în vedere cele menționate mai sus, doresc să vă adresez următoarele întrebări: 

Care este data pe care o considerați realistă pentru punerea în circulație a tronsonului 2 al Autostrăzii Sibiu-Făgăraș? 

Care este data pe care o considerați optimă pentru punerea în circulație a întregii Autostrăzi Sibiu-Făgăraș? 

Cu stimă,               

Deputat 

Ra 

du-Marin Moisin 

*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  
 

Realizarea celor peste 200 de centre comunitare integrate 

Stimate  domnule ministru, 

Din informațiile găsite în presă reiese că dumneavoastră declarați că vor fi realizate peste 200 de centre comunitare 

integrate, centre care vor fi realizate prin Planul Național de Redresare și Reziliență (PNRR)2. 

1. Câte dintre cele peste 200 de centre comunitare integrate vor fi realizate în județul Cluj? 

2. Care sunt criteriile în funcție de care vor fi distribuite aceste centre la nivelul județului Cluj? 

Cu stimă, 

Deputat 

Radu-Marin Moisin 

*** 

 

 

➢ Interpelare 

 

Adresată: domnului Ștefan-Radu Oprea, ministrul Economiei, Antreprenoriatului și Turismului  

De către: doamna Elena Hărătău, deputat 

Obiectul interpelării: Dezvoltarea agroturismului din judeţul Bacău  

 

Stimate domnule ministru, 

În ciuda unui început dificil, agroturismul românesc a cunoscut o continuă dezvoltare în ultimii ani, în prezent existând 

premisa certă că sectorul respectiv al turismului va reuşi să contribuie consistent la bugetul naţional.  

Eforturile proprietarilor din domeniu de a investi şi a rezista în sistemul concurenţial actual trebuie însă dublate de rolul 

esenţial pe care îl are, fără îndoială, Ministerul pe care îl conduceți.  

Vă rog să îmi răspundeți:  

1. Care sunt proiectele MEAT, finalizate sau în derulare, pentru susţinerea dezvoltării sectorului agroturistic românesc?  

 
2 https://www.agerpres.ro/sanatate/2023/11/20/alexandru-rafila-peste-200-de-centre-comunitare-integrate-vor-fi-realizate-prin-pnrr--1206730 
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2. Care este situaţia unităţilor agroturistice din judeţul Bacău, respectiv câte dintre acestea sunt funcţionale?  

3. Ce proiecte are MEAT în vederea stimulării turismului rural în următoarea perioadă?  

Solicit răspuns scris.  

*** 

 

 

 

 

 

Grupul parlamentar al Uniunii  

Democrate Maghiare din România 

 

 

 

 

➢ Declarații 

Nu lăsăm pe nimeni în urmă! 

Ziua Internaţională a Persoanelor cu Dizabilităţi 

 

Marcată în fiecare an la 3 decembrie, Ziua Internaţională a Persoanelor cu Dizabilităţi a fost stabilită de către Adunarea 

Generală a ONU în 1992, prin Rezoluţia 47/3, pentru a marca încheierea Deceniului Naţiunilor Unite dedicat persoanelor cu 

dizabilităţi (1983-1992).  

În semn de solidaritate cu persoanele cu dizabilități, prin celebrarea acestei zile se urmărește mobilizarea susţinerii 

demnităţii, drepturilor şi bunăstării persoanelor cu dizabilităţi și sensibilizarea opiniei publice cu privire la avantajele care ar 

rezulta din integrarea persoanelor cu dizabilităţi în fiecare aspect al vieţii politice, sociale, economice şi culturale. 

Convenţia privind drepturile persoanelor cu handicap, adoptată în 2006 şi semnată de 180 de ţări, promovează drepturile 

şi bunăstarea persoanelor cu dizabilităţi în vederea implementării Agendei pentru Dezvoltare Durabilă 2030 şi a altor formate 

internaţionale de dezvoltare, cum ar fi Cadrul de la Sendai pentru reducerea riscului de dezastre, Carta privind incluziunea 

persoanelor cu handicap în acţiunile umanitare, Noua Agendă Urbană şi Agenda de acţiune de la Addis Abeba privind 

finanţarea pentru dezvoltare. 

Ziua internaţională a persoanelor cu dizabilităţi trebuie să se concentreze pe  soluții de accedere a acestor persoane la 

dezvoltarea incluzivă, echitabilă şi durabilă, aşa cum se prevede în Agenda pentru Dezvoltare Durabilă 2030, care se angajează 

să "nu lase pe nimeni în urmă" şi recunoaşte dizabilitatea ca fiind o problemă esenţială, care trebuie luată în considerare în 

implementarea celor 17 Obiective de Dezvoltare Durabilă. Domeniile cu probleme specifice persoanelor cu dizabilităţi la care se 

face referire în Obiectivele de Dezvoltare Durabilă (ODD) privesc educaţia, creşterea şi ocuparea forţei de muncă, inegalitatea, 

accesibilitatea aşezărilor umane etc. 

Tema Zilei internaţionale a persoanelor cu dizabilităţi este: "Uniţi în acţiune pentru a salva şi atinge Obiectivele de 

Dezvoltare Durabilă pentru, cu şi de către persoanele cu dizabilităţi" și cere tuturor să lucreze împreună pentru a face lumea 

mai bună şi mai echitabilă pentru persoanele cu dizabilităţi. 

În România, în evidențele ANPDCA, la sfârșitul lunii iunie 2023, figurau peste 80.000 de copii cu dizabilități, dintre care 

50.000 încadrați în grad de handicap grav. 

Organizaţia Mondială a Sănătăţii arată că, în prezent, peste 1,3 miliarde de oameni, respectiv circa 16% din populaţia 

lumii, se confruntă cu anumite forme de dizabilitate, și mai mult de 100 de milioane de persoane cu dizabilităţi sunt copii, iar 

probabilitatea ca aceştia să se confrunte cu violenţa este de patru ori mai mare decât în rândul copiilor fără probleme. 80% dintre 

persoanele cu dizabilităţi trăiesc în ţări în curs de dezvoltare, conform Programului ONU pentru Dezvoltare. În 2022, OMS a 

lansat Raportul global privind echitatea în sănătate pentru persoanele cu dizabilităţi care prezintă abordările şi acţiunile pe care 

ţările le pot întreprinde pentru a aborda inechităţile în materie de sănătate pe care le experimentează persoanele cu dizabilităţi.  

În România și nu numai, numărul persoanelor care se confruntă cu dizabilităţi este în creştere din cauza creşterii 

afecţiunilor cronice de sănătate şi a îmbătrânirii populaţiei. Dizabilitatea este o problemă a drepturilor omului, persoanele cu 

dizabilităţi fiind supuse unor încălcări multiple ale drepturilor lor, inclusiv prin acte de violenţă, abuz, prejudecăţi şi lipsă de 

respect din cauza dizabilităţii lor, care se intersectează cu alte forme de discriminare, bazate pe vârstă şi sex, printre alţi factori. 
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Persoanele cu dizabilităţi se confruntă, de asemenea, cu piedici, stigmatizare şi discriminare atunci când accesează servicii şi 

strategii legate de sănătate. 

UDMR promovează politici sociale și familiale care au menirea de a crea o bază legislativă care facilitează incluziunea, 

reduce și înlătură barierele existente în viața de zi cu zi a persoanelor cu dizabilități. 

Afirmăm că conștientizarea faptului că fără deschidere, suport și parteneriat pierdem valoarea umană, profesională a 

semenilor noștri care au dizabilități. Suntem convinși că parteneriatele intergeneraționale pe de o parte, creșterea rolului familiei 

în societate, pe de altă parte sunt direcții care trebuie urmărite pentru a crește capacitatea de incluziune a societății. Este necesară 

o acțiune concertată, amplă, perseverentă prin care să creăm cât mai multe posibilități pentru o viață activă, fără bariere pentru 

toți membrii societății. 

Ziua de 3 decembrie reprezintă un prilej pentru noi toți de a condamna ferm toate formele de discriminare și excluziune 

socială a persoanelor cu dizabilități şi o şansă pentru a fi solidari cu cei vulnerabili, pentru a ne asumăm efortul de a construi o 

viaţă fără bariere în care promovarea înţelegerii dizabilităţii şi mobilizarea tuturor pentru asigurarea unei vieţi demne, egale din 

punct de vedere a drepturilor şi bunăstării persoanelor cu dizabilităţi să primeze. 

 

Deputat 

Biró Rozália-Ibolya 

 

*** 

 

Ziua internaţională a drepturilor omului 

Stimați colegi, 

Ziua de 10 decembrie 2023 marchează cea de-a 75-a aniversare a unuia dintre cele mai inovatoare angajamente globale 

din lume: Declaraţia Universală a Drepturilor Omului (UDHR). . Acest document de referință consacră drepturile indivizibile, 

inalienabile, interdependente și interconectate la care orice persoană are dreptul ca ființă umană - indiferent de rasă, culoare, 

religie, sex, limbă, opinie politică sau de altă natură, origine națională sau socială, proprietate, naștere sau alt statut, iar 

promovarea și apărarea lor reprezintă un imperativ pentru menținerea demnității umane.  

Declaraţia a fost proclamată de Adunarea Generală a Naţiunilor Unite la Paris la 10 decembrie 1948 şi stabileşte, pentru 

prima dată, drepturile fundamentale ale omului care trebuie protejate universal. ''Declaraţia Universală arată calea către valori şi 

abordări comune care pot ajuta la rezolvarea tensiunilor şi la crearea securităţii şi stabilităţii la care lumea noastră râvneşte.", a 

punctat secretarul general al ONU, Antonio Guterres, cu ocazia lansării Iniţiativei ''Drepturile Omului 75'', în decembrie 2022. 

Astfel, se lansează o inițiativă de un an, axată pe universalitate, progres și implicare,  care va culmina cu un eveniment la nivel 

înalt în decembrie 2023, care va anunţa promisiuni şi idei globale pentru o viziune asupra viitorului drepturilor omului. 

''Declaraţia Universală arată calea către valori şi abordări comune care pot ajuta la rezolvarea tensiunilor şi la crearea 

securităţii şi stabilităţii la care lumea noastră râvneşte.", a punctat secretarul general al ONU, Antonio Guterres, cu ocazia 

lansării Iniţiativei ''Drepturile Omului 75'', în decembrie 2022. Iniţiativa ''Drepturile Omului 75'' urmăreşte să schimbe busola 

înţelegerii şi acţiunii către o mai bună cunoaştere a universalităţii Declaraţiei şi a activismului asociat cu aceasta. 

Declarația Universală a Drepturilor Omului ne împuternicește pe toți. Principiile consacrate în declarație sunt la fel de 

relevante astăzi ca și în 1948. Trebuie să ne apărăm drepturile noastre şi ale altora. Putem lua măsuri în viața noastră de zi cu zi, 

pentru a susține drepturile care ne protejează pe toți și, prin urmare, să promovăm rudenia tuturor ființelor umane. 

Sloganul din acest an al Zilei internaţionale a drepturilor omului este: „Consolidarea și susținerea culturii drepturilor 

omului în viitor” iar tema anului 2023 este “Libertate, Egalitate și Justiție pentru Toți” 

De adoptare, UDHR a servit drept bază pentru un sistem extins de protecție a drepturilor omului, care astăzi se 

concentrează și asupra grupurilor vulnerabile, cum ar fi persoanele cu dizabilități, popoarele indigene și migranții. Cu toate 

acestea, promisiunea UDHR, de demnitate și egalitate în drepturi, a fost supusă unui asalt susținut în ultimii ani. Pe măsură ce 

lumea se confruntă cu provocări noi și în curs de desfășurare – pandemii, conflicte, inegalități explozive, sistem financiar global 

falimentar moral, rasism, schimbări climatice – valorile, iar drepturile consacrate în UDHR oferă ghiduri pentru acțiunile 

noastre colective care nu lasă pe nimeni în urmă. 

Egalitatea între femei și bărbați reprezintă un drept fundamental al omului, o valoare comună a Uniunii Europene și o 

condiție necesară pentru îndeplinirea obiectivelor de creștere, ocupare a forței de muncă și coeziune socială la nivelul UE. 
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Egalitatea de gen ca principiu al drepturilor omului și al drepturilor femeilor ca o parte inalienabilă, integrală și 

indivizibilă a drepturilor universale ale omului, este definită ca o premisă pentru realizarea justiției sociale și ca o condiție sine 

qua non a democrației.  

Integrarea perspectivei de gen este abordarea aleasă de sistemul Organizației Națiunilor Unite și de comunitatea 

internațională în vederea realizării de progrese în domeniul drepturilor femeilor și ale fetelor, ca subset al drepturilor omului, 

căruia Organizația Națiunilor Unite îi este dedicată. Acesta nu reprezintă un scop sau un obiectiv în sine. Este o strategie de 

implementare a unui nivel mai mare de egalitate pentru femei și fete în raport cu bărbații și, respectiv, cu băieții. 

În perspectiva celor menționate mai sus, trebuie să subliniez realitatea pe de scena economică și politica românească, 

unde observăm următoarele: în viața economică, antreprenorii femei, fondatoare de start-up-uri, femei în structuri decizionale la 

nivelul întâi al societăților comerciale, reprezintă un procent de aproximativ 33% din totalul firmelor existente, fiind departe de 

egalitate, iar în viața politică, acest procent se află în jurul a 20%. Unele partide politice au organizații de femei, structuri care au 

menirea de a concentra eforturile femeilor din acea formațiune politică, iar altele nu au, din păcate, această structură. Chiar dacă 

există în majoritatea partidelor, organizațiile de femei nu au buget propriu pentru a susține financiar activitatea pe care o 

desfășoară în cadrul organizației.   

UDMR se constituie într-un exemplu prin susținerea desfășurării tuturor evenimentelor inițiate de Organizația de femei, 

suportul acestei formațiuni reprezintă o valoare adăugată la activitatea de ansamblu a partidului. 

În societatea românească de astăzi, mentalitatea comunității nu este suportivă pentru a realiza o egalitate reală de șanse 

între femei și bărbați, fiind necesară existența unor reglementări interne a formațiunii politice, respectiv a cadrului legislativ 

aferent care să asigure o cotă, o reprezentativitate obligatoriu fixă în structurile decizionale, respectiv liste de candidați pentru 

alegerile parlamentare, județene și locale. La acest capitol, trebuie să precizez pasul important realizat de UDMR care, prin 

modificarea adusă statutului, a regulamentului de funcționare a formațiunii, a stabilit cota fixă de participare de 15% pentru 

femei, respectiv de 15% pentru tineri în structurile decizionale județene și naționale ale partidului. Totodată, trebuie menționat 

că UDMR a dat și prima femeie vicepremier al Guvernului României, de care suntem foarte mândri. Desigur, suntem încă 

departe de egalitatea reală 50-50% în toate domeniile de activitate din țară, dar, chiar datorită acestui motiv, fiecare măsură, 

reglementare care are menirea de a lărgi șansele participării femeilor în structurile decizionale are o importanță majoră. Doar 

prin dialog, cu argumente, prin respect reciproc vom avea șansa ca, în viitorul apropiat, să atingem o reprezentativitate 

semnificativă, de 33% și să ajungem la nivelul mediu al Uniunii Europene, iar pe termen mediu la un raport echitabil de 40-

45%. 

Convenția Consiliului Europei privind prevenirea și combaterea violenței împotriva femeilor și a violenței domestice 

(Convenția de la Istanbul) definește în mod explicit violența față de femei ca o încălcare a drepturilor omului și ca o formă de 

discriminare împotriva femeilor, care este, de asemenea, unică în ceea ce privește domeniul de aplicare și modul de abordare, 

care are la bază o înțelegere de gen a violenței împotriva femeilor și a violenței domestice. Convenția prevede prima definiție 

obligatorie din punct de vedere juridic a noțiunii de gen (articolul 3 litera (c)). 

La celebrarea a 75 de ani de la Declaraţia Universală a Drepturilor Omului, să ne amintim că nu este doar un document 

istoric, ci un testament viu al umanităţii noastre împărtăşite, un ghid atemporal. În pofida conflictelor care ne pot diviza, cu 

scopul atingerii păcii, dreptăţii şi egalităţii avem de descoperit baza noastră comună. Împreună, putem vizualiza un viitor unde 

drepturile fiecărui individ sunt asigurate, conflictele sunt rezolvate prin dialog şi pacea prevalează. 

Îmbrăţişând limbajul universal al drepturilor omului, o limbă care promite libertate, egalitate şi dreptate pentru toţi, putem 

trece peste provocările care par insurmontabile. 

Vă mulțumesc pentru atenție,        Deputat 

Biró Rozália-Ibolya 

*** 

 

Vocile noastre sunt unite! 

Stimați colegi, 

„16 zile de activism împotriva violenței asupra femeilor” – Astăzi despre aceste zile vreau să vă vorbesc. O campanie 

internațională, care își propune să informeze, să sensibilizeze publicul larg asupra fenomenul violenţei împotriva femeilor. 

Totodată să evidențieze efectele grave atât asupra femeii, cât și asupra familiei, în general. 

Anual, data de 25 noiembrie, Ziua internațională pentru eliminarea violenței împotriva femeilor, marchează începutul 

campaniei de 16 zile, care durează până la data de 10 decembrie, care este Ziua internațională a drepturilor omului. Campania 
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unește forțele împotriva opresiunii și discriminării la care sunt supuse femeile și fetele, și demonstrează că fiecare dintre NOI 

trebuie să depunem efort pentru a crea un mediu, liniștit și armonios.  

Pe parcursul întregului an, zi de zi, Organizația de femei a UDMR se implică activ organizând zeci de evenimente și 

activități împreună cu comunitățile locale, tineri și studenți pentru a conștientiza importanța combaterii acestui fenomen. 

Noi toți: femei și bărbați, fete și băieți, fiice și fii, bunci și bunicuțe, familiști și persoane singure, HAIDEȚI să respectăm 

principiile fundamentale ale drepturilor omului – inclusiv cele ale femeilor. 

Campania de 16 zile nu este doar o perioadă, ci și un apel la acțiune, prin care atragem atenția asupra violenței în familie, 

despre care ar trebui să discutăm pentru a conștientiza fenomenul. Fenomenul, prin care zilnic suferă milioane de persoane, 

trăind izolați, intimidați și simțind violență în propriile locuințe, la locul de muncă sau pe stradă, doar pentru că s-au născut 

femei. 

În România, o femeie este bătută sau abuzată la fiecare treizeci de secunde. Când ajungi acasă, în locuința ta, aici ar trebui 

să fie cel mai cald și sigur loc, totuși, acolo, majoritatea femeilor sunt supuse celei mai mari și dureroase violențe. 

Este important să sprijinim NU doar prin vorbe, ci și prin fapte pe cele care devin victime ale violenței domestice. Pe 

lângă îmbunătățirea legislației, trebuie să subliniem importanța prezenței autorităților, pentru a crește securitatea acestor 

persoane devenite vulnerabile (sau mai vulnerabile). De asemenea, e extrem de importantă sprijinirea organizațiilor non-

guvernamentale, deoarece acestea se întâlnesc direct cu realitatea tristă și se confruntă zilnic cu cazuri care necesită ajutor 

imediat din partea specialiștilor și a autorităților. 

NOI, alături de organizațiile non-guvernamentale și specialiști, trebuie să analizăm măsurile de gestionare a tuturor 

formelor de violență împotriva femeilor și să creștem eficiența acestora. Trebuie să asigurăm finanțarea din bugetul de stat a 

centrelor destinate victimelor violenței domestice, mai ales a celor de urgență, pentru a funcționa conform standardelor și a oferi 

srijin imediat celor aflați în nevoie. 

Avem un obiectiv comun: combaterea acestui fenomen. Trebuie să acționăm împreună și să fim uniți în a NU TORELA 

nicio formă de violență domestică. 

Deputat 

Csép Éva Andrea 

*** 
 

 

 

➢ Întrebări 

 

Adresată doamnei Cristina Florentina Stanca, președintele Autorității Naționale pentru Restituirea Proprietăților 

 

Stadiul soluționării dosarului de despăgubirii 58012/CC/2022 

 

La cabinetul meu parlamentar au fost în audiență Illyefalvi – Farkas Pavel și Illyefalvi – Farkas Ilona,  ambii domiciliați 

în comuna Gilău, sat. Gilău, strada Republicii nr.746, jud.Cluj,  care doreau să se informeze cu privire la stadiul dosarului de 

despăgubire depuse de aceștia prin care au solicitat restituirea imobilului situat în municipiul Cluj – Napoca, strada Dâmboviței 

nr.54, jud.Cluj.  

Prefectura județului Cluj prin adresa nr.15316/IV/I din data de 20.11.2014 a comunicat că dosarul a fost înregistrat la 

Autoritatea Națională pentru Restituirea Proprietăților la poziția 47 având nr. 58012/CC/2014  

Prin adresa nr. 19317/RG/2015 Autoritatea Națională pentru Restituirea Proprietăților a comunicat faptul că dosarul va fi 

soluționat cel târziu până la data de 06.11.2019. 

La data de 05.10.2022 urmare a analizării dosarului petenților, Autoritatea Națională pentru Restituirea Proprietăților a 

solicitat declarație pe proprie răspundere autentificată din cuprinsul căreia să rezulte dacă suprafața de teren a făcut obiectul 

reconstituirii dreptului de proprietate în baza legii fondului funciar.  Precizez faptul că prin adresa amintită anterior, din eroare 

au fost menționate alte persoane, care nu au fost parte în dosar, neavând legătură cu  terenul în discuție și pentru care s-au 

acordat despăgubiri. Având în vedere apariția acestor persoane, petenții au fost nevoiți să dea declarație pe propria răspundere 

din cuprinsul căreia să rezulte dacă suprafața de teren a făcut obiectul reconstituirii dreptului de proprietate în baza legii 

fondului funciar. Consider că această eroare a condus la tergiversarea soluționării dosarului, deșii la data ultimei adrese emise de 

către ANRP (05.10.2022) termenul de soluționare a dosarului era deja demult depășit (06.11.2019). 

Întrebări:  
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1) În ce stadiu de soluționare se află dosarul nr. 58012/CC/2022 ? 

2) Cât timp mai necesită soluționarea acestui dosar având în vedere că demersul de restituire a fost inițiat din anul 2014? 

Solicităm răspuns în scris. 

Deputat 

Szabó Ödön 

*** 

 

Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

   În atenția Autorității pentru Reformă Feroviară 

 

Asigurarea continuității călătoriei pe ruta Oradea – Cluj Napoca  

pentru pasagerii companiilor de călătorie pe calea ferată 

 

Vestea demarării lucrărilor la proiectul de Electrificare și reabilitare a liniei de cale ferată Cluj Napoca – Oradea – 

Episcopia Bihor nu poate fi decât îmbucurătoare, sistemul feroviar al României se modernizează în sfârșit. Cu toate acestea, la 

biroul meu parlamentar am primit numeroase sesizări referitoare la modul scandalos, așa a fost caracterizat de cei mai mulți 

cetățeni, în care operatorul public de transport feroviar înțelege să se achite de obligațiile de asigurare a serviciului public pentru 

călători între Oradea și Cluj Napoca. Pe această rută se deplasează mii de studenți din județul Bihor care studiază în Cluj Napoca 

și care, fără o transbordare cu autobuze pe rutele închise nu beneficiază de facilitățile de călătorie reglementate în Legea nr. 

199/2023 a învățământului superior. 

Presa, centrală și locală deopotrivă, a publicat informații contradictorii (https://www.euronews.ro/articole/trenurile-intre-

cluj-napoca-si-oradea-nu-vor-mai-circula-din-2024-timp-de-doi-ani; https://www.ebihoreanul.ro/stiri/cum-vor-circula-trenurile-

intre-oradea-si-cluj-incepand-de-duminica-10-decembrie-183105.html); de la încetarea circulației trenurilor sau reducerea 

numărului de trenuri și până la alternative cu tranbordare, transbordare doar pe anumite tronsoane etc. Totodată, operatorii 

feroviari nu pun la dispoziția publicului interesat informațiile necesare, astfel încât planificarea unei călătorii să fie posibilă, 

tocmai acum, în prag de vacanță și de sărbători, provocând un val uriaș și justificat de nemulțumiri. 

1. Care sunt soluțiile de transbordare pe care le va pune în aplicare CFR pe tronsoanele pe care efectiv se lucrează? 

2. Ce soluții alternative puneți la dispoziția călătorilor, astfel încât serviciul de transport feroviar să fie furnizat celor care 

doresc să apeleze la el, având în vedere caracterul public al acestui serviciu și sursele publice de finanțare ale acestuia?  

3. Ce măsuri, legislative, legale și de tragere la răspundere a celor vinovați, veți lua astfel încât să fie rezolvată problema 

comunicării informațiilor esențiale publicului afectat, dar și ca pe viitor sincopele în informarea publicului călător să nu se mai 

întâmple?  

Solicit răspuns în scris. 

Deputat 

Szabó Ödön 

 

*** 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.euronews.ro/articole/trenurile-intre-cluj-napoca-si-oradea-nu-vor-mai-circula-din-2024-timp-de-doi-ani
https://www.euronews.ro/articole/trenurile-intre-cluj-napoca-si-oradea-nu-vor-mai-circula-din-2024-timp-de-doi-ani
https://www.ebihoreanul.ro/stiri/cum-vor-circula-trenurile-intre-oradea-si-cluj-incepand-de-duminica-10-decembrie-183105.html
https://www.ebihoreanul.ro/stiri/cum-vor-circula-trenurile-intre-oradea-si-cluj-incepand-de-duminica-10-decembrie-183105.html
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Grupul parlamentar al Uniunii Salvați România 

 

➢ Declarații 

 

 

PNL-PSD au datoria să nu creeze „o rută ocolitoare” pentru Iași, la împărțirea bugetului 

 

Când se va vota bugetul pentru anul 2024, am să fiu minut de minut prezent, pentru ca Iașul să nu mai fie tăiat de pe listă, 

când ar trebui să primească bani. Luați aminte că nu veți umple sala ca să nu fiți deranjați la împărțirea banilor! 

Dacă se va observa că amendamentele pe care le-am depus sunt în mare, aceleași ca anul trecut, înseamnă că PNL și PSD 

nu au făcut nimic pentru regiunea Moldovei. Pe scurt, avem o listă lungă de proiecte și un bloc politic care taie totul acolo unde 

nu se poate lipi de vreun câștig. 

Voi fi la Parlament să solicit fonduri pentru Sala Polivalentă, pentru mult promisul spital regional, pentru relocarea 

Penitenciarului, pentru autostradă, pentru varianta de ocolire de la Târgu Frumos, Pașcani, pentru reabilitarea școlilor ieșene, 

astfel încât să nu mai existe nicio unitate cu wc în curte. Nu venim să colecționăm voturi de respingere, ci finanțări obiective 

care să rezolve prioritățile ieșenilor. Sunteți tot la stadiul de machetă și amânări, dar ieșenii nu mai au încă un an de pierdut. 

Am depus împreună cu toți colegii mei parlamentari ieșeni USR, amendamentele la buget, astfel încât să putem ajuta 

toate comunitățile care au nevoie de investiții urgente.  

Anul trecut, politicienii paraleli de la PNL și PSD au blocat orice demers pentru Iași, orice solicitare aflată pe lista USR, 

ca și când bugetul este un fel de ofertă promoțională, la care se pot abona doar taberele lui Ciolacu și Ciucă, prin binecuvântarea 

lui Iohannis.  

Fac un apel ca, deși 2024 este an electoral, „Guvernul-revelație-zero pentru populație”să se gândească la toți românii, 

nu cum să mulțumească primarii cărora le cumpără loialitatea de partid cu bonusuri din banii țării. Am văzut clar cum le 

cumpărați interesul din banii care trebuiau folosiți pentru a construi școli, drumuri, spitale. 

Nu transformați bugetul în sacul lui Moș Crăciun din care se servesc cu lăcomie doar ai voștri și să nu înviați tradițiile 

hoției, în timp ce transmiteți gânduri calde poporului în postări lacrimogene de sărbători! Avem un buget cu multe zerouri, dar 

Moldovei i-ați lăsat doar zerourile până acum.  

Este nevoie de fiecare leu pe care l-am solicitat și sper ca bugetul României să nu fie din nou un instrument de fidelizare 

și compromis, o modalitate de a-i amenda pe aleșii USR.  Bugetul trebuie să fie construit și alocat realist, pe baza nevoilor 

cetățenilor, sincer, toți românii s-au săturat să le dați puțin și să le luați mult, dacă nu cumva, tot ce au. 

 

Deputat 

Filip Havârneanu 

*** 

 

România eșuată – țara succeselor de mucava și a falselor modele 

 

Dupa eșecul răsunător al președinției Johannis în a implementa programul anunțat cu fast, surle și trâmbițe triumfaliste, 

numit atunci încrezător- România Educată- am asistat cu uimire și îngrijorare la degradarea continuă a nivelului învățământului 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 31 - 2023  
Săptămâna11– 15 decembrie 2023  

 

 

79 

 

Românesc. Testele PISA au consfințit an de an doar faptul că ne-am consolidat o penultimă poziție în acest clasament infam al 

analfabetismului funcțional, continuând să livrăm o educație neincluzivă, de foarte slabă calitate, producând pe bandă rulantă 

tineri ce au drept modele educaționale șmecheri care au absolvit cu greu facultăți la care admiterea se face fără selecție, fără 

dorința de progres scolastic, doar pe baza unor sume de bani ce garantează , în final, doar niste diplome dubioase  nesusținute de 

o capacitate reală de înțelegere a domeniului în care, vezi Doamne, ar fi specialiști.  

 Presedințele turist Johannis a demonstrat în ultimii ani doar o intensificare frondistă a cinismului cu care a cheltuit cu 

sete banii publici, numind în fruntea Ministerelor și a Guvernului oameni fără o educație solidă, a căror singur atu a fost și este 

apartenemța la cleptocrația politică.  

Mesajul transmis tinerilor care doresc să ocupe posturi publice bine remunerate este demotivant. Nu contează cât de bine 

studiezi ci doar trebuie să devii obedient, servil și maleabil și porțile sistemului politic îți vor asigura o sinecură.  

 În acest context sumbru, moțiunea împotriva Ligiei Deca e nu doar o necesitate ci și obligația noastră, a celor care au 

făcut o școală pe bune, de a încerca stoparea ofensivei ageamiilor și de a ține aprinsă lumina speranței într-un viitor în care 

valoarea educațională va dezlocui treptat politrucii unui sistem criminal, de anihilare a fibrei morale prin descurajare și 

resemnare. 

Deputat 

Radu Ciornei 

*** 

 

 

➢ Întrebare 

 

 

Adresată doamnei ministru Ligia Deca, ministrul Educaţiei 

 

Unități de învățământ preuniversitar înființate de instituțiile de învățământ superior 

 

Stimată doamnă ministru, 

Legea învățământului superior stabilește, la art. 17, alin. (1), că instituțiile de învățământ superior pot înființa unități de 

învățământ preuniversitar. Alin. (2) al aceluiași articol prevede că acestea ”sunt unităţi de învăţământ de stat, finanţate din 

bugetul de stat prin contractele instituţionale încheiate de instituţiile de învăţământ superior cu Ministerul Educaţiei...”. La alin. 

(4) se precizează că aceste unități de învățământ de stat se includ de drept în rețeaua școlară. 

În același timp, Legea învățământului preuniversitar stabilește, în secțiunea dedicată organizării rețelei școlare, la art. 19, 

alin. (10) că unităţilor de învăţământ preuniversitar de stat care şcolarizează nivelurile de învăţământ preşcolar şi primar le este 

arondată anual, o circumscripţie formată din totalitatea străzilor din zona limitrofă acestora, în vederea înscrierii copiilor în 

învăţământul preşcolar şi primar. 

În acest context, vă rog să îmi răspundeţi, în scris, la următoarele întrebări: 

1. Pentru ce unități de învățământ preuniversitar au fost semnate contracte instituţionale încheiate de instituţiile de 

învăţământ superior cu Ministerul Educaţiei în anul școlar 2023-2024? 

2. Care sunt circumscripțiile arondate unităților de învățământ preuniversitar aflate în structura sau în subordonarea 

instituțiilor de învățământ superior de stat, care şcolarizează nivelurile de învăţământ preşcolar şi primar? 

3. Există unități de învățământ preuniversitar aflate în structura sau în subordonarea instituțiilor de învățământ superior de 

stat care percep taxe beneficiarilor primari? 

Cu aleasă considerație,  

Deputat 

Marius-Andrei Miftode 

*** 
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➢ Interpelare 

 

 

Adresată: domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii 

De la:  domnul Brian Cristian, deputat  

Obiectul interpelării: Pericolul căilor ferate nesemaforizate în județul Maramureș 

 

Domnule ministru, 

Siguranța pe drumurile județene, intens circulate, ar trebui să fie o prioritate la nivelul autorităților administrației publice 

județene. O problemă, care periclitează această siguranță, este reprezentată de căile ferate, care se intersectează cu drumurile 

județene și nu prezintă nici măcar minimul de condiții de siguranță pe care ar trebui să îl aibă. Consecințele lipsei de  

semnalizare și de semaforizare a acestor căi ferate, adesea se materializează prin accidente fatale în rândul șoferilor neatenți. 

Evitarea accidentelor este de datoria șoferilor, însă prevenirea lor și asigurarea tutor mijloacelor necesare pentru a menține 

drumurile sigure, este a autorităților publice.  

În județul Maramureș, problema a fost semnalată în cazul trecerii de cale ferată din satul Ulmeni, care face parte din 

Magistrala CFR 400 și se regăsește localizată pe drumul județean DJ108/A. Deoarece semaforizarea acestei căi ferate lipsește cu 

desăvârșire, pe parcursul anilor au avut loc o serie de accidente grave. Deși au existat promisiuni, în spațiul public, potrivit 

cărora această problemă devenise o prioritate în agenda autorităților publice, situația este în continuare aceeași. Demersurile care 

au fost realizate în acest sens sunt necunoscute, chiar dacă subiectul este unul relevant și capabil să afecteze viețile cetățenilor. 

Având în vedere art. 112 din Constituția României și art. 199 din Regulamentul Camerei Deputaților, vă rog să dați curs 

următoarelor întrebări cu privire la cauzele și soluțiile pentru problema prezentată. 

1. Care este numărul de accidente care au avut loc la trecerea de cale ferată de pe drumul județean DJ108/A, în ultimii 5 

ani. Vă rog să îmi oferiți datele defalcat, anual.   

2. Care sunt procedurile care trebuie urmate în procesul de semaforizare a unei căi ferate? 

3. Care sunt avizele necesare și de la ce instituții trebuie obținute pentru a putea întreprinde acțiunea de semaforizare a 

unei căi ferate? 

4. Care au fost demersurile întreprinse de către autoritățile județului Maramureș pentru a remedia problema trecerii de cale 

ferată de pe drumul județean DJ108/A? 

5. A fost inclusă problema reabilitării căii ferate de pe drumul județean DJ108/A în vreun proiect la nivel județean? Dacă 

răspunsul este unul pozitiv, vă rog să menționați proiectul și să îmi prezentați care este stadiul actual de reabilitare al trecerii de 

cale ferată.  

6. Având în vedere faptul că această problemă a fost semnalată de cel puțin 2 ani, când se estimează că se vor termina 

demersurile întreprinse pentru a semaforiza trecerea de cale ferată? 

Vă rog să îmi comunicați răspunsul în scris și verbal. 

Cu aleasă considerație, 

*** 

 

 

 

 

 

 

 

 

 




